
Občutljivo vprašanje 
Moramo biti .na jasnem„ da 

ob tak.o občuit)Javem vpl"86llll1jU, 
l.rot so volwbve !n ob popot1ni 
veljaV'i delmolkra.tičnega in jaMl&
ga postopka ni mogoče kaincld· 
dirai!lj,a bodočih odbornikov in 
posla111Cev prepustiilii stihijd. Te
ga nobena orgamirana politAčlna 
sila nikjer na swtu ne bi dovo
lila. Napredne sile, združene v 
SoDialistični zwzi, morajo Sikr
beti za to, kiaaclni bodo bodoči 
predstamiški orga.nd, ki jdm bo 
zaupana prihodnja. usoda za. 
kmodajnega. dela za štiri leta. 

Iz govocr-a Janeza V}potnik.a 
na seji CK ZKJ 20. I. 1969 

Ljubljanski rekord 
Ce gospodinja kupi po kilo

gram kromp]rj 0
, fižola., čebule, 

zelja. jabolk ill1 liimon pl".tbliž. 
oo iste k.al\:IOvcsti plača za vse to 
v Novem sadu 19,95 dinarjev, 
v Sarajevu 20,10, Beogradu 20,60, 
Prištini 20,90, na Rek.1 21,50, v 
Titogradu 22,30, Splitu 22,65, Za
grebu 23,00 a v Ljubljani 26.40 
dinarja. 

Borba - 22. l. 1969 

Vsak ne more biti 
diplomat 

Lani je drža,VIIl;i sekretaniat 
za zunanje zadeve razpisal na
tečaj za dvajset diplomatov -
pravnikov. Na natečaj pa se 1e, 
kakor piše VjestnLk u sreiu, 
prig'asilo le kakih sto kandida
tov, med kater'mi pa jih petde
set rui Lzp2J:njewlo osnovnih po. 
gojev. V ožji izbor )e tako pri
šlo le 48 kandiootov - iz Crne 
gore 5, iZ Bosille m Hercegovine 
6, :z Makedonije 4, iz Srbije 23, 
iz Hrvatsike 10 in iz Slovenije 
niti eden l'izmed sicer prijaivLje
nih kandidatov. Vsi trije sloven
skl reflekitanti za diplomatski 
fm', so n,amreč izpadli že pri 
prvi selekotji. Bili so prestari 
ali pa niso imeld zahtevane izo
brazbe. 

Delo - 21. l. 1969 

Zmerno mladi direktorji 
Starostna meja za direktorje 

začetnike na zahodu se ustavlja 
v razdobju med 38-40 let, a 
IDi!lOg.o redkeje pri 50. Pri nas 
imame na,.;;več direktor.lev starih 
40-49 let, na katere odpade 
1146 (naš direktor je 10 ali 15 
let starejši od tistih v Evrop.i). 
Na direktorje med 30-39 let 
odpade 547. med 50-59 let 361, 
a nad 60 let 31. Samo 22 direk
torjev je starih od 25-29 :et 
(leta 1966 pa jm je bilo le 5) 

Borba - 20. I. 1969 

Različni jeziki 
Na zadnji seji izvršnega. odbo

ra republiške kc.111ferenoe SZDL 
Slovenije je v diskusdji o nalo
gah SZDL na področj,u zdrav
stvene politike m starostnega za· 
varc,v,a,nj.a Franc Kinovec-žiga 
med drugim dejal: 

»Zdravniki govorijo v latin
ščini, slovenski narod v krneč• 
kem jeziku, mi pa včasih v 
jeziku, ki ga oboji ne razumejo.« 

Dnevinik - 20. I 1969 

Pripravnikom · bolj ali 
manj odprta vrata 

Ce so pripra,vnike decembra 
Jani sprejemali. v službo tako 
kot k:,,t v prejšnjih mesocih, po
tem smo naičrt za zaposlitev 
m'adih s.trokov:n)a,kov ze1o pre
segH 

Namesto 50.000 je prišlo v to
varne in druge delome organi
zaDije 3.000 pripravnikov več ali 
skupno 53-0000. 

Gcspodarske organizacije so 
zEJposlile tri četrtine vseh pri
pra,vnikov, negospodarske pa 
eno četrtino. 

Na tisoč za,p::;:slenih se je naj
več pripr3.IV1Ili:kov zaposlilo v Ma
kedonij,i ter BoSi!li in Hercego
vini (1,3), nato v Srbiji 1,2 Cmi 
gori 1, Hrvats:ki 0,9 m v Slo
veniji 0,7. Kaže torej, cLa manj 
razvita področja veliko bolj 
angažirajo mlade strokovnjake. 

Dnevnik - 22, I. 1969 

GLAVNI UREDNIK 
FRANCE šUšTERšIC 

ODGOVORNI UREDNIK 
CRTOMIR šINKOVEC 

%9. I. 1969 
šTEV. 4 
LETO VII 

GLASILO ZVEZE ZDRUŽENJ BORCEV NOV SLOVENIJE 

• vsak dan - najnovejše 
vesti iz vsega sveta 

• vsak ponedeljek '.... 
obširna športna poročila 
in družinska stran 
za žene in matere 

e vsak petek -
posebna priloga 
z radijskim in televi
zijskim sporedom 

• vsako soboto -
12 strani 11priloge 
za konec tedna« 
reportaže - romani 
v nadaljevanjih -
mali oglasi 

VSAK DAN 
V VSAK DOM 

DELO 

Tito je odgovoril 
POZIV PREDSEDSTVA RO ZZB NOV 

ČLANSTVU ZROP 

Dne 16, decembra lani so imeli člani ZB NOV »Danila 
Kumar« z Ježice in Stožic pri Ljubljani redno letino skupščino. 
Z nje so poslali pozdravno pismo towrišu Titu. V njem so 
zapisali: 

~~ TV-ta·· bo še naprej 

Dragi tovariš Tito - Beograd 
glasilo ZROP 

<:lani ZB NOV »Danila Kumar« z Ježice pri Ljubljani smo 
se zbrali na redni letni skupščini, ki se je je udeležila tudi 
delegacija ZB iz tvojega .rojstnega kraja Kumrovca. 

Poleg naših rednih zadev smo razpravljali tudi o gradnji 
Doma borcev v Kumrovcu. Ta dom naj bi bil simbol bratstva 
in enotnosti vseh jugoslovanskih narodov. 

Zvezni odbor ZZB in zvezna komisija za ZROP sta na .več sejah 
v preteklem letu razpravljala o osamosvojitvi ZROP v samostoj• 
no in posebno organizacijo. O tem predlogu sta razpravljala tu
di predsedstvo republiškega odbora ZZB NOV Slovenije in re
publiška komisija za ZROP. 

Pričakujemo, da bodo zamisel teh dveh združenj sprejele 
tudi vse druge organizacije ZZB NOV v Jugoslaviji in uresni• 
čile zamisel, da bi v tvojem rojstnem kraju postavili spomenik 
vseh borcev Jugoslavije. 

Predsedstvo republiškega. odbo
ra in republiška komisija za ZROP 
sta proučila vlogo ZROP pri kre
pitv,i obrambne sposobnosti na.še 
dežele, njegovo vlogo pri semanja
nju prebiwl,stva z načeli splošne 
obrambne vojne in pri strokov
nem usposa,blj8111ju rezervnih sta
rešill1 naše vojske za njihove nalo
ge v vojni. 

Z naše skupščine ti pošiljamo borbene pozdrave in ti. 
obljubljamo, da ti bomo pri tvojem prizadevanju za mir na 
svetu tudi nadalje stali ob strani. 

Borci NOV z Ježice· 
Dne 18. januarja je odbor ZB NOV »Danila Kumar« prejel 

odgovor tovariša Tita: 

PREDSEDNIK REPUBLIKI! Beograd, 16, januara 1969, 
Ob upoštevanju vedno večjega 

pomena žROP za vse t.e oblike de
javnosti je predsedstvo republl• 
škega. odbora Z~ NOV Slovenije 
sklenilo: 

ORGANIZACIJI 
UDRUŽENJA BORACA NOV 
"DANILE KUMAR" 

Dragi drugovi, 

Ježica-Stožice 
-~{,. 

Najljepše zahvaljujem ~a pozdravima koje 
ste mi uputili sa vaše godišnje konferencije. 

. 'Ubijedjen sam .da ce članovi yaše organiza
cije, koristeci svoje bogato revolucionarno iskustvo, i 
dalje aktivno učestvovati u društveno-političkom radu, 1 
doprinositi izgradnji našeg socijalističkog društva. 

Olaru ZROP naj jamo razprav
ljajo o predlogu, da bi se njihova 
združenja. izločila iz ZZB in usta
nowla samostojno Zve2l0, oziroma 
o tem, da ostane tako, kot je bi
lo, tj. da so Združenja rezervnih 
ofio~rJev in podoficirjev še naprej 
v okviru ZZB. 

Republiška komisija za ZROP 
kot tudi občinske komisije in 
Zdnwenja naj or.ganizirajo vse
stransko razpravo v komisijah pri 
občinskiih odborih ZZB in v Zdru
ženjih o tem, a1i bi bila izločitev 
umestna ali pa ne. Drugarski vas pozdravljam.,~. 

Po uradnih statističnih podatkih so v mi• 
nulem letu narasle tovarniške cene indu
strijskega blaga za 1 odst. Glede :na to bi 
lahko rekli, da so cene stabilne. Podatki zve
zne tržne inšpekcije pa nam pokažejo dru
gačno sliko. 

Od kakšnih 40 kovinskih predmetov, ki 
so jim inšpektorji posvetili pozornost, so 
proizvajalci v zadnjih treh mesecih vsem 
povečali cene od 2 do 42 odst. Dalje so ugo
tovili povečanje cen v 33 tovarnah pohištva 
- od 1 do 86--odst. Pri 25 tekstilnih izdelkih 
so ugotovili 2- do 8-odst. povečanje cen. Na 
»črni listi« inšpelccijske službe se je zna.šlo 

Proti ~enaDl!!') 
ki so v !!')!!')ofsajdu·· 

tudi več sto prehrambenih artiklov, katerih 
cene so narasle od 2 do 31 odst. In tako, da• 

• lje. 
Vsiljuje se nam vprašanje: mar lahko 

vse te podražitve strpamo v tisti nedolžni 
odstotek (1 odst.)? 

Toda glavna nevarnost za stabilnost tre
nutno ne izhaja iz tovarn (katerih cene so 
le precej pod nadzorstvom), temveč iz trgo
vin, kjer cene doživljajo čudne metamor
foze. V maloprodaji se je industrijsko bla
go po uradnih podatkih podražilo v minu-

Glasilo ZZB NOV Slovenije 
»TV 15« je člane ZROP in druge 
borce v dveh zacLnj,iJh številkah 
obvestilo o sklepu zwmega odbo
ra ZZB in j,ih pozvalo k raZPraw. 
Občms:ke komisije naj o tem 

lem letu za 6,2 odst. - šestkrat bolj kot pri· 
proizvajalcih. Razen tega so inšpektorji ugo
tovili, da je vsako drugo (pregledano) tr· 
gavsko podjetje prekršilo predpise o cenah. 

Zviševanje cen opravičuje trgovina s sta
rimi »objektivnimi razlogi«, čeprav se že 
dolgo vrsto let dohodek industrije preliva v 
trgovino skozi visoke marže in razlike v ce
nah. 

Spremembam cenikov (v škodo potroš
nikov), ki so v zadnjem času zelo pogoste, 
botrujeta dva ugodna momenta: konjunk
tura in zaščita pred tujim blagom. To pa 
ne bi smelo trajati večno, podjetja ne bi 
smela tako izkoriščati omejitev uvoza! 

Zvezni zavod za cene in zvezna gospo
darska zbornica sta pred kratkim pripravi
la predlog ukrepov za zaustavitev narašča
nja cen. Pravijo, da ti ukrepi ne bodo po
menili zasilnega »gašenja«, temveč bo nji
hov učinek trajen. Na vidiku je uvoz posa
meznih proizvodov, katerih cene so v 
»ofsajdu«, obetajo se sprememlie nekaterih 
davčnih stopenj in pregled carinskih tarif. 
Ugotovljeno je namreč, da so obdržali sta
bilne cene prav tisti proizvodi, ki jim je li
beralizacija uvoza že potrkala na vrata. To
rej so take »intervencije« upravičene, seve
da do pametne mere. 

Ta članek smo povzeli po »Borbi«. Naša 
opomba: Sicer pa je najboljši indeks o ce
nah naš žep. Zadnje čase ta indeks nič kaj 
dobro ne kaže' 

predlogu razpraV'lja.jo, prav tako 
člani združenj na rednih letnih 
sk,upščinah in na občinskih skup
ščinaih ZZB. 

Bredloge in ugotoV'itV'e, irobliko
mne na podlagi javne in vsestran
ske rao,praw s čla.nstvm, ns.j 
Zdl'UIŽenja ROP, odbori, komisije 
kot tudi čLa.ni ZZB, kii niso člani 

Ta narod, Id je trikrat pet
sto let trpel in tlaeanll; naš 
narod, Id si je pisal zgodovi
no s svojo krvjo in s svojimi 
solzami; ta narod si je kljub 
suženjstvu in uboštvu, kljub 
gladu in žeji s čeznaturno 
močjo ustvaril svojo kulturo. 

Ivan Cankar 

2iROP, pa tudi dmgi občani poš
ljejo na republiški odbor ZZB naj
kasneje do 30. marca letos. O vseh 
teh predlogih bo razpravljala re
publiška skupščina ZZB, k1 bo 
aprila Letos, pa tudi zvezna skup
ščina., ki bo v Juniju. 

V zvezi s pismi bralcev, ki spra
šujejo, ali bo »TV 15« še naprej 
tudi njihovo gla.sHo, ozi-roma, 
kakšno vlogo bo imela. nova revija 
»Naša obram.ba«, smo se obrnili 
na tovariša Jožeta Menlaka, sekre
tarja republiške komisije ZROP, 
z ustreznim vprašanjem. 

Tovariš Merlak nam je odgovo
ril, da bo list »TV 15« ostal orga
nizacijsko galsilo ZROP tudi v pri
meru, če se ZROP izdvoji iz ZZB 
in postane samostojna organiza
cija. 

Revija >)Naša obramba« pa bo 
kot naslednica VojaJŠlke,ga informa· 
torja pr·tpomoček za strokovno 
usposabljoo.je članov ZROP in .dru
gega prebivalstwi, 

Zatorej je koriistno, če so člani 
ZROP naročeni še naprej tako na 
»TV 15« kot tudi na »Našo obram
bo«. 



t. STRAN 

Centralni komite ZK Slovenije je na svoji seji, ki JO je vodil 
predsednik CK ZKS Franc Popit, razpravljal o aktivnosti in na
logah komunistov pred skupščinskimi volitvami - referent Janez 
Vipotnik - ter o programu in metodah svojega dela in dela komi
sij CK ZKS - referent Andrej Marinc. V razpravi so člani 0K 
ZKS v celoti soglašali s stališči o nalogah komunistov pred vo
litvami, ki jih je na seji posredoval Janez Vipotnik, predsednik 
republiške konference SZDL, razen tega pa imenovali člane vseh 
komisij CK ZKS in sprejeli programe njihovega dela. 

V prostorih CK ZKS v Ljubljani je bil posvet z vidnejšimi 
direktorji delovnih organizacij različnih panog gospodarstva o rea
lizaciji resolucije VI. kongresa ZKS, zlasti tistega dela, ki govori 
o nadaljnjem razvoju družbenoekonomskih odnosov v Sloveniji in 
o nalogah v zvezi z izdelavo dolgoročnega programa ekonomskega 
razvoja Slovenije. Po posvetu z direktorji je bil razgovor o isti 
temi z vidnejšimi ekonomisti, ki delajo na področju družbeno
ekonomskega razvoja v Sloveniji. Posvetovanji je Vodil Franc 
Popit, predsednik CK ZKS. 

Pred nar~nim muzejem na Vaclavskem trgq v Pragi se je 
živ sežgal 21-letmi študent filozofije Jan Palach. Ta predrastičen in 
prestrašen izraz skrajnega obupa in prav tako v skrajnost stopnje
vani pasivni odpor nad razmerami na češkoslovaškem, je osupnil 
in vznemiril ves svet. Stotisoči Pražanov so se zbrali na ulicah 
v tihih demonstracijah, da bi počastili spomin tragično umrlega 
študenta, ki je kot živa plamenica ob belem dnevu sredi Prage 
izrazil svoj protest proti političnim razmeram po avgustovskih 
dneh v državi. češkoslovaško glavno mesto se je zavilo v neuradno 
žalost. Na filozofski fakulteti pred katero se je zbrala ogromna 
množica, so vihrale črne zastave: Tudi radijske postaje so oddajale 
resno glasbo. V silni napetosti, ki je vladala, so za deseto uro 
zvečer napovedali govor predsednika republike Ludv,ika Svobode. 
Svoboda pa je moral najprej povedati, da se je v Plznu ob osmih 
zvečer polil z bencinom in zažgal še en mlad človek: Josef Hla
vaty. Svoboda je državljane čs,sR rotil, naj ohranijo mir, k11jti 
»vsaka iskra lahko zaneti požar«. Kaže, da so se samozažigi nalezlji
vo razširili. Po en primer je bil na Madžarskem, v Avstriji in celo 
v Ljubljani ... 

Centralni svet češkoslovaških sindikatov je na svojem zaseda
nju izdal sporočilo, kjer pravi, da globoko obžaluje, ker se je 
praški študent Jan Palach sam zažgal. ii<Naša družba,« pravi spo• 
ročilo, >>preživlja izredno zapleteno in protislovno obdobje. To 
vpliva .na občutke in stališča vseh ljudi, zlasti pa mlade generacije. 
Obupno dejanje mladega študenta nas je globoko pretreslo. Za 
socializem s človeškim bistvom je treba predvsem živeti, bojevati 

.se za vsak korak naprej, pri tem pa se zavedati, da bo boj dolgo 
trajal, pot pa bo naporna in težavna.« 

V ZDA je Richard Nixon prevzel dolžnost 37. predsednika dru
ge najmočnejše države na svetu, z njim pa je krnlilo Bele hiše 
vzela v roke nova administracija, skupaj z njim pa tudi vso dedi
ščino, ki je tako hudo bremenila prejšnjega predsednika. Za zdaj 
še ni povsem jasno, kakšne smeri bo zavzela Nixonova politika. 
Neuradne obrise prihodnje ameriške zunanje in notranje politike 
se da domnevati po ljudeh, ki jih je novi predsednik postavil za čla
ne svoje nove vlade. Bivši predsednik Johnson je sicer v poslovil
nem poročilu kongresu povedal, kaj so po njegovem prepričanju 
poglavitne naloge nove uprave, ki temelje na razmeroma treznem 
preudarku in se jim ne bo mogel izogniti nihče, če zares želi 
pozitiv,ne spremembe v ameriških in svetovnih težavah. Kljub temu 
mlada, črna in revna Amerika nezaupljivo sprejema novega »moža 
Amerike« v Beli hiši. 

Predsednik republike Josip Broz Tito je poslal ameriškemu 
predsedniku Richardu Ni:xon11 naslednjo brzojavko: »V imenu 
jugoslovanskih narodov in v svojem imenu vam pošiljam najpri
srčnejše čestitke in najboljše želje za osebno srečo in usp~he na 
odgovornem mestu, ki ga prevzemate z inavguracijo za ameriškega 
predsednika. Prepričan sem, da boste z vašega mesta nudili dra
goceno pomoč pri iskanju miroljubne in pravične rešitve odprtih 
vprašanj današnjih dni, prav tako pa tudi za nadaljnje utrjevanje 
sodelovanja med vsemi narodi na podlagi popolne enakopravnosti 
in spoštovanja njihove neodvisnosti. Z zadovoljstvom lahko ugo
tovim, da so se dobri odnosi med našima državama uspešno raz. 
vijali v duhu prijate'1jstva in medsebojnega razumevanja, kar je 
obenem lahko zgovoren dokaz o možnostih izvajanja politike miro
ljubnega in aktivnega sožitja. Moja iskrena želja je, da bi to 
sodelovanje še razširili in okrepili v obojestransko korist in v inte
resu miru na svetu. 

LR Kitajska je bojda zgradila dve jedrski trgovski ladji in to 
v ladjedelnici Tiencin. Ladji se imenujeta Zan Tan in Bac Puhn. 
Prva ima 20.000 ton nosilnosti in jo poganja 210 megavatov. Za 
primerjavo naj povemo, da poganja ameriško trgovsko ladjo Sa
vannah le 74 megavatni reaktor. Kitajska torej napreduje tudi na 
območju jedrske energije. 

V Moskvi so podelili štirim sovjetskim vesoljcem šatalovu, 
Volinovu, Jelisejevu in Hrumovu odlikovanja junakov Sovjetske 
zveze za uspešno opravljeno potovanje okrog Zemlje. Vesoljcem 
bodo podelili tudi red Lenina in medalje »Zlate zvezde«. Generalni 
sekretar CK KP SZ Leonid Brežnjev je govoril v »kOillgresnem 
dvorcu« v Kremlju, na tradicionalnem zborovanju ob vrnatvi ve
soljcev v Moskvo. Poudaril je, da pomenijo »nedavni odlični polet 
ameriških vesoljcev okrog Lune«, start sovjetskih avtomatskih po
staj proti Veneri in uspešen polet »Sojuza 4« in »Sojuza 5« nove, 
»pomembne korake človeštva pri osvajanju skrivnostnega vesolja«. 
Sovjetske oblasti so potrdile vest, da so bili vesoljci, skupaj. 
s sovjetskim vodstvom, ki jih je spremljalo na poti od Vnukovega 
do kremeljske kongresne dvorane, žrtve neuspelega atentata. 

Sovjetski akademik Anatolij Blagonravov, predsednik komisije 
za kozmonavtiko, je na moskovski televiziji izjavil, da bo stalna 
vesoljska orbita postaja S začela delovati 12. aprila. Ta dan pra
znujejo v SZ kot dan vesoljcev v čast Juriju Gagarinu, ki se je 
lani smrtno ponesrečil. 

Predsednik republike Josip Broz Tito je poslal generalnemu 
sekretarju OK KP SZ in predsedniku prezidija vrhovnega sovjeta 
ZSSR čestitko ob uspehu sovjetske znanosti in tehnike. 

Načelnik g·eneralštaba JLA generalpolkovnik Kiloš šumonja je 
odpotoval na prijateljski obisk k oboroženim silam republike Indije, 
kamor ga je povabil načelnik generalštaba kopenske vojske Indije 
general P. Kumaramanga.lama. 

Izraelske čete so streljale na skupino arabskih žensk, od ka• 
terih so eno ubile, 10 pa ranile. To se je zgodilo v mestu Rafah 
v južnem delu Gaze. ženske so demonstrirale kljub policijski uri 
proti izraelskim vojakom, ki so aretirali večje število moških. 
Izraelske vojaške oblasti bodo izvedle preiskavo. V zadnjem času 
je bilo več spopadov v Negevski puščavi, ob Sueškem prekopu ;tn 
~a Sinajskem polotoku. V spopadih med arabskimi gverilci in 
izraelskimi vojaki, je bilo ubitih več Arabcev. 

Poslanik in bivši namestnik lzraeJ~J;p~a obnimb:.,e:;a ministra 
Simon Perez je izjavil, da je Zahodna Nemčija brezplačno poslala 
Izraelu za 500 milijonov orožja. 
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Odlo~no proti od~epitvi ZROP 
Pred dnevi se je sestal Občinski 

odbor Združenja zveze borcev 
NOV v Ajdovščini. Na dnevnem re
du je bilo več zelo pomembnih 
točk dnevnega reda. Med drugim 
so obravnavali predlog novega sta
tuta Združenja in se pri tem od
ločno zavzeli proti odcepitvi re
zervnih oficirjev in podoficirjev 
Pri tem so si zastavili vprašanje, 
kaj bi ena llli druga organizacija 
s tem pridobila? Odgovor je bil, da 
popolnoma nič. Za navedbami, da 
bi · bilo s tem omogočeno globlje 
poglabljanje članov ZROP v svoje 
strokovne probleme se skrivajo 
nezdrave pobožne želje posamez
nikov, katerim ne leži delo ne ene 
in ne druge organizacije. Tudi na
vzoči rezervni oficirji in podoficir
ji, ki niso bili borci NOB, so se 
odločno izjasnili proti odcepitvi in 
poudarili, da bi se z odcepitvijo 
njihovo delo kvečjemu poslabšalo, 
ker ne bi imeli niti prostorov in 
verjetno še manj sredstev, ker bi 
vsaj del teh porabili novi forumi, 
ki bi z odcepitvijo nastali. Razen 
tega pa menijo, da je prav tako 
združenje zelo primerno za ponos 
tradiciji NOB. Tako stališče bodo 
zagovarjali tudi na konferencah 
krajevnih organizacij ZB. Podan 
je bil predlog naj bi v statut pri
šlo tudi določilo, da se vsaj v več• 
jih delovnih organizacijah ustano
vijo aktivi zclruženja ZB. Na se
stainikih aikt:iivov, bi se člani pogo
voNli o svojih problemih in tudi 
o delu vsakega posameznega čla

na. To utemeljujejo tudi s tem, da 
imamo že danes marsikje take ak
tive in bi zato to v statutu orga
nizacije samo uzakonili in sicer 
kot možno obliko delovanja. 

Glede konference krajevnih or
ganizacij ZB je bilo sklenjeno, da 
naj bodo čimprej, ker bo kasneje 
zelo veliko dela okrog priprav na 
predstoječe volitve, kjer je nujno, 
da tudi člani združenja pokažejo 
polno mero prizadevnosti. V nada
ljevanju sta bila v celoti podprta 
dva predloga Občinskega odbora 
združenja zveze borcev NOV iz No
ve Gorice in sicer: 

l. da se vsa sredstva namenjena 
za družbeno pomoč borcem NOB 
(prej priznavalnine) zbirajo v re
publiki, in od tu delijo po enotnih 
kriterijih, ker končno se borci ni
so borili za to ali ono občino, ki 
ima danes take ali drugačne po
goje, več ali manj borcev in fi
nančnih sredstev, pač pa za novo 
socialistično Jugoslavijo. Vsi na
·vzoči so predlog v celoti podprli. 
Povdarili pa so, da je bil podo
ben predlog že večkrat podan, a 
vedno zavrnjen, ker nekje le noče
jo tega razumeti.· Za vse mogoče 
stvari se je našel način zbiranja 
sredstev v taki ali drugačni obliki, 
ali za družbeno pomoč borcem se 
.Jo ne more urediti. že v preteklem 
letu je odbor predlagal Občinski 
skupščini naj bi se pogovorili s 
predstavniki delovnih organizacij 
in od osebnih dohodkov prispevali 
gotov delež za ta namen, toda od 
tega ni bilo nič. Danes, ko bo kma
lu minil prvi mesec v tem letu še 
ni nič znano, koliko bo lahko letos 
odmerjenih sredstev, ker je okr
njen občinski proračun. Na drugi 
strani pa je vedno več prošenj za 
pomoč in to največ takih, ki nuj
no potrebujejo družbeno pomoč. 

2. V celoti se podpre zahtevo, da 
se primorskim borcem, katerim je 
priznan status borca izpred 
9. 9. 1943. leta, čimprej prizna tudi 
ustrezne pravice. Tu gre predvsem 
za spremembo zakona o borčev
skem dodatku. Ob tem so se na
vzoči vprašali zakaj se pri nas 
borčevske zadeve tako po polževo 
rešujejo? To, da se je primorskim 
borcem, ki so vstopili v NOB pred 
13. 10. 1943. leta priznal status bor
ca pred 9. 9. 1943 in ustreznih pra
vic še danes ne, ni edini primer 
zavlačevanja. Podobno je namreč 
tudi s priznavanjem posebne dobe. 
Saj je še danes na Komunalnem 
zavodu za socialno zavarovanje v 
Novi Gorici kopica nerešenih vlog. 
»Je mar lo zares namerno zavlače
vanje?« so se vprašali navzoči. 

Razpravljali so še o stanovanjski 
problematiki, ki je tudi pereča in 
po doslej odmerjenih sredstvih še 
dolgo ne bo to rešeno. 

Vsi pa so bili enotni, da bo po
trebno pri tem več selekcije. Za 
zaposlene borce naJ to obvezno 
uredijo delovne organizacije. Pre
cej razprave je bilo tudi po vpra
šanju priprav na predstoječe vo
litve in v zvezi s tem, potrditev 
volilnega pravilnika občine. Zade
ve okrog spremembe ustave in vo
lilnega zakona so se zelo zavlekle 
in bo tako zelo malo časa za vse, 

kar je potrebno okrog priprav za 
volitve. Vsi navzoči so bili enotni 
v tem, da novi volilni sistem ne 
predstavlja tistega, kar je večina 
pričakovala. Doslej je bil naš si
stem precej kompliciran in nema
lokrat občan ni več prav vedel, kaj 
voli in kje. 2alostno, a resnično je, 
da bo novi sistem še bolj kompll
ciran. »Je mar res potrebno, da so 
stvari komplicirane, če hočemo 
povdariti demokratičnost?« so se 
vprašali navzoči člani. In končno 
komu je to namenjeno, če celo 
ljudje s fakultetno izobrazbo tež
ko razumejo kako bo to izgledalo 
v praksi, ko bo moral posamezni 
občan, kar 8-krat voliti? Ali res po
zabljamo, da imamo v Jugoslaviji 
še gotov procent nepismenih? Za
kaj že enkrat ne jemljemo občana 
takega kot je. 

Po zelo obširni razpravi je bil 
predlog volilnega pravilnika spre
jet s povdarkom, da se ga sprejme 
ker itak sedaj ni več druge izbire. 

FRANC TOMAžič 

Maribor: ločitev 
ZROP ne bi bila 

umestna 
V ::;ejni dvorani doma družbe

nih organizacij v Mariboru so 
imeh dne 25. januarja, v soboto 
dopoldne, redno letno skupščino 
Zveze združenj borcev NOV mari
borske občine. Zaradi združitve 
treh mariborskih mestnih občin 
v eno samo so namreč v Maribo
ru imeli občinsko skupščino leto 
dni kasneje, kot bi jo morali. Le
tos sta pretekli od nje dve leti 
in zato so :;ipet imeli skupščino, 
medtem ko bodo po drugih slo
venskih občinah prihodnje leto. 

Iz precej obširnega poročila, ·ki 
zajema kar 63 na pisalni stroj na
tipkanih strani, lahko vidimo us
pehe dela mariborske Zveze zdru
ženj. Poročilo so delegati sprejeli 
pred skupščino. V njem je opisa
no delo občinskega odbora in nje
govih osmih komisij kot tudi po
ročilo o blagajniškem pO'slovanju 
in delu športnega društva »Iniva
lid«. Značilno pa je; da je poro
čilo komisije za zgodovinsko-<&po
meniško dejavnost na prvem me
stu, takoj za poročilom o de1u 
občinskega odbora. 

Za svoje delo v treh delih 
)>KLjub vsemu odpor« je profesori
ca Milica Ostrovška dobila na 
strruneh poročila popolno priz
nanje. Značilno je, da ga je napi
sal v glaivnem po spominskem gra
divu, •saj v razmerah stroge ilega:1-
nosti pisalnih dokumentov skoraj. 
da ni bilo razen okUIJ)atorskih. Za
radi popolnosti knjige »Kljub vse
mu odpor« odpade potreba po 
krcmiki mariborskega območja, za. 
to se bo muzej revolucije usme
ril predvsem za zbiranje spomin
skega gradiva še živih udeležen-

Poizvedba 
Prosimo tovariše V. Bembiča, 

Kamila Pohljena, J. Perošo in 
Griž8il1či6a, ki so bili decembra 
1944 in januarja 1945 v postojan
ki Franja ali v bo1nišnici istrske
ga vojnega področja Rigeljc blizu 
Mašuna, naj se j!Wijo na spotlnji 
nasl01(. če kdo ve za njihorve na
slCJ4Ve ali kaj o ranitvi in w.rav
Jjenju Poljaka Viktorja PiotTZov
skega, naj tudi javi. 

Stane Dolenc 
Žolgarjeva 24 

Ljubljana 

cev, razen tega pa bo sodeloval 
pri pisaJ;J.ju zgodovin posameznih 
enot, predvsem Zidanškove briga
de in Lackovega odreda, ki imata 
v Mariboru domicil. 

Posebno pozornO'.;.t • j~ poželo po
ročilo zdrarvstvene komisije. Naj
brž je Maribor eclino jugoslovan
sko mesto, ki ima dispanzer za 
borce, torej ustanovo, ki se ukvar
ja izključno z zdravljenjem biv
je vse ~nolemi, nastale v zvezi z 
ših borcev, ki mMs,tveno prouču
udeležibo v osvobodilni vojni. Di
spanzer je na voljo tudi so•.;;ed
nim občinam, tako da se je začel 
uveljavljati kot glavna ustanova 
za zdravstveno varstvo borcev ma
ribor5ike okolice. Zaradi sodelova
nja z dispanzerjem in občinsko 
komisijo za zdravstvo naj bi v 
vseh Združenjih ustanovili dvo
člansko komi'sijo za zdravstvo. 
Med drugim naj bi te komisije 
vsak mesec poslale občinskemu 

odboru seznam umrlih, da bi ta
ko ugotovili odstot.ek umrljivosti. 

Komisija 2ia rezervne oficirje in 
podoficirje je uspešno izvajala svoj 
program strokovnega usposablja
nja. Na :skupščini so govorili tu
di o predlogu za novi zakon o 
narodna obrambi in kritizirali po
časen postopek pri sprejemanju 
tega zakona. Odločno pa so zavr
nili predlog o ločitvi ZROP od 
ZZB kot nekoristen in celo škod
ljiv. 

Težko je na tako omejenem 
prostoru opisati razvejano delo ta
ko velike in tako delovne organi
zacije, kakršna je ZZB maribor
ske občine, opisati delo nekaj ti
soč ljudi skozi dve leti na nekaj 
straneh. Zato naj se omejimo na 
nekatere značilnosti v razprnvi, ki 
je sledila poročilom. V prime,rjavi 
z drugimi, prejšnjimi skupščina

mi, je bila razprava po poročilih 
mnogo bolj skopa. Toda to tudi 
pomeni, da so biH delegati s po
roč.ilom zadovoljni in da zaupajo 
vodstvu organizacije, da bo še na
dalje de~valo po sprejetih smer• 
nicah. Zato tudi ni bilo kaj dosti 
reči o poročilu. . 

Enodušna izvolitev novega od
bora in spootan aplaivz, ki ga je 
požel predlog, nruj bi bil še za 
eno mandatno dobo predsednik 
občinskega odbora narodni heroj 
Janez Hribar, sta v demokratič
nem vzdušju la!J:ko dokaa; te ugo
tovitve. MP 

Tudi ZROP Kranj 
proti odcepitvi 

Ko so na zadnji seji komisije 
ZROP pri občinskem združenju 
ZB Kranj ra2ipraivljali tudi o pred
logu, da bi ZROP ooamosvojil v 
samostodno orglllllizacijo izven ZB, 
se večina ni s tem strinjala. Raz
prava je bila relo živahna. Kar 
15 jih je zahtevalo besedo. Veči
na je bila proti. Poudarjali so, da 
so se v teh letih njihova 2idruže
nja šele komaj znašla v novem 
sistemu organizacije in da je za
radi tega prez.godaj ocenjevati. kaj 
je dobro ill kaj ne. Nekateri so 
omenjali pomainjkljLvost, da pred
log ne navaja ruti g,Iaivnih razlo
gov za tak korak, da ni nobenih 
dokazo,v, da bi nova reorganizaci
ja prinesla kakšno izboljša.nje, 
ter da bi se po odceptvi poveča
le organizacijske in finančne teža
ve. Skratka, niso bili za odcepi
tev. Dokler ni videti konkretnih 
nujnosti za odcerpitev iz sedanjega 
okvira ZB, je najsmotrneje obdr
žati sedanji sistem - so menili 
- in samo v OJkviru tega iskati 
pot za boljše delovanje. K. M. 

l§po.~ojen~• harihatura ---

- PROVOKATOR! 
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žIVAHNA KONFERENCA ZB NOV žIROVNICA 
v 

Cigava so odlikovanja 
Tujec, ki bi se udeležil letne kot v večjih, industrijskih sredi

konference združenja borcev ži· ščih. Most je bil kaj kmalu po 
rovnica, bi verjetno med raZcl}ra- vojnd obnovljen v podobnem sti
vo na konferenci vsak htp priča- lu. Najznačilnej,ša pa je spremem
kova.l, da se bo vnela >•vojna«. ba na. ravnici takratnih vojašnic. 
Kajti v žirovnici na letm.i konfe
renci ni biile dolgčas (niti letos 
niti prejšnja leta.). Na žirovniš
kem področju so taki sestanki 
najbolj ob:U„ka.ni. Tako je bilo tu
di v soboto zvečer, ko je bila 
dvorana na Selu zasedena do zad· 
njega sedeža. 

Predsednik združenja borcev to. 
variš špom je v poročilu omenil, 
da je še vedno nekaj nerešenih 
VPrašanj glede pri.znanja dvojne 
delovne dobe. Prav glede tega 
vprašanja se je razvila najbolj 
bučna razprava. Nekateri so trdi
li. da so v organizaciji prtmeri, 
ko so posamezni borci kaj hitro 
dobili pri2mano dvojno delovno 
dobo za čas, ki so jo zahtevali, 
nekaterim pa se to zavlačuje kljub 
zanesljivim pričam. zvedeli smo, 
da nihče od kmetov borcev s te
ga področja ni zaprot.,;H za posoji
lo za popravilo gospodarskega po
slopja, medtem ko jih je za po
sojilo za dozidavo hiše zaprosilo 
pet. 

Ivan Zupan je predlagal, naj bi 
po zgledu osnovne šole na Koroš
ki Beli tudi na žirorvniški šoli 
vsak razred imenovali po kakš
nem znanem domačem bo,rou. 
Namesto da bi rekli 6 a razred, 
bi ga npr. imenovali Tomažev 
razred. Predlog so sprejeli in ga 
bo dokončno pripra.vil novi odbor. 
Spomenik v M05tah bodo preu. 
redili, ko bo v Mostah izpeljana 
nova cesta. Zanim.ivo je bilo v,pra
šanje starega odbora: čigava so 
odlikovanja; ki :-.o jih našli pri 
pregledu inventarja? Med starim 
arhivom so namreč našli tri me. 
dalje za hrabrost in tri odlikova
nja za zasluge za. narod. Ta od· 
likovanja so bila vsekakor name· 
njena borcem s tega področja, to
da za zdaj nihče ne ve, komu. Na 
konferenci nismo mogli zvedeti, 
zakaj nihče od borcev iz znane in 
zasluž,ne partizanske vasi Rodine 
ni plačal članarine. Po volitvah 
novega odbora so borci ostali v 
dvorani na družabnem večeru. 
Lahko zapišem, da je konferenca 
ZB žirovnica nadvse uspela. 

JOžE VIDIC 

Domovi 
,,Na Kasarnah" 

Borci enot IX. korpusa, ki so 
večkrat prehodile od Cerknega do 
Trnovega se prav gotovo še spo
minjajo že:ezobetonskih lokov mi
niranega mostu čez Idrijo v Do
lenji Trebuši. Prav tam blizu, na 
edini ravnici z vzdolž Stropnika 
in Trebuše, pa so bile vojašnice 
fašističnih okupatorjev. 

Kot povsod je četrt stoletja 
svobode tudi v ta kraj prinesel 
precej novega, čeprav ne toliko 

Nekoč so bile tJu najplodovitejše 
njive. Italij,anskii graditelji so od
stranili vso zemljo in vavnico pre
krili z debelimi betonskimi plo
ščam1. Za kmetijstvo ne pride 
več v poštev. 

Tako so na tem mestu posta
vili prvo vrsto malih montažnih 
hišic, ki j{h izdeluje škofjeloško 
podjetje Jelovica. Ceprav so "!lajh
ne ima.Jo tudi preračunano in• 
smotrno razdeljene prostore, da 
nudijo družinam zelo udoben dom. 
V glavnem oo tu postavili svoje 
kotičke borci s pomočjo občine 
Tolmm. 

Kraj kjer je bilo nekoč oboro
ženo vojaštvo in so se ga ljudje 
s previdnostjo in strahom izogi
bali, je sedaj postal kot prijetna 
soseska. Crni časi okupacije in 
italijanskega fašizma se vse bolj 
pomikajo v muzeje z mnogimi 
dokumentacijami, ljudje počasi 
skušajo zaceliti takratne rane, živ
ljenje prerašča v novo silo miru, 
napredka in svobode. 

se 

K. M. 

Vrstijo 
predavanja 

V šentjurski občini te dni 
uspešno potekajo predavanja za 
izpopolnjevanje strokovnosti delav
cev, zaposlenih v organih občine 
za narodno obrambo, članov sve
ta za narodno obrambo, dLrektor
jev gospodarskih organizacij in 
oseb, ki delajo pri obrambnih pri
pravah. Do zdaj so udeleženci po
slušali predavanja že po treh te
mah iz načrta. 

Zadnje predavanje je dne 14. J,a• 
nuarja imel rezervni podpolkov
nik Franc Planinc iz Celja. Preda• 
val je o osnovnih načelih vseljud• 
ske obrambne vojne s posebnim 
oziram na slovenske razmere. 

TV-15 

Tudi za člane ZROP je bilo že 
tretje predavanje, zadnJe pa bo 
konec j,anuarja. 

Vseh dosedanjih predavanj se 
je udeleži1o precejšnje število po
slušalcev, kar je dokwz, da se lju
dje zanimajo za obrambno vzgo
jo. 

Koordinacijski odbor pri ,,bčin
ski konferenci SZDL pa je pri
pravil program predavanj za ob
rambno vzgojo celotnega prebival• 
stva. Obsega tri aktualne . teme. 
O vsakli bodo predavali v 21 na
seljih. Prebivalstvo bodo o preda
vanjih obvešče,li s pozivi, po vsa
kem pred01VMJ.j,u pa bodo vrteli 
film iz naše vojne ali povojne pre
teklosti, ali pa strokovni film v 
zvezi s predavanjem. 

Mile Sa.vic 

Razstave 
v Študijski 

knjižnici v Kopru 
V preteklem letu je kolektiv 

študijske knjižnice iz Kopra po
skrbel za številne razstave, ki so 
si jih obiskov,a.loi 1aJ'liko ogledali 
v veži knjižnice na Trgu revoluci
je v Kop,ru. Pohvalna značilnost 

organizacije le-teh je bila, da so 
vse osnovne in srednje šole orga
nizirale skupinske obiske pod 
vodstvom svojih predavateljev, 
S>trQ_ik.QIVDo vodstvo po .razstavi pa 
so prevzeli sodelavci študijske 
knjižnice. Sodelovanje zavoda za 
pedagoško slil.liŽbo, vodstev :>snov
nih in srednjih šol s študijsko 
knjiillIDico v Kopru je da.lo dobre 
rezultate: razstave je obiskalo nad 
16.000 ljudi, od tega večina učen
ci in dijaki. 

Prvo razstavo so priredili pod 
naslovom »CIRIL KOSMAC IN 
NJEXlOVA LITERARNA DELA.>>. 
Ob tej pr,iloimosti so v slovenski 
gimnaziji priredili literarni večer, 
na katerem je sodeloval tudi Ci• 
ril Kosmač. Knj:tžnica pa je orga
nizirala tekmovanje v pomavanju 
njegovih literarnih del, ,ki so se 
ga udeležili učenci koprskih sred
j,ih šol. Zmagovalci so bili na
grajeni. 

»NOB NA PRIMORSKEM V TI· 
SKU - OB 25-LETNICI PRI
KLJUčITVE« je predstavl;iala skrb
no pripravljeno razstavo knjig, in 
č1ankov, ki gorvore o narodnoosvo
bodilni borbi na Primorskem, do
polnjevala pa so j.o fotografije na-

OBVESTILO DOPISNIKOM 
Vsa poročila, pripombe iill 

predloge, ki se nanašajo na 
osnutek novega statuta ZZB 
NOV, odstopa uredništvo re
publiškemu odboru ZZB NOV 
Slovenije. Zato prosimo vse 
dopisnike, ki pišejo o osnUJt.. 
ku statuta, da te svoje dopi
se pošiljajo republiškemu od
boru ZZB NOV Slovenije v 
Ljubljani, Beethovnova 10 ali 
pa zveznemu odboru Beograd 
'11:rg bratstva i jedinstva 9. 

UREDNišTVO 

rodnih herojev, rojenih na Pri
morskem. 

V počastitev 100-letnice Sloven
ske bibliografije so priredili 
>•BIBLIOGRAFSKO RAZSTAVO«. 
P,red sto leti je bila namreč izda
na prva slovenska nacionalna bi
bliogra.Lija. Otvoritvene razstave 
se je udeležil tudi ravnatelj uni
ve,rzitetne knjižnice .iz Ljublj;i.ne 
dr. Jaro Dolar. 

»CANKARJEVA RAZSTAVA« je 
bila posvečena 50-letnici pisatelje
ve smrti. Na razstavi, ki je bila 
od vseh najbolj obiskana, so si 
obiskovalci lahko ogledali YJ.jego
va dela. 

Zadnja v preteklem letu pa je 
bila razstava »VLADIMIR NA• 
ZOR«, ki so jo priredili v spomin 
bivanju Vladimirja Nazorja v Ko
pru - na slovenski gimnaziji je 
predaval od 1906. do 1908. leta ~ 
in v pofastitev prve izdaje njego
vega znanega dela Veli Jože, ki so 
ga tiskali v Ljubljani leta 1908. 
Na razstavi so prikazali vsa Pje
gov,a de1a, v naših jezikih in v tu
jih prevodih (okrog 450)! Ob tej 
priložnosti so na pobudo študij
ske knjižnice odkrili v prostorih 
slovenske gimnazije v Kopru tudi 
spominsko ploščo in bronasto ma
sko Vladimirja Nazora, delo aka
demskega kiparja Jožeta Pohlena. 

Albert Klun 

Zahteva ZZB NOV 
Jugoslavije v zvezi 

s predlaganim 
pokojninskhn 

sistemom 
Predsedstvo zve.mega : odbora 

ZZB NOV Jugoslavije je na svoji 
seji, ki je bila 23. januarja, zavze. 
lo stališče, da se z novim pokoj. 

'ninskim sistemom ne smejo 
zmanjšati dosedanje pravice bor
cev. 

Na seji je bilo največ zanima
nja za vprašanje, ali naj bo po
kojninsko zavarovanje udeležen
cev NOV vključeno v enotni jugo
slovanski \i:istem ali ločeno od 
njega. Prevladovalo je mišljenje, 
naj bo ses,tavni del splo·šnega si• 
stema, toda naj se v tem prime
ru z zakonom zagotovi avtomat
sko izvajanje posameznih do1oči.l, 
ki zadevajo borce, in to od va.Io. 
rizq,cije pokojnin pa do sistema fi. 
nanciranja. 

Ce bi na. republike prenesli pra. 
vioo, da same urejajo po!kojnin
ske zadeve borcev, na \i:amoupra
ven način, bi s tem prišli bo.rci 
v posameznih republi!kah v nee
nakopraven položaj. Zato so spre
jeli mnenje, da je treba s:tvar 
urediti enotno za vso državo, re
publikam pa vendarle pustiti mož. 
nost, da določijo dodatne pravice 
za upokojene borce. 

Oglašujte 
v 
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člani predsedstva so zahtevan, 
da je treba v :prih:odnje valorizi• 
rati pokojnine borcev glede na 
naraščanje osebnih doihod!kov za,. 
poslenih, ne pa glede na gibanje 
življenjskih stroškov kakor doslej. 
Predčasno upokojenim ldudem je 
treba pustiti možnoot, da ni0ke 
pokojnine nadomeščajo z dohod
ki iz delovnega razn:nerja. 

Na seji so obravnavali tudi os
nutek poslovnika o deLu z.veznega 
sveta (konference) ZZB NOV Ju. 
goslavije in poročilo komisije za 
mednarodno sodelovanje in zveze 
o obisku delegacije nacionaJnega 
združenja partizanov Italije (AN• 
PI) v• Jugoslaviji, o_ zasedanju bi
roja FIR na Dunaju, o poročilu 

delegacije ZZB NOV na proslavi 
25-letnice ustanovitve brigade »Jan 
žiška«, ki je bHa v novembru la
ni v CSSR, o sprejemu, ki so ga 
priredi'li v naši ambasadi v Lon
donu Angležem, ki so sodelovaU 
v NOV in POJ - in o . pogovorih 
z zastopniki zahodno-u1emšlke zrve. 
ze vojnih invalidov, vojnih :1Jrtev 
ilil družin padl:ih (FIMITIC). 

V Italiji bodo 
v marcu izplačali 

odškodnine bivšim 
internirancem 

»V »Primor'.:3kem dneviniiku« od 
21. januarja beremo, da bodo v 
Italiji v kratkem začeli izplačeva,. 
ti odškodnino internirancem iz 
nemških koncentracijskih taborišč. 
Posebna medministrska komisija 
je pred dnevi porazdelila vsoto, 
ki jo je vlada ZR Nemčija izpla
čala itai1ijanski vladi. Na podlagi 
odobrenih prošenj prizadetih pre. 
živelih internirancev in svojcev 
umrlih so razdelili vwt,o 6 mili• 
jard in ·250 milijonov lir na 
167.214 mesecev internacije. Taiko 
so določili, da odpade _ na vsak 
mesec internacije 36.071 lir. Neik
danj i interniranci iz rta.lije in tu- • 
di tisti, ki •so bili v času oku:pa
cije italijanski državljani (območ
je Goriške, Trsta in Istre) in ki 
jim je na podlagi njihovih vlog 
priznana pravica do odškodnine, 
bodo prejeli za vsak mesec inter
nacije v Nemčiji po 36.071 lir. 

Te vsote bodo začeli v marcu 
nakazovati po pošti. 

združenj, pa tudi občinskih zvez 
borcev so se že začele. Spet bodo odbori 
članstvu o svojem delu in sprejemali 

smernice za prihodnje delovno leto. 

pospesimo zbiranje zgodovinskega gradiva iz na· 
še revolucije ter tako obogatimo poznavanje naše 
preteklosti. 

veliko lahko prispevajo k zgodovini naše revo
lucije. 

Menim, da imajo nekdanji ujetniki, konfini· 
ranci, interniranci in zaporniki še veliko zgodo
vinskega gradiva, ki bi ga bilo treba oddati mu• 
zejem. Njihovo gradivo ni samo njihovo, ampak 
last vseh nas, vsega našega naroda - ob njem se 
bodo učili mlajši. 

Navadno na vseh takih skupščinah veliko raz
pravljajo o raznih vprašanjih, ki se nanašajo na 
zadeve borcev. Navadno tudi veliko več govorimo 
o pravicah kot o dolžnostih. 

Mislim, da imamo od preteklih skupščin pa do 
?.daJ veliko uspehov pri urejanju borčevskih za
dev. Urejajo jih občine, republike in zveza. Skrb 
.za borce je postala skupna zadeva vse družbe, 
ki bi se vsekakor rada dostojno oddolžila vsem 
tistim, ki so s svojo udeležbo v revoluciji prispe
vali svoje za boljše in srečnejše dni vseh naših 
ljudi. 

Ko bomo na skupščinah govorili in sprejemali 
sklepe za prihodnost, ne smemo pozabiti na stvar
ne naloge, ki jih moramo kar se da hitreje opra
viti ali bolje rečeno nadaljevati. Ena izmed takih 
nalog je tudi, da vsestransko pohitimo oziroma 

Tudi o tem 
. . 

spregovorimo 
na skupš~inalt 

Zdi se mi tudi, da na skupščinah vse premalo 
govorimo o naših internirancih, konfinirancih, po• 
litičnih zapornikih in vojnih ujetnikih. Vsi ti so 
bili navadno prve žrtve Mussolinijevega fašizma 
in Hitlerjevega nacizma. Ti naši rojaki najbolj 
poznajo krvoločnost nacizma in fašizma nad ne· 
dolžniini ljudmi. Po njih vemo, koliko bi nas še 
živelo, če bi zmagali fašisti in nacisti. Najbrž bi 
naš narod že zdavnaj zbrisali. Prav ti naši rojaki 

Zato mislim, da bi morali o tem razpravljati 
na skupščinah ter tako poživiti delo sekcij. 

Ena izmed nalog ZB je tudi pomoč pri delu 
drugih družbenopolitičnih organizacij, tako SZDL, 
sindikata itd., posebno pred volitvami, saj imajo 
člani ZB veliko izkušenj in zlasti dobro po.znajo 
ljudi. 

Ne smemo tudi pozabiti priprav na splošno 
ljudsko obrambo, kjer se borci lahko izkažejo kot 
zelo koristni, saj imajo velike izkušnje. Lahko po• 
magajo pri predavanjih, v mladinskih klubih, od· 
redih, raznih izletih in pri civilni zaščiti. 

VINKO VITKOVIč, Novo mesto 
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Spopad v Brunovem drevoredu 
1 • 

in se na.m približali. Rokovali 
smo se dn se začeli ire.zgovarjati. 
Vprašal sem, kje so trije podofi
cirjd, s katel'inli Slllll() vodili raz
govore, Odgovorili so, da so na ce
sti proti Tolminu. 

Bruna Morettija so smrtno ra• 
njenega odnesli k Podšolarju. 
Med prenosom jw je vrgel v ob· 
raz: 

r V B1'11.Lllovem drevorediu v Tol
minu stoji mok, oklrogel obelisk 
k sivega kiraškega ltamna. Na 
obelisku je napis: 

Postoj, popotnik, m zamisli se 
• žrtve za našo svobodo. 

'1u st.a padla 24. januarja 1944 
partizana Bruno Moretti in Albin 
Rejc. 

.. Poot61 sem pozoren na datum. 
Glej, saj bo prav te dni pretekJ.o 
petindvajset let, odkar sta na tem 
mestu padla dva partn.=a. In ta
ko blizu vojaških kasarn, ki so 
bile takirat 1P01111e nemških in ita
lijlMlSkJh. vojakov, bersaljerjev. 
Obiskal sem nekatere pomane to
variše, da bi zvedel kaj je bilo 
Vlllrok tragedije. Dva udeleženca 
tia,kratnega dogodka sta obnovila 
spomin na drzno zasnovano akoi
Jo tovarišev komande mesm Sela
Tolllllin. Več podatkov pa sem do
bil še v l:ml2lejU v Tolmiml, kjer 
brani upravnica Marija Rutar za. 
pisane spomine nekdamjih borcev 
m aktivistov. 

V zimi 1943-1944 je bila ko
manda mesta Sela-Tolmin v zapu
lčeni hiši »!Na peskih« nad Baš.ko 
~po. Komanda mesta je štela 
okrog 23 borcev. V sestavu ko
mande mesta je bil sabotažni vod, 
ki je štel pet mladih in pogrum
nih borcev. V sabotaižnem vodu 
lltO bili: Bruoo Moretti, Albin Rejc, 
V<iktor M.anfreda, neikii Berti z Gra
hovega in Lino ilZ Istre. V okto
bru 1943 je sabotažni vod napa
del ita.lija.nskd bunker ob želemi
lki progi pri Huidajužini. Miniral 
,e tudi flelezniški most dn odpe
ljal 9 sovražnikov z orožjem in 
C(prelmO. V novembru je vod izvr
lil še pomembnejšo akcijo pri Ko
ritnici. Italija.ni so pod nemško 
lroma,ndo opravljali službo pri že. 
llemiški progi. Partizal!li so zvede
ld, da bi 'skupina mkih 60 italijan
skih vojakov rada odšla k par.U
mnem. Z obveščevalci so se dogo
vorili za sestanek, na katerega so 
pri'šli italijanski častniki. Na dolo-

v Tolminu 
čeinJ. dan je prišlo :na dogovorje
no mesto 60 italijanskih vojakov, 
katere so part,imni odpeljali in so 
se potem pridružili Garibaldinski 
brigadi. Sabotami vod je prii tej 
a:kciji miniral. tudi flelezniškii 
most pri Koritnici. Promet je bil 
za več časa prekinjen. 

TI dve in še druge uspele akci
je so pripomogle, da so partamni 
komande mesta snovali še .iruge, 
večje akcije. zelo prav j!im je pri
šla vest, da je v t.olm'inslk:ih ka
sarnah pripravljenih dezertira
ti okrog 70 italijanskih bersalje
rov. Kako je bila akcija zasnova
na, pni.povedujeta Mi!rko Fili in 
udeleženec: akcije same Vikt.or 
Manfreda. Partizani komande me
sta so 1JaiU!I)ali nalogo povezave z 
Italijani bratoma Mir,klu in Ivanu 
Fili ter Jožku Batistuta. Naj z živo 
besedo pripoveduje Mirko Fili: 

»Tuk.rat sem bil član mladinske 
organizacije, katero je vodila Ma• 
rica Ejra,gelj, Petrinova w Zatolmi
na. Neka terenka. .Iz Zadlaza ml je 
prinesla obvestilo, naj se udele
žim sestanka pri Modrijanu v Zad
lazu. Tam sem zvedel, da želi več
j~ skupina italijanskih bersalje
rov dezertirati in se pridružiti par
tizanom. Partizani so ml izročili 
pismo z naročilom, na.j gia. čiim
prej izročim nekemu italijanske
mu podčastniku. Ko sem se vr
nil v Tolmin, sem pismo dal neki 
ženi, ta pa ga je takoj odda.la na 
naslov. Potem je prišlo do več se
struniltO'V z it.ailijanskim pod.častni· 
kom. Dva sestanka sta bila celo 
v naši hiši. 

Na sestankih s partizani v zad. 
lazu sem večkirat dobil tudi leta
ke, 'ki smo jih potem raztrosili po 
Tolminu. Posrečilo se nam je tu
di, da smo letake dali v žepe ofi• 
cirskih plaščev v kavarni. Tako 
so celo oficir,jd zvedeli za delova
nje partizanov. Akcijo za prevzem 
italijanskih bensaljerov smo do
ločili za dan 24. jantm,rja.« 

Viktoir Manfreda, udeleženec 

BORCEM r> . . ' : 

· ki dobe stanovanja 
nudimo._vso. opremo 
na 
KREDIT 
do 

brez porokov 
in pologe 

a.iroije, Je odšel k ;pai11t.i2la:nom 6. 
XII. 1942. Bil je mizaTski vajenec 
pri Ivu Bravničarju, mizarskem 
mojstru. Za delo v NOB ga je pri
dJobil prav mojster Bravničar. Bi
lo mu je 22 let, k.o je prišel na 
Mrzlem v,rhu v četo, ki je takrat 
štela 16 borcev. O akciji, ki je bi
la pripravljena do vseh podrobno
sti, a se je zaradi izdajstva itali
janskega bersaljerja ponesrečila, 
da so imeli partizani celo dva 
padla, pripoveduje Manfreda na
sledinje podrobnosti: 

»Zadnji sestanek z italijanski
mi podoficirji smo imeli pri kape
lici na Polj;ubinskem polju. Dogo
vorili smo se za uro, kiraj pri Kle
mentijevi hiši - danes stoji na ti
stem mestu spomenik - in vse 
ostalo. Iz taborišča nas je odšlo 
skupaj kak.ih 30 borcev. Prišli 
smo k Zatolminu i1l1 od tam zavili 
po vznožju Kozlovega roba proti 
cesti nad kaisairnami. GlaVIIl:ina. na
še čete je .zavzela položaje v ozad
ju določenega mesta m sestanek. 
Na dogovorjeno mesto pa smo od
šli: Bruno Moretti, vodnik, Albin, 
Rejc, Berti, Lino in jaz. Vodstvo 
akcije je jmeJ ti-sti večer Bruno 
Moretti, kii je kot domačin dobro 
po2lrul;l kraj. Ko smo prišli do ko
stanjev, smo videli, da proti nam 
štrli izza debel veliko puškinih 
cevi, Bruno je inato zak,lical: 1>Chi 
va la!« Kdo je tam? Nič odgovo
ra. Nato sem zavpil jaz: · ,>Chi e 
la«? Kdo je tam? šele takrat so 
odgovorili: »Bersaglieri.« Takoj 
nato sem vprašal: »Parola d'ord.i
ne.« (Geslo.) Dobili smo odgovor: 
>~Monte :nero« in odgovori:11: »Mon
te bianco.« 

Tako smo se končno sporazu
meli. I·talijani so povesili puške 

Tuk:rat sem podizavestno zaslu
til, da nekaj ni v redu. Počasi 
sem usmeril korak proti Tolmi
nu. Videl sem druge štiri moje to
variše v glasnem .razgovoru z Itali
jani, ki so jih obkoljevali. Zasli
šal sem vzklik: »Mani in alto!« 
(Roke v vis.) 

To je bil zna.k za borbo. Itali
jani so napadli z bodali in nas ho
teli zajeti žive. Mene so zagrabili 
trije, . eden za v,rat, drugi za opa
sač, tretji za cev brzostrelke. Ene
ga sem vrgel čez glavo in istočas
no pritisnil na petelina brzostrel
ke. Ne vem, če sem katerega za. 
del, vendar so me takoj ilzpustili. · 
Odskočil sem stran in videl,· ka
ko so zgrabili Bruna, ki pa se jih 
je prav tako otresel :In odskočil. 
Za njim se je pognal bersaljer in 
ga zal>odel v hr,bet. Tovariša Rej
ca so medtem ustrelili od zadaj 
v glavo. Bil je takoj mrt.ev. Berti 
in Lino sta bila še živa., zato sem 
bliskovito odvil ofenzivne ročne 
bombe, »pa.radajzerce«, in jih za. 
gnal med Italija.ne. Tako sta se 
oba osvobodila in se umaknila pro
ti Zato1mdnu. Jaz pa sem bežal 
pod Kozlov rob .. Italijani so na 
vso moč kričali: »Vogliamo gli vi
vi.« (Ujemimo jih žive.) 

Kasneje je prišlo na dan, zakaj 
je akcija propadla. V skupini, ki 
se je bila odločila. za oclihod k par
twaioom je bil mdajalec - mor
da jih je bilo tudi več - ki je 
Nemcem izdal na.mero. Nemci so 
takoj aretirali vso skupino in na
mesto nje poslali na določeno me
sto skupino 75 zag,rizenih bersa
ljerov in nekaj Mongolov. Nemci 
so v vsej okolica postavili več za
sed, da nihče od domačinov m 
mogel obveshltl pa,rtizanov. 

»Vigliachi, siete stati bravi tra
ditori!<i (Strahopetci, biJ.i ste prid• 
m wclaJeloi.!) Le dve UT'i je še ži. 

· vel. Umrl je kot prav partizan
ski jwia.k. Ves takratni kostanjev 
- danes Brunov drevored - je 
bH ošk4'opljen z njegovo kn'jo. 

V kavarno »Pri črvu« so zvečer, 
ko je bila že zapfta, prišli rntpa· 
dalci. M.ed njimi je bil tudi ser• 
gente Alaimo, ki se je bahal, da 
je Olll sam zabodel Bruna, ko mu 
je le-te podal roko dn dejal: 

Bravi r8Jg02'JZI, vedrete, che sa
premo stimal'IVi.11 (Vr1i fantje, vi
deli boste, da vas bOlmo zna.lii ce
niti.) 

Italijani so bili vsi krvavi in 
s,o se na vsa usta hvalili s svoji
mi podrvig,i. 

Tri terence, ki so sodelovali pri 
pripravah za akcijo, brata Mirka 
in Ivana Fili ter Batistuta Jožka 
so še tisti večer aretirali. Bili so 
potem obsojeni na več let prisil• 
nega dela. Odpeljali so jiih v Nem
čijo, odkoder so se vmili po osvo• 
boditvi. 

Za konec naj povemo še to, da 
je italijanski komandant, izdaja• 
lec akcije, dobil kmalu potem pla
čilo v akciji pli Vodivčku pod 
Pmpetnom. Partiiza!ni so na tistem 
mestu postavili zasedo, ker se je 
večkrat vozil z motorjem tam mi• 
mo. Podrl ga je rafa:l iz partizan
ske brzostrelke, Mrtvemu so par• 
tlzani odvzeli brzostrelko. Na veli• 
ko presenečenje so pri ogled:>Va• 
nju orožja spomali, da je bilo 
last padlega Bruna Morettija. Na. 
kopitu brzostrelke je bila vreza
na zvezda z začetnicama M. B. 

Po pripovedovanju 
Viktorja Manfreda, 

Mirka Filija in 
zapiskih v Muzeju 

2l81Pisal P. A. - Ogarev 

Dude posledi~e 
dvakratnega izdajstva 

Proti koncu februarja leta 1943 
so Nemci na!l)a:dli skupino Cal:likar· 
jeve čete, ki se je taičas zad,rže
vala nedaleč od Valvazorjevega do
ma pod Stolom. Nemški na.pad ni 
uspel, ker so se v,si borci še pra
vočasno umaknili, le eden ~med 
njih je bil rranjen. Hude ,pa. so bi
le posledice tega i,zdaj,stva za akti
viste in simpatizerje narodnoosvo
bodilnega gibanja na Jesenicah in 
okiOlici. 

Omenjena srupina borcev je 
preživela zimo 1942/1943 dokaj mir
no lin tudi presk11bldeni so bili z 
najpotrebnejšim. Imeli so dobre 
zveze z a.ktivisti v dolini in na Je
senioaih, a tudi Pečalrjeva mama, 
osk.rbnica Valvazorjevega doma, 
in njeni dve hčerki Zlata in Maj
da, so jJm nudile vso pomoč in 
oporo. Tudi v 2irovnico so hodili 
l!)OSatneznik:i v poomlh večernih 
UTah, kjer so pri tova;rišu šuligo
ju poslušali .radijske oddaje. Sicer 
so moralii Slovenci oddati svoje .ra
dijske· siprejemnike Nemcem, ven
dar je še vedino imel kdo skritega. 

Vse bi bilo morda še nekaj časa 
minoo, da ni eden od borcev v tej 
skupini . - ime morda :niti ni važ
no - neke noči v febru!llrju polJe. 
gniJ. in se prijavil mndarmerijski 
nemški !l)OStaji v 2irovnici. Kaj je 
privedlo do t.edaj dobrega +,0vari
ša, ki je bil v partizanih že r.iobrih 
6 mesecev, da je šel na pot izda
je? Je res na/Sedel nemški propa
gal!ld:i, da se bliža kOl!lec >~bandi• 
tom«, a1i ga je ka.j dirug,ega napo
tilo do tega, da pobegne In da. 
začne izdajati? 

Borci so one noči opazili, da je 
šel ponoči ven, in ker ga dalj ča
sa ni bilo namj, so postali pozor
ni. V snegu so opaizili stopinje, ki 
so se odda:ljevale od postojanke. 
Posumili so, da nekaj ni v redu, 
in ker se fant do jutra ni vrnil, so 
bili prepričani, da je pobe,,,onil. 
Okoli devet.e ure dopoldne je ;u,bež. 
nik že pripeljal skiU1Pino Nemcev 
do postojanke, katero pa so dobi
li prazno. Po umtkiu pa je prišlo 
do spopada ob Zav•ršnici, kjer je 
hiJ. ranjen M1rko-'Petk.o Rogelj, 

na umiku pa so borci izgubili pre
cej;šen del svoje opreme. Srečno 
so se potem prebili proti Begu
njam in ponoči dobili zatočišče pri 
tovarišu Jožetu Zupanu v 2irovni
ci. To jim je pripravil prostor v 
soou nad h1evom za živino, ~ik ce
ste, ki dmi iz· ž.irovnice proti SeJu 
in Begunjam. Skrivaj so lahko 
gledali Nemce, ki so pogostoma 
hodili tam mimo. Brat Jožeta Zu
pana jim je prinašal hrano in po
skrbel, da so nekateni !izmed njih 
dobili od svojcev najbolj potrebne 
stvari. Za ranjenega Petka je po
skirbel tovariš Niko Bernard, d:a 
je bil nekiaj časa skrit pri Jaki :m 
Matiju Rutarju, ki sta imela pod
strešno sobo pri Kobal,u na .Tese
nioaih, na.to pa ga je po zvezi spra
vil nazaj k partimnom. Kasneje je 
ta zvesti borec in kiurir padel. 

Dva dni potem, ko so d:obili bor
ci zatočišče :pri Zupanu v žirovni
ci, je !Prišel njegov brat k meni 
na Jesenice. Poslal ga je moj brat 
Franc-Sočan, ki je bil pod Stolom 
od jeseni 1942, padel pa je v zna
ni žirovski hajki, v avgustu leta 
1943. Naročil Je Zupanu, naj pri
nese od mene nekatere stvari, ka
tere nujno potrebujejo in so jtih 
na begu izgubili. Dalje mu je na
ročil, naj pripravim nekaj nahTbt
nikov in d,r,ugih stvari, kar je čez 
nekaj dni prevzel Niko Bernard in 
spravil v Žirovnico. Ko so se oskr
beli z vsem potrebnim so zapusM
li gostoljubno Zupanovo streho an 
odšli v č:mi vrh nad Jesenicami. 

Vrnimo se pod Stol, kjer se 
Nemcem ni posrečUo, da bi pre
senetili partizane, čep.rav so bili 
pri odhodu iz dolli.ne prepričani, 

da jih dobijo v pest, ker so imeli 
s seboj dobrega vodnika, pobegle
ga, borca, Id je dobro poznal vse 
skrivne ipoti. Po neuspeli hajki so 
se Nemci odpravili v Valvazorjev 
dom, :k.jer so naročila pijačo. z nji
mi je bil seveda rudi partizanski 
ubežnik, ki pa je bil v kaj klavr• 
nem položaju. Imel je dosti časa, 
da je lahko premislil, kaj je po
vzročil s svoj,im dejanjem. Nemci 
baje nitd ni.so dosti pazili nanj, 

prepričani, da je popolnoma nji• 
hov. šel je v kuhinjo, kjer sta bi
la oskrbnica Pečar,jeva mama in 
njen nečak 'J.1one štumfelj s Pla
nine pod Golico, dober prijatelj 
pobeglega in znani aktivist. Oba 
sta ozmerjala izdajalca in ga celo 
pripravila do tega da bi zopet po
skušal pobegniti. 1>ogovorili so se 
kam naj gre, da se s Tonetom do
bita. Od1prav:H se je, ko da gre v 
stranišče, in nato skrivaj odšel za 
poslopje. Pred odhodom v dolino 
so ga Nemci seveda pogrešili in 
iska.li, a. on je bil že daleč. Pečar• 
jeva mama jim je dejala., da ga je 
videla, ko je šel za Mšo v strani
šče, nazaj pa da se še ni vrnil. 
PoparJeni so se morali Nemci 
vrniti brez njega, kajti gestapovci 
so računali s tem, da jim bo po
begli povedal še marsikaj ... 

Begunec se je nato zadrževal ne
kaj dni v bližini PJal!liine pod Goli: 
co, kjer je skr,bel zanj Tone štum
felj, zato mu ni ničesar manjkalo. 
Vendair je tudi od tam pobegnil in 
se predal gestapovcem na .Jeseni• 
cah. Ti so ga seveda z obljubami 
pridobili za sodelovanje in tu je 
napraviiil novo izdajo. I2ldajati je 
začel vse tiste, o katerih je vedel, 
da podpirajo na.rodnoosvobodilno 
gtbal!lje, in teh ni bilo malo, po
znal j,ih je kar precej. Pn-a njego
va žirtev je bil prijatelj in :Sovaščan 
Tone štumd'elj, svak pokojnega 
dr. Bergelja, ki je bil kasneje tu
di airetiran. Toneta so odpeljali v 
Begunje, vendar se mu je nekoč 
na nepojasnjen način posrečilo po
begniti od tam in šel je naravnost 
k partizanom, žal pa je kasneje 
padel. Zaradi izdajstva omenjene
ga pobeglega borca so Nemci t.e• 
daj odkrili skoraj celotno omrežje 
narodnoosvobodilnega gibanja na 
Jesenicah. Sledi1e so aretacije na 
Jesenicah in okolici in gestapo je 
imel obilo dela z zasliševanji in 
mučenjem. Težke so bile posledice 
izdaje, mnogo ljudi so odpeljali v 
nemška koncentracijska tabori
šča, od koder se jih več ni vrnilo. 

SIR,ECKOšORLI 
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Pis,na uredništvu 
Omenil bi tudi to, da smo vse, 

kar smo dali za našo vojsko, dali 
našim ljudem. Pomagati borcem in 
ranjencem je bila\iiaša dolžnost in 
se mi zdi zdaj nesramno to komu 
očitati. če ima pri .vas res kdo 
udeležbo ali sodelovanje v NOB 
priznano nepravilno, ste to morda· 
vi sami zakrivili, ker ste premalo 
sodelovali v ZB in njenimi komisi
jami. Zdi se mi tudi, da niso bili 
krivi partizani, če je bila vaša že
na 2 leti v taborišču, ampak, da je 
bil tega kriv okupator s svojimi 
pomagači Status borca pa ima le 
tisti, ki je aktivno delal za NOB. 
Ce ste" imeli v svoji hiši dlje časa 
bunker in tri borce, je bilo to vaša 
državljanska dolžnos,t. Vsak je 
moral po svojih močeh prispevati 
za izgon okupatorjev. Zato je lepo, 
če je pisec članka pomagal parti
zanom, ni pa prav, če to komu 
zdaj prek »TV 15« očita. 

Pohvala in predlog 
Rad bi, izrazu javno prizna

nje uredništvu »TV 15« zaradi pri
zadevanja za lepšo obliko našega 
časopisa. Ta, je bil tudi doslej pe
ste_r in vsebj,nsko bogat, saj je pi
sal o d-anašnjih zadevah in o do
godkih med vojno. Nova oblika in 
kakovost papirja nam omogočata, 
da ga hranimo, pri tem pa zavza
me manj prostora. Saj ta naš časo
pis ni samo za enkratno branje, v 
njem so prispevki, ki imajo trajno 
vrednost. To velja še posebno za 
spomine borcev na posamezne do
godke, ki jih ni zapisal še nihče 

drug razen njih samih. Zato ima 
časopis tudi velilw vrednost za 
šolsko mladino, ki jo seznanja z 
delovanjem partizanskih enot. Se
znanja pa tudi nas, saj vsi nismo 
bili povsod zraven. Nadalje rabi 
lahko tudi kot pripomoček za stro
kovno izobraževanje članov ZROP 
in drugim, ki se zanimajo za našo 
obrambo. Je pa tudi zelo poceni. 

Sam zbiram zanimive članke iz 
vseh naših časopisov in jih izrezu
jem. »TV 15« pa ni treba pokvariti 
z rezanjem, ker je ves tak, da ga 
lahko shranim kot zanimivost. To 
trdijo tudi moji otroci. 

Predlagam, da bi naš časopis ti
skal na posebni strani vse republi
ške in zvezne zakone ter predpise, 
ki urejajo položaj borcev in inva
lidov. Podatki v drugih listih so 
skopi in nepopolni, razen tega pa 
nima vsak zadosti denarja, da bi 
naročal vse časopise, in še uradni 

Dodatek 
za hor~e s 

Primorskega 
Naenkrat smo dobili troje pi

sem, v kat.erem na,s udeleženci na
rodnoosvobodilnega boja doma iz 
Primorske sprašujejo kako je z 
dodatkom za borce. Odkar je bil 
datum za Primorce, bivše italijan
ske državljane, premaknjen so ti
sti, k1 so vstopili v NOV do 13. ok
tobra 1943 izenačeni s tistimi, ki 
so v NOV vstopili drugod do 
9. 9. 1943. Tistim bivšim italijan
skim državljanom, ki so po pri
ključitvi Slovenskega Primorja po
stali jugoslovanski državl~i se 
torej priznava 7itlRČaj borcev iz. 
pred 9.9.1943 če so v NOV vstopili 
pred 13. 10. 1943. Toda kako pa je 
z dodatkom za boroe, ki kot zna
no pripada le tistim udeležencem 
narodnoosvobodilnega boje., ki so 
vstopili v NOV pred 9. 9. 1943. Ka
ko je s tistimi, ki so doma s Pri
morske in so vstopili v NOV do 
13. 10. 1943. Ali tem pripada doda
t.ek za borce ali ne? 

Datum 13. 10. 1943, ki velja za 
udeležence narodnoosvobodilnega 

list. če bi naredili to, mislim, da 
ne bi imel nihče nič proti, če bt 
naročnirio zvišali za dva dinarja. 
To prilogo bi lahko hranili pose
bej. S tem bi se najbrž zmanjšalo 
nepotrebno pritiskanje na kljuke 
odborov ZB, ZVVI i~ ZZB ter raz
nih pravnih posvetovalnic in dru
gih uradov, ki se ukvarjajo z nami. 

Velimir Panic, Maribor 

Tovariš Panic, hvala za prizna
nje! Vaš predlog bomo proučili in 
skušali zadevo izpopolniti. Izpopol· 
niti zato, ker te zakone in predpi
se že zdaj objavljamo, namreč nji
hovo vsebino in komentarje o 
njih. 

To se mi ne 
zdi prav 

Uredništvo 

V vašem časopisu ste v 1. letoš
nji številki objavili sestavek Jože
ta Laznika z naslovom »Kako je 
pri nas z enakostjo?,, 

Zdi se mi, da je kritika dobra in 
koristna le če je upravičena. Naj 
povem, da je bilo tudi pri nas na 
Kozjanskem že sredi 1944 osvobo
jeno ozemlje in da so okupatorji 
mnogo vasi v decembru požgali in 
da je od 1941 izgubilo življenje na 
razne načine mnogo ljudi. ,. 

Tudi jaz preberem vsako števil
ko »TV 15« in ne najdem izmišlja.. 
tin med opisi raznih dogodkov 
med NOB. Pač pa se o teh dogod
kih še vedno vse premalo piše, zla
sti o resničnih grozotah vojne. 

boja doma s Primorske, je spre
menilo novo določilo temeljnega 
zakona o pokojninskem zavarova
nju. Clen 76a temeljnega zakona o 
pokojninskem zavarovanju, ki ve-
1ja od 15. 8. 1968, se glasi: »Do.loč
be t.ega zakona o pridobivanju, 
odmeri in uživanju starostne po
koJnine borcev NOV pred 9. 9. 1943 
veljajo tudi za borce NOV, ki so 
postali Jugoslovanski državljani po 
mirovni pogodbi z Italijo ooiroma 
so bili po memorandumu o soglas
ju o Svobodinem tržaškem ozemlju 
z dne 5. oktobra 1954 izermčeni v 
pravicah in dolžnostih z jugoslo
vanskimi diržavl)am, če so vstopili 
v narodnoosvobodilni boj oziroma 
mčeli aktivno in orga.ni.ziTano delo 
v Ill!l.rodnoosvobodi:lnem boju do 
13. oktobra 1943. Staws borca iz 
prvega odstavka tega člena se pri
znava tudi za pridobit.ev in odme
ro invalidske pokojnine.« 

Iz tega izhaja, da spremenjene 
določbe glede udeležbe v NOV za 
bivše italijam.ke dmavl,jane, doma 
iz Primorske, veljajo le za prido
bitev starostne in invalidske po
kojnine. Ne veljajo pa te doloobe 
za µridobitev dodatka za borce. 

Zvem .zakon o dodatkn.t za bor
ce pravi na.mret'! takole: »Udeležen
ci narooooosvobodiineg,a boja, ki 

Jože Perčič, Planina pri 
Sevnici 

160 din podpore 
na mesec 

Ne zamerite mi, da odpovedu
jem vaš časnik, ki sem ga vedno 
zelo rad prebiral. Star sem 91 let, 
lena pa 75 in ne vidiva več dobro. 
Preživel sem obe svetovni vojni. 
Ko sem_ se vrnil iz prve, sem našel 
doma vse razbito . . • V drugi sve
to1;,ni vojni pa mi je padel sin, star 
sedemnajst let. Zdaj pa imava oba 
z ženo 160 din podpore na mesec, 
delati pa tudi ne moreva več! 

Lepo pozdravljeni! 

MATIJA RUTAR 
Zalaz pri Tolminu 

so vstopili v narodnoosvobodilni 
boj p.red 9. septembrom 1943 in 
udeleženci španske državljanske 
vojne, ki so v rednem delovnem 
razmerju, imajo ... « Tudi določi
lo ,republiškega 2Jakona o dodatku 
zaposlenim udeležencem :ne.rodno
osvoboddlrne vojne je podobno: 
»Udeležencem na.rodrt0()ISVObodilne 
vojne, ki so se vključili v narod
noosvobodilni boj pred 9. septem
brom ... « 

Ti dve določili zaenkrat še nista 
bili spremenjeni. v obeh . zakoni.
tih določilih je izrecno določeno, 
da pripada dodatek za borce ti
stim, ki so vstopili v NOV pred 
9. septembrom 1943. Dolder to do
ločilo ni spremenjeno velja za vse, 
da imajo pravico do dodatka za 
borce le tisti, ki so v . NOV vstopili 
pred tem datumom. Seveda bi bi
la krivica, če bi pri tem ostalo. 
7.ato se, kot smo obveščeni, pri
prav1ja. sprern.emba tozadevnih 
predpisov. Potemtakem naj bi bili 
z borci NOV, ki so vstopili v NOV 
do 9.9.1943 izena,čeni. tudi glede 
dodatka za boroe tislli biVŠli itali• 
je.nski dmav}Jem, ki so doma im 
Primorske lill so v NOV vstopili do 
13. oktobra 1943. Pl'iča.kn.tjemo, da 
bodo ti predpisi v Iuatkem spre
jeti. ·-
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priporoča potrošnikom hiter, sodoben in cenen 
nakup vseh potrebščin za sebe, za družino, za 
dom in za gospodinjstvo; 

za tuje kupce je v hiši menjalnica. 
Potrošniki lahko izbirajo blago v poslovalnicah: 

TRGOVSKA HlšA Ljubljana, Tomšičeva ul. 2 

BLAGOVNICA S STANOVANJSKO OPREMO, 
Wolfova 1 

KONFEKCIJA ELITA, Ljubljana, topova ul. 7 

BLAGOVNICA šKOFJA LOKA, Kidričeva ul. 1/a 

---·--·---- -···••=== • - ·•-••• MMZ • as• 

1 
1 

1 

Pogovor s irnogledim 

humorist m 
Od kurirja sem napredoval za političnega delegata voda. Bil 

sem v »Jurčetovi četi«, ki je taborila v gozdu pri Brezovi rebri 
nad Stražo. Po roški ofenzivi smo pasli lakoto, da je bilo kaj, in 
zato napeto razmišljali, kje bi kaj našli za pod zob. V četi sem 
spoznal Maksa Burgerja, s katerim sva si brž postala (in tudi 
ostala do danes) najboljša prijatelja. Spomnila sva se, da bi 
morda kazalo poiskati kako gobo in jo speči. šla sva jih nabirat, 
letina je bila dobra in kmalu sva jih pekla, tako da sva jih nati
kala na palico in držala nad žerjavico. Tisto leto je bilo gob kot 
še nikoli. Ne bi bil funkcionar in tovariš, če ne bi skrbel 
tudi za tovariše. Pomislil sem, kako bi bila dobra gobova juha za 
celo četo. 

Ko smo se zbrali pri kuhinji, da bi prejeli borno kosilo, sem 
naglas predlagal, da bi bilo dobro, če bi nabrali za celo četo gob 
in da bi zato morala cela četa iti po gobe. Komandir me je nekam' 
sumljivo pogledoval, rekel pa je samo to, naj peljem četo po gobe, 
ko že vem, kje so. šli smo in jih nabrali polne šotorke. Naša hra
na je na mah postala imenitna. Pohvalil me je kuhar, češ politični 
delegat, ta je kavelj, ko je z njim vred šla cela četa po gobe. Ne
mudoma sem mu odgovoril: »Boš že videl, kakšen funkcionar 
bom šele, ko bo šel z menoj po gobe cel bataljon.« 

Nekdo je to slišal, tovariši so se začeli na vse pretege šaliti, 
kako vodim četo po gobe, zdaj bi pa rad še bataljon. Za to je zve
del tudi komandir in nekega dne sem stal pred njim na raportu. 
Zahteval je od mene, naj nemudoma preneham uganjati neumno
sti z gobami. Dogajalo se je namreč, da smo razpravljali na pri
mer, kako bomo napadli Stražo in bodo šli po gobe Italijani. Ali: 
Ce ne boš tak, kot je treba, boš šel po gobe zase oziroma za celo 
četo.Cenam je šlo slabo, smo rekli, da pojdemo vsi po gobe itd. 

Kasneje, pozimi v Rogu, smo se z veseljem spominjali, kako 
smo hodili po gobe, ko smo bili na Brezovi rebri. Komandir pa je 
samo pokašljeval, ko nas je poslušal. 

Novembra 1942 sem se znašel v Gubčevi brigadi. z njo sem 
prišel februarja 1943 na Hrvaško. Večja skupina Italijanov je bila 
obkoljena. Zidane volje sem gledal italijanske položaje. Vojalp so 
tičali v bunkerjih, okoli njih pa so stale mule. Ko že nismo moglj 
do živega Italijanom, zakaj ne bi pobili vsaj sovražnikom tovon>i;h 
živali. Municije je . bilo kot še nikoli, prešerni smo bili in za~el 
sem podirati mule. Sprva plaho, potem pa vedno bolj korajino. 
Tovariši so me posnemali, in z naših položajev je kmalu veselo 
pokalo. Pridrvel je naš komandir in nas nadrl, češ zakaj odkri
vamo naše položaje, da nam potem pošiljajo mine. Prenehali s,-,,o, 
da bi nadaljevali, ko nam je pokazal hrbet. Ko je prihrumel dru
gič nad nas, je bilo že huje, grozil mi je, da bom šel na ranort 
v štab brigade. · 

Te svoje grožnje pa ni nikoli uresničil, ker je zaradi nas,,ga 
streljanja kmalu prejel pohvalo. Pobili smo namreč okoli 120 mul; 
zaradi tega Italijani, ko so se prebili iz našega obro& in začeli 
bežati, niso mogli odnesti s seboj težkih minometov, streliva, 
prtljage in drugega. Odnesli so s seboj samo to, kar je imel vsak 
na sebi. 

· Komisar 13. proletarske brigade je naše pobijanje mul ocenil 
kot izredno iznajdljivost slovenskih partizanov. 

Ker smo bili hudo lačni, smo s svojim streljanjem tudi pri
skrbeli vsem brigadam, ki so se akcije udeležile, obilo svežega 
mesa. 

Komandir, ki nas je prej zmerjal in nam grozil, ker smo stre
ljali na mule, je bil zdaj zares čisto tiho. O mulah ni hotel več niti 
slišati, zato smo začeli na vsakem koraku govoriti samo o njih, 
da bi ga dražili. Končno je doumel, da brijemo iz njega norce. 
Prišlo je do tega, da smo govorili, kako je hud, če nekdo o nekom 
reče, da mulo kuha ... 

Res je marsikdo po tistem boju mulo kuhal - v svoji porciji 
pri ognju. Poleti 1943 sva mu jaz in Sašo celo zapela pesmico, 
v kateri sva ga poveličevala, kako se je proslavil kot velik strateg 
v boju proti mulam. 

Spomladi, ko smo se vrnili s Hrvaškega, so me začeli klicati 
v brigadni štab, da bi sodeloval pri pripravi mitingov. Poleti pa so 
me vzeli kar za svojega. Postal sem vodja brigadne tehnike in 
član kulturne skupine. Sestavljali smo jo jaz, Saša, Rudi in 
Marjanca. 

Sašo, s katerim sva se poznala še s Pugleda, je pesnil kuplete 
in jih pel na mitingih. Kmalu sem postal njegov najbližji pomoč
nik. Ukvarjala sva se s pisanjem burk, ki smo jih začeli imeno
vati skeče. Tako sem postal poklicni humorist ... 

Naša skupina ga je lomila sem in tja po Dolenjskem, kamor 
je pač prišla naša brigada. Kakor hitro smo se kje usta.vili, smo 
že peli, igrali in zbijali šale. Pomagali smo si tudi z borci in bor
kami, ki so drugače opravljali svoje vojaške dolžnosti in torej 
niso bili »poklicni kulturniki«. Bolničarka Vera je pela, recitirala 
in igrala, borka Zofka je recitirala in igrala, imeli smo brigadni 
pevski zbor. ki sta ga vodila štefan in Beretič. Niso preveč radi 
hodili na stražo in v patrulje, zato so vedno organizirali pevsko 
vajo, kadar jim je pretilo, da jih bodo poklicali na dolžnost. Zato 
so se hudo zamerili komandirju Nacetu. Ker so pogosto peli tisto 
pesem »Zabe svatbo so imele«, jih je v jezi komandir imenoval 
kar »žabji zbor«. Tremo pri nastopih so si dušili z žganjem in vi
nom iz čutaric, ki so jih imeli opasane tudi med nastopi. 

• Zdi se mi, da najraje govoriš o svojem udejstvovanju 
v kulturni skupini Gubčeve brigade ... 

• Kako ne bi, ko je bilo tako veselo. S Sašo sva si bila res 
prijatelja in tovariša. Velikokrat smo spet katero razdrli, pa tudi 
marsikaj smešnega doživeli ... 

Največ mitingov smo imeli kar pod nebesnim svodom ali pod 
večjim kozolcem. Odri so bili največkrat majavi in večkrat se .ie 
znašel posameznik, pa tudi ves pevski zbor na trdi slovenski 
zemlji. 

Nekoč je naš četni komisar Zdravko Cvajer, drugače član 
naše skupine kot dober harmonikaš, imel nenavadno kratek uvo
dni govor, preden se je začel program. Zdelo se nam je, da s stra
hom pogleduje pod svoje noge, kjer so se sumljivo premikale de
ske. Te je za zaveso iz šotorke moral držati eden izmed naših to
varišev. Toda Zdravko je tako dobro govoril, da je doživel aplavz. 
Tudi tisti, ki je imel nalogo držati deske, se ni mogel zdržati. še 
sam je zaploskal in pozabil na svojo dolžnost. To je bilo za Zdrav
ka usodno. Deska se je dvignila in revež je v velikem loku zletel 
z odra. Pobral se je in se ves polomljen umaknil v ozadje med 
grožnjami, da bomo že videli hudiča. 

Za izrečeno povelje smo takrat p~vili, da je »komanda pa
dla«. Ker je bil tudi komisar komanda in ker je zares padel, smo 
pozneje velikokrat govorili, kako je enkrat komanda resnično 
padla, ne samo v besedah. 

Nekega dne sem s Trebelnega odšel organizirat miting na Lu
čarjev kal. V vasi in okolici so bili deli naše brigade. Domačini so 
me lepo sprejeli in nahranili ter mi ponudili, naj pri njih prespim. 
Prvič, kar sem bil partizan, sem dobil zase posteljo. Otepal sem 
se, da irnam uši, pa me je ljubezniva gospodinja prepričala. 
da nič zato. 

(se nadaljuje) 
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Deset milijard za eno 
letalo 

Med najsodobnejša letala na svetu 
spada znani ameriški lovec F-110, ki 
ga uporabljajo tudi v vietnamski vojni. 
Sedaj pripravljajo novo inačico tega 
letala. in sicer strateški bombnik FB-111. 
Vsak tak bombnik iz prve serije 75 
letal bo stal 7,260.000, z vsemi dodat· 
nimi napravami pa celo 7,990.000 do· 
larjev - torej le nekaj manj kot de• 
set milijard starih dinarjev! Povelj• 
stvo ameriškega letalstva bo naročilo 
skupno 235 letal te vrste. 

Lovec F-lllA tudi . ni mnogo cenejši 
in stane približno devet milijard dinar• 
jev. Ker so vanj vgradili še nekaj nove 
elektronske in druge opreme, se Je 
med letom podražil za več kot mili· 
jardo dinarjev. 

V primerjavl s tem dvema letaloma 
je C-5A »Galaxy«, ki je največje tran• 
sprotno letalo na svetu (težko Je 347 
ton, od česar odpade na tovor 120 
ton), še kar poceni: stane »Je« 21 mi· 
lijard starih dinarjev. Cenejša od teh 
so razna trenažna letala (od 300 mm
jonov do milijarde dinarjev), pa tudi 
helikopterji (do 3 milijarde dinarjev 
za helikopter HH-53C). 

Radarska postaja 
na vozilih 

Neko amer.išk,o podjetje bo za vsoto 
dveh milijonov dolarjev izdelalo 46 
radarskih postaj tipa AN-TPS-44. Od 
drugih podobnih radarjev se ta sistem 
razlikuje predvsem po tem, da so vsi 
njegovi sestavni deli na vozilih. Zato 
je mogoče radar AN-TPS-44 Mtro pre· 

važata s kraja na l<raj. Za vso napravo 
potrebujejo le tri vozHa. Razen tega 
antene tudi v primerih, ko piha močan 
veter, ni treba spuščati. 

Uporabnost omenjenega radarja je 
toliko večja, ker ga je mogoče preva· 
ltati tudi z letali in helil<opterji, 

Novi britanski raketni 
čolni 

V Veliki Brltanijd so pred kratkim 
začeli graditi prototip raketnega čolna, 
katerega oboroptev bo po učinku ena• 
ka oborožitvi rušilca. Ooln bo dolg 
43 metrov, posadka bo Imela 27 moo, 
njegova največja hitrost pa. bo znašala 
približno 75 kilometrov na uro. Obo· 
rooen bo s štil1imi vodljiv•imi izstrelki, 
ki bodo leteli do 20 kilometrov daleč. 
Potemtakem bo britanski raketni čoln 
po svojih taktdčno-tehničnih lastnostih 
zelo podoben sovjetskim raketnim čol· 
nom, katerih eden je predlanskim pod 
egj ptovsko zastavo potopil izraeL~kd ru· 
šllec »Ejlat«. 

Za pogon čolna bodo 1.ll!)Orabljali 
morrui;rišk6 plin.Sito turbilllO Rolls-Roy· 
ce. Raketni čoln bo napravljen tako, 
da bo lahko po ves teden ostal na od· 
prtem morju ne glede na vremenske 
ra,miere. 

»Leteče blazine« 
za vohune 

Sovjet,ki generaapodpolkovnik Zabalot
nij, načelnik politdčnega oddelka sov· 
jetskih obmejnih varnostnih organov, 
je pred kratkdm illljaviil, da zahodna 
obveščevalna služba uporablja za pre
voz vohunov v Sovjetsko zvezo »por• 
table helikopterje« in »leteče blazine«. 
Razen teh in drugih znanstvenih in teh· 
ničnih d~kov Pa v te namene upo• 
rabljajo tudi »mini podmornice«. 

Ameriški aluminijasti 
patruljni čolni 

v Vietnamu 
Ameriška vojna mornarica uporab· 

~ja v Južnem Vietnamu že dve leti po· 
sebne patruljne 1\olne. Vsa.k izmed njih 
stane po 100.000 dolarjev. čolnd so dol· 
gi 15 in širokii 4 metre. Ker so Iz 
aluminija in izredno lah.kii, lahko plo• 
vejo tudi po p1Ltvih vodah. Takšnih pa 
je v Južnem Vietnamu zelo mnogo. 

• Posadka patruljnega čolna je oboro
žena S tremi mitralciez! 12,7 mm :In ll 
minometom 81 mm. To ni slaba obo
rožitev, če upoštevamo, da posadka 
šteje le šest članov. 
čoln tehta dobrdh 20 ton, torej ko

maj četrtino t,ega, kolikor bi bli1 te
žak. če bi blJ ves iz železa In Jekla. 
Poganjata ga dva dizelska motorja, kd 
mu omogočata rutroot do 50 kilomet
rov na uro. 
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IIJIIJTU-144·· leti po zaslugi vohunov 
Francozi so silno ponosni na orjaško potniško letalo »Concorde«, 
ki ga pripravljajo skupno z Angleži. Zato je bilo njihovo razoča
ranje toliko večje, ko so zvedeli, da so jih Rusi prehiteli in da je 
sovjetska »Concorde« (TU-144) vzletela pred francosko. Iz član
ka, ki ga je objavil PARIS MATCH, je videti, da Sovjetski zvezi 
očitajo cel~ tatvino načrtov francosko-angleškega potniškeg 
letala »Concorde«. 

Moskovski meteorologi, ki so že 
več kot teden dni napovedovali le 
meglo in sneg, so tisto jutro spo
rooili, da bo ves dan vedro vreme. 

Peti.ndvaj,set kilometrov v.zhodno 
od mesta je po betonski cesti, na 
kateri nd bilo pod kolesi čutiti naj
m1lllljše vzbokline ali luknje, neki 
tra.kbor pu.ha,l dim v ledeno ozrač
je. Za sabo je vlekel dolgo leLalo 
s proti tlom nagnjenim nosom. 

To se je dogajalo na najlepši pi
sti tovarne »žukovski«, slovite to
varne z najbolj znanim sovjetskim 
letalskim konstruktorjem Andre
jem Tupoljevim. 

Letalo se je postavilo na začetek 
piste. V pilotsko kabino je stopil 
človek v usnjenem kombinezonu 
in z belo čelado na glavi. V nekaj 
urah bo postal naj'bolj slaven v 
vsej RusijL 

PROTI RJI 
,.. 

Cez nekaJ ur bo »Pravda« 5poro
čila ruskemu ljudstvu, da je dva
mšttridesetletni kapetan Edvard 
Vladimir Eljan prvi poletel z le
talom Tu-144, velikim tekmecom 
letala »Concorde«. 

Bilo je marca 1966. leta. Ko je 
osemdesetletni Andrej Tupoljev ne
kemu novinarJ.u kazal fotografijo 
prvega ruskega orjaškega 1>0tni· 
škega letala »Maksim Gorki«, ki 
je imel osem motorjev in prostora 
za 70 potnikov i.n ki so ga ':>Hi iz
delali 1935. leta v njegovih tovar
nah, mu je izza svojih debelih na
očnilrov pomežiknil: »Po tridesetih 
letih smo na čelu in bomo še na
dalje ostali prvi. Tu-144 bo vzle
tel pred .Concorde .<< 

Istega dne je Aleksej, sin 
Andreja Tupoljeva, direktor tovar
ne, kjer je bil vodja raziskovalne
ga biroja Sergej Eger, izjavil, da 
je v njegovem očetu nekoliko 
»Američana« v tem smislu, ker je 
končne re:uultate nekoliko prehitro 
napovedal. 

Toda sedaj, ko .njegov oče zat.r
juje, da bo »Tu-144 začel '>brato
vati oktobra 1970. lelia, osemnajst 
mesecev pred ,Concorde'«, Aleksej 
Tupoljev nima nobenih pripomb, 
prav tako pa tudi ne Sergej ITiger. 

Edini ljudje, ki bi morda ute
gnili povedati kaj več o nadzvoč
nem dosežku Andreja Tupoljeva, 
ne čutijo nobene želje, da bi se 
ogla.sili. 

To pa so Herbert Steinbercher, 
Godfrey Conway, Aldred Kenneth, 
Serigej Pavlov, Stephan Krigovsky 
in Jean Sarrady. 

štiriintride·setletni Herbert Stein
bercher je rojen v Leirpzigu, v 
Vzhodni Nemčiji, aretirali pa .so 
ga januarja 1965 v Toulousu. 

Istega meseca so v Londonu za
prli tudi angleška državljana šest
intridesetletnega Godd'reya Conwa
a in dvainštiridesetletnega Alfre
da Kennetha. 

Sergej Pavlov, nekdanji sovjet
ski višji oficir in kasneje pred-

Fotografija z vprašajem 

»Kdo pa so ti mladi fantje ... « bi se spraševal s pesnikom, ko pogledam tole fotografijo. 
In takoj začnem brskati po spominu, če se kakega obraza še spominjam. Zaman. Potem za. 
čnem sklepati: Letni čas - poletje. Pokrajina - verjetno štajerska, sodeč po načinu obla. 
čenja. Leto - 1944 (spet po uniformah, orožju, oznakah činov). Enota: kurirji ali VDV (obilica 
avtomatskega orožja). Sem se zmotil? To boste ugotovili vi, ki se boste morda koga spomnili 
ali zagledali na sliki znanca. Tako kot tovarišica Rozi Laharnar iz Tolmina, ki nam je o 
»fotografiji z vprašajem« v letošnji 2. številki, napisala: Ta slika je bila posneta decembra 1943 
v vasi Pečine na Tolminskem, blizu kurirske postaje »P 21«. Tovarišice in tovariši, ki stojijo, so 
od desne proti levi: Romana Laharnar, špičkova s Pečin, sekretarka OF za Cerkljansko. Dušan 
iz Vipave, komisar kurirskih postaj na Primorskem. Gabrijela Kovačič iz Logaršč. Ema s Pra
protnega, kurirka postaje »P 21«. Marija Pisk, Murovška s Pečin, lastnica hiše, pred katero je 
bila slika pos_neta. Rozi Laharnar, špičkova, kurirka postaje »P 21«. Antonija Laharnar, špičko• 
va, kurirka postaje »P 21«. Gabrijel Božič, Potarjev iz Logaršč, komandir postaje »P 21«. Franc 
Mrak, Andrejev s Pečin, kurir postaje »P 21«. štefanija z Logaršč. 

Sedijo od desne proti levi: 
Zvonko, Cudrov z Volč pri Tolminu, komandant kurirskih postaj na Primorskem. Angelca, 

Bukuška z Logaršč. Gabrijela Jeklin z Logaršč ter Marica Kuštrin z Logaršč. 
Edino enega tovariša ne morem spoznati, od kje je bil in kakšno funkcijo je imel.« 
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stavmk sovJetskega civilnega .eLal
stva v Franciji, je bil aretiran 
marca 1965 v Pari:uu. 

Stephan Krigovsky in Jean Sar
rady sta prišla na vrsto 1966. leta 
v Toulousu. ' 

Herbert Steinbercher je poslal v 
Moskvo podatke o proizvodnji 
»Concorde«, dobil pa jih je med 
informativnimi obiski, ki jih Je l:Ji
la v Toulousu prirejala »sud-Av:a
tion«. 

Godfrey Conway in Alfred Ken
neth, uslužbenca v fotografskem 
servisu britanske družbe >>Bristol 
Aircraft«, sta onstran železne ,1ave
se pošiljala mikrofilme bodočih 
angleških motorjev l!l!I »Concorde«. 

Sergej Pavlov je v svoji -iktovki 
prenašal dokument.e z najpodrob• 
nejšimi podatki o delovanju ~oles
ja »Ooncord.e«. 

Ob a,retaci.ji sta bila 'ltephan 
Krigovsky in Jerun Sarady preoble· 
čena v duhovnika. Pripadala naj 
bi »evropSlkemu redu bratov uči• 
tetjev«. Kasneje pasougotovili,da 
brat KTigovsky ni bil hič drugega 
ko nekdanji funkcionar komuni• 
stične mladine v Bratis.Javi. 

Ceprav so vohuni odigrali po
membno vlo,go, Tu-144 le ni ;;-o
vsem kopija letala »Concorde«. 
Njegovi motorji niso pritrjeni na 
krila, temveč na trup. So močnej
ši kot pri »Concorde«, trošijo pa 
manj go.riva. Za progo Pariz-New 
York bo »Coricorde« potrebovala 
89 ton goriva. Tu-144 pa le 70 ton. 
Krila, ki jih je konstruiral Tupo• 
ljev, so zelo ozka, da bi bil zračni 
odpor bm manjši. »Concorde« 
ima gorivo v krilih, Tu-144 pa v 
rezervoarjih pod trupom Sovjet
sko ,etaJo Je dvajset ton lažje od 
francosko-angleškega, letelo pa 
bo hitreje <Tu-144 s hitrostjo ~450, 
»Concorde« pa s hitrostjo 2180 km 
na uro). Njun doseg bo isti 
(6500 km), toda v Tu-144 bo za 
osem potnikov manj prostora. 

V vsej tej štoriji okrog »eoncor
de« oziroma Tu;l44 pa,.(je najbolj 
smešno to, da je Tupolev naročil 
generatorje ter elektronsko in na
vigacijsko opremo · pri britanskih 
firmah Plessey, Eng1i:sh Electric, 
Marconi in Cassor, dobil pa JO je 
za 90 milijonov frankov, plačljivo 
v dveh letih, torej za 10 milijonov 
ceneje kot »Ooncorde«. 

»Concorde«: Na njej dela 8!140 
inženirjev in 27.000 delavcev. Re• 
dno bo začela obratovati v začet• 
ku poletja 1972. leta. Letela bo s 
hitrostjo 2180 km na uro. Dolga ,je 
59, široka pa 26 metrov. V njej 
bo prostora za 132 potnikov. Pro
go Pariz-New York .. bo preletela v 
3 urah in 32 minutah. 

AVTOELEKTRO 
TOLMIN 

nagrajuje kupce svojih vžigal
nih svečk. Informacije dobite 
v vseh prodajalnah avtoma· 

teriala 
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.,.,Skok v Evropo•• 
Januarja in februarja imata ameriška kopenska vojska in vojno letalstvo 
v načrtu posebno vajo, med katero bodo po zraku prepeljali iz Združenih 
držav Amerike v Zahodno Nemčijo večje skupine ameriških oboroženih sil. 

Po šestmesečnih razpravah, pre
pričevanjih m navajanju razlogov 
za m proti vaji v sedanjem času, 
so v Pentagonu objavili !.tl'adno 
sporočilo, v katerem pravijo: 
»Glavni manevri ameriških oboro• 
ženih sil, ki se jih bodo udeležile 
kopenske in letalske enote iz i\me
rike in Evrope, !:>odo januarja in 
februarja 1969. leta v Evropi.« 

VaJe bodo Jineli na obm0čju 
Grafnwehra v Zahodni Nemčiji, 
kjer imajo že center za urjenje in 
poligon 7. armade ameriške ko
penske voj,ske. 

Te vaje bodo v marsičem spo
minjale na tiste iz 1963. leta m ki 
jih poznamo pod nazivom »Big 
lift«. Gre pa tudi za nekatere raz
like. Na tej vaJi bodo med drugim 
preskusili učinkovitost zračnega 
mostu med Združenimi državami 
Amerike m zahodno Nemčijo. To
da poglavitna razlika z vajo »Big 
lift« ie v tem, da so na vaji pred 
šestimi leti preizkušali ,1itrost 
prevažanja enot iz ZDA v •Evropo, 
na sedanji vaji pa preverjajo kon
cepcijo• tako imenovane dvojne 
razmestitve vojaških sil oziroma 
uporabe sil, ki so mzmeščene v 
Ameriki, tudi v Evropi. Kar zade
va hitrost, v ameriških vojaških 
krogih poudarjajo, da v to ni mo
goče dvomiti. Pač pa morajo pr·e
veriti, če bodo enote po prihodu 
tudi že sposobne za takojšen boj. 
Največja pomanjkljivost pri vaji 
>;Big lift« je bila prav v tem, oo 
enot po prevozu v Evropo niso 
mog1 takoj poslati boj. i\meri
ški vojaški krogi sodijo, da je na
črtovana vaja mnogo stvarnejša 
od preJšnje. Sedaj Jim je !lamreč 
jasno, da je prevoz enot iiz ZDA v 
Evropo eno, njihova priprava z-a 
čim hitrejšo udeležbo v boju pa 
povsem nekaj drugega. 

Mnogo so razpravljali tudi o 
tem, kdaj naj bi bile te vaje. Po 
em izmed inačic naj bi vaje imeli 
še.Je 1970. leta, kar so zagova-rjali 

s potrebo po štednji. (E\.odijo, da 
bo vaja stala 28.500.000 dolarjev.) 
Kasneje so rok premaknili na je
sen 1969. leta, naposled pa so 
sklenJi, da bodo vaje izvedli v ja
nuarju in februarJu. 

Pogoste spremembe glede časa, 
• kit' naj b1 izvedli vajo, so v ZDA 

in ne1raterih drugih deželah vzbu
dile različne razlage. Nekateri SO· 
dijo, da je sovjetska intervencija 
ne čehoslovaškem šla na roko ti• 
stim, ki so se mvzema.ld za to, da 
bi bile vaje čimprej. Drugi pa me
nijo, da dogodki na Cehoslova
škem ne morejo biti v neposredni 
vzročni zvezi in da vajo izvajajo v 
Januarju in februarju predvsem 
zaradi, neugodnih vremenskih raz
mer (s snegom pokrito zemljišče). 
Ameriški sekretar :mi obrambo je 
v BruslJu izJavil, da bodo ZDA v 
januarju prepeljale po zračni poti 
v Evropo 15.500 mož :iln tako pri
spevale h krepitvi -bojne priprav
ljenosti NATO. 

Prva skupina ameriških vojakov 
je prispela s sedmimi letaJi v Za
hodno Nemčijo 6. januarja, iz 
ZDA pa so jih v Evropo prepeljali 
s transportnimi letali C-141. Voja• 
ki so se izkrca.li v letalskem opori
šču Rein-Meinu, odtod pa jih po
šilJajo v druga oporišča, kjer 
imajo skladišča s tanki, topovi in 
drugo težko oborožitvijo. Tam so 
Jih namreč pustile ameriške enote 
{približno 35.000 mož), ki ,o se 
predlanskim iz Zahodne Nemčije 
vrnile_ v ZDA. Zahodni tisk piše, 
da m dekonservacijo vsakega vo
zila potrebujejo štirinajst btr. 

Med enotami, ki so jih v zad• 
njih dneh prepeljali iz Združenih 
držav Amerike, sta dve brigadi 24. 
pehotne divizije, tretja brigada, ki 
se stalno zadrruje v Zahodni Nem
čiji, pa bo na manevrih nastopala 
v vlogi »napadalca«. 

Manevre bodo imeli približno 
petdeset kilometrov stran od čeho-

slovaške meje, udeležilo pa se jih 
bo skupno 28.000 mož, ki pa bodo 
iz Amerike prinesli s seboj le 
osebno opremo in lažjo oboromtev. 
Vaje bodo trajale sedem dni - cd 
29. januarja do 4. februarja. 

sestavni del teh vaj • bo še po
sebna letalska vaja, ko bodo 3. pe
hotno divizijo, ki jo imajo v Za
hodni Nemčiji uri1i v preva~nju 
po m-aku in v napadu po načelih, 
ltJi jd,h sicer· uporabljajo v Južnem 
Vietnamu. 

Sekretar vojnega letalstva ZDA 
Harold Brown je izjavil, da sku• 
šajo s to va,Jo ugotoviti, kakšne 
so moonosti zračnega transporta in 
taktične uporabe enot vojnega le. 
talstva. T xia m motive vaje je 
?Jtl:ačiJna tudi Brownova pripomba, 
da se je z intervencijo na čehos1o• 
vaškem spremenilo razmerje sil v 
korist deiel Varšavskega spora
zuma. 

Trgovini 

BOREC 
v Ljubljani, Titova 17 
in Mariboru, Partizanska 5 

Priporočata cenjenim 
kupcem: 

- vse knjižne izda,je založbe 
»Borec<< 

- tedensko nova dela prizna
nih slovenskih umetnikov 
- slikarjev in kiparjev 

- dekorativne, umetniško iz. 
delane predmete za opre
mo stanovanj in uradof 

..,.. osebne okrasne predmete 
za žene in može, posebno 
mlada dekleta, po zadnji 
modi 

-Prehrana „ narai,i , 

K1·ušne peii na prostem 
Koničasta peč. Zgradimo jo iz 

kolov in gline, pomešane z navad
no prstjo. Višina peči: 1,5 m. Pre
mor spodaj: zunanji 1,7 m, notra
nji 1,4 m. 

Dno peči izdelamo iz opeke in 
gline. Na ravnem mestu napravi
mo krog s polmerom 85 cm. V tem 
krogu izkopljemo zemljo 10 cm 
globoko. V tako izkopan krog na
sujemo 2 do 3 cm peska, ki ga po
krijemo z opeko, nanjo pa step
tamo 7 do 8 cm debelo plast gline. 

Na tako zgrajenem podu začrta
mo nov krog s polmerom 70 cm, 
obseg kroga pa razdelimo na 17 
delov po 25 cm. Na teh 17 točkah 
zabijemo v zemljo 17 na vrhu pri
ostrenih kolov, in sicer poševno, 
da se tikajo v višini 1,5 m, kjer 
jih še povežemo z žico. 

Iz gline in prsti, ki jima prime
šamo malo drobne slame, napravi
mo valje, dolge 40 do 60 cm in de
bele 10 do 15 cm. S temi valji .oblo
žimo skelet; spodnji valji morajo 
tičati 3 do 5 cm v zemlji. Proti 
vrhu mora biti dolžina in debelina 
valjev č•je manjša. Posamez
ne vrste 'valjev dobro povežemo s 
protjem (ali srobotom). Nazadnje 
vso peč znotraj in zunaj zadelamo 
Z ilovi.CO. 

V pe9-J 1-P,~timo vrata - odprti• 
no, širokq,i5-in visoko prav tako 
25 cm. Prh~rjenju peči in pri pe
ki kruha zapremo odprtino s po
krovom iz desk ali _iz protja in 
gline. 

Za uravnavanje toplote in odvod 
dima napravimo na nasprotni 
strani odprtine-vrat dve okrogli 
jamici s po1merom 10 om, ki sta 
30 cm nad zemljo, presledka pa je 
med njima 30 do 40 cm. Ti dve 
luknji zapiramo z lesenima zamaš
koma, ki smo ju namazali z glino. 
Potrebni sta zato, da kdaj pa kdaj 

spustimo skoznJu dim ter odvečno 
toploto iz peči. 

Ker med kurjenjem vrh zgori, že 
prej napravimo zgoraj odprtino 
v premeru 5 do 7 cm, ki jo pokri

. jemo s škatlo od konserve ali ka-
ko podobno rečjo. To je nekakšen 
dimnik. Med peko kruha odprtino 
zapremo z opeko ali kamnom. 

Pred jamo izkopljemo jamo -
preddvor za vlaganje. 

Suši se okrog 8 ur. Razpoke 
zamažemo z glino. Kurjenje:ogre
vanje traja 3 do 3,5 ure. V taki 
peči lahko spečemo 6 do 8 hlebcev 
hkrati, eno kurjenje (peka) zado
šča za največ 40 hlebcev. Lahko pa 
zgradimo tudi manjšo peč. 

STRAN 'f 

Jos1 ,-. k 1\.T • 
Role: Jllllll Z 1,omenJa 

Večkrat se je kar na lepem spomnil na Ažmana, 
prišel ponj, ga nekaj dni imel zaprtega na orožniški po
staji in ga nato brez pojasnila ali utemeljitve izpustil. Poseb
no je bil prizadeven v letih med 1936 in 1938, ko je sklepal, 
da se pri Ažmanu zbirajo prostovoljci za v španijo. Vendar 
se mu nikoli ni posrečilo, da bi koga izmed njih tudi zalotil. 

Ažmanovo predvojno sodelovanje je bilo Mvljenje prave
ga revolucionarja. Kot tako je bilo polno nepredvidenih te
žav, nevarnosti, zasledovanja in preganjanja Koliko samood
rekanja, vztrajnosti in tudi odločnosti je bilo treba, da je člo
vek izdržal, ve samo tisti, ki je vse to sam poskusil. Toda Až
man je vztrajal z železno voljo, vedno pripravljen tvegati vse 
za revolucijo. Niso ga od tega odvrnile ne aretacije in grož. · 
nje, ne ženine solze, njena rotenja in prošnje, pa ,)eprav je 
bil drugače dober mož in skrben oče. Zato ga je veliko ljudi 
imelo za fanatika, njegove nazore pa za utopijo, nesmisel in 
neustvarljive želje. 

. Toda čas je pokam!, da se Ažman ni motil, pač pa drugi 
ki mu nekoč niso verjeli. čimbolj so se bližali usodni dnevi 
~n čimbolj je grozila fašistična nevarnost, tem več pristašev je 
imel. ~ot preprost kmečki človek z naravnim ·smislom za skup
nost_ ID; «;Iobre od.no~ m~ ~reprostimi ljudmi, kmeti in de• 
lavc1, SI Je vedno laze pr1dob1val zaupanje sovaščanov in dru• 
g~h. Začenjali so s tem, da so se zanj zanimali in poslušali 
nJegove na.svete. To pa zaradi tega, ker je vedno govoril le ti
~to, _kar je bila resnica in za svoje prepričanje tudi trpel, če 
Je bilo to potrebno. Povezoval je zvestobo svojim političnim 
nazorom z zvestobo do svojega naroda in vedno trdil da le 
z žrtvami in podreditvijo osebnih koristi skupnim lahko de
lovni ljudje dosežejo boljšo prihodnost. Ta bo samo v so
cializmu, kjer bodo ljudje enaki in kjer bo pravica. Posebno 
je bil vesel tega, da je videl, kako so delovni ljudje priprav
ljeni sled.iti Partiji in bil zato ponosen, da je komunist. Toda 
nikoli mu ni prišlo na misel, da bi iz tega spletal kakšne na
črte za prihodnost, kjer bi to izkoriščal zase tako kot so ka
sneje nekateri počeli. Ažmanu je pila vedno pred očmi le zma
ga komunistov kot pogoj za naprednejšo družbo ki bo vsem 
pravično rezala kruh. ' 

Značilno zanj je tudi to, da na svoje politične nasprotnike 
ni gledal z mržnjo in prezirom, pač pa kot nekaj nujnega, kot 
da so to sestavni deli nečesa nujnega, del razvoja družbenih 
razmer in da bodo prej ali pozneje doživeli poraz skupaj s si
stemom, ki jih je ustvaril. 

V tem duhu je učil tudi svojo družino, znance in vsako
gar, ki ga je hotel poslušati. Bil je agitator v pravem pomenu 
besede, za politično delovanje je izkoristil vsako priložnost, 
tudi bežno srečanje, slučajno družbo za gostilniško mizo, po
govor s sopotniki v vlaku. Povsod je našel priložnost za po
litično delovanje. Zato se je zdel nasprotnikom vsiljiv zagri
zenec, brezbrižnenžem nadležen pridigar, a vsem drugim in teh 
je bilo največ, pa prepričan komunist! Tako je počasi priha
jal v zavest množic in prav to je pozneje postalo temelj za 
začetek vstaje proti okupatorjem. . 

Po priključitvi Avstrije, razbitju češkoslovaške, še bolj pa 
po zločinskem napadu na Poljsko leta 1939 Ažman ni več na
šel niti toliko časa zase kot prej, ko je biJI že do vratu v delu 
za Partijo. Zdaj je popolnoma opustil vse zasebno. 

Septembra 1940 je bila v Lescah pri Bledu partijska kon
ferenca, ki se je je udeležil tudi tovariš Kardelj. Ažman je za
stopal med 35 delegati Bohinj, konferenco pa je vodil 2agar. 
Glede na fašistično nevarnost na naših mejah so obravnavali 
zelo pomembna vprašanja, se dogovarjali o delu partijskih 
organizacij v novih razmerah, o mobilizaciji članstva za ob
rambo domovine, o delu vojnih komitejev in društva prijate
ljev Sovjetske zvooe, ki se je takrat vedno bolj uveljavljalo 
med našimi ljudmi. 

Od tedaj daje je bila Ažmanova dejavnost usmerjena v 
uresničevanje sklepov te konference. Po vaseh je vneto zbiral 
podpise za vstop v društvo prijateljev Sovjetske zveze, po
jasnjeval politični položaj in razkrival nakane vladujoče kU~ . 
ke, petokolonašev in drugih, ki jih tudi na Gorenjskem ni 
manjkalo. širokopotezno, kolikor so pač dovolile razmere v 
ilegalnosti, sta s Tomažem Godcem načrtno delovala med pre
prostimi ljudmi in krepila narodno zavest ter pripravljenost 
za obrambo domovine. 

Spričo nejasnosti in negotovosti, ki ju je povzročila Hit
lerjeva napadalnost v Evropi, so se tudi nomenjski žandarji 
malce unesli. Nič več niso tako samozavestno strahovali ljudi, 
saj so čutili, da jim ne kaže nič dobrega. Tako so Ažman in 
njegovi dobili v Bohinju malo več svobode za njihovo delo
vanje. 

Aprila 1941 je doživela konec kraljevina Jug:oslavija, drža
va narodov brez pravic. Vse se je zgodilo tako nepričakovano 
in hitro, da tudi najbolj črnogledi ljudje niso na kaj takega 
računali. Ljudje v Bohinju so postali nemirni kot pred hudo 
uro, pričakovaJ.i so nekaj neznanega in strašnega. Potrti za
radi razočaranja so mnogi pohajkovali kot sence okoli doma
čih vasi, nobene možnosti za rešitev niso več videli. Ugibali 
so' le kaj bo z njimi in njihovim imetjem. Saj se je čudna voj
na neslavno končala še preden se je začela ... 

V nekaj dneh, bolje rečeno v nekaj urah ni bilo v Bohinju 
nobene oblasti več. Na črni prsti ni ostal na meji niti en gra
ničar. Umaknili so se, ne da bi billi sprožili na Italijane en 
sam strel, sicer pa tudi videli niso nikogar. Vojaki iz 2. bata
ljona planinskega polica iz bližnje Bohinjske Bel~ so se raz
šli iz vojašnice vsak na svojo stran kot so jim ukazali oficir
ji, ti pa so dobili tako povelje od višjih. V skladišča pa so 
se vsuli razni zmikavti in odnesli, kolikor je kdo mogel. Tako 
je ostala meja nad Bohinjem brez branilcev, Bohinj brez go
spodarja. Italijani bi lahko prišli čez mejo brez najmanjših 
težav in brez strela zasedli Bohinj, saj ne bi srečali niti enega 
jugoslovanskega vojaka. 

Na ta podvig so se pripravljali dolgo, skoraj cel teden. 
Tedaj pa so nekega jutra, opremljeni in oboroženi kot bi 
šli napadat Maginotovo linijo, prišli in zasedli bohinjske vasi. 
čeprav jim nihče ni skrivil lasu na glavi, so prestrašeni in 
nezaupljivi oprezovaili izpod jeklenih zelenih čelad z naper
jenimi puškami v rokah, kot bi jih za vsakim vogalom čakal 
krut sovražnik. Kljub resnim časom so se Bohinjci le morali 
posmehovati tujim vojakom, o katerih so starejši še iz prve 
svetovne vojne vedeli, da niso ravno preveč bojeviti, pa ven• 
dar dovolj nesramni, da zavijejo vrat nedolžni putki ali po• 
bašejo v nahrbtnik nič hudega slutečega pujska. 

(Se nadalj,,;e) 
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• 
spOllllllOV na Nekaj 

oficirsko šolo 9. korpusa 

Drug drugemu 
smo pomagali 

Konec marca 1944 je Gradnikova 
brigada po hudih bojih za Godo
vič, Hotedršico, Crni vrh, Col in 
Zaglič nekaj .dni počivala na Otli
ci. Tam je dobila tudi ukaz, naj 
nemudoma pošlje nekaj tovarišev 
v oficirsko šolo pri štabu 9. kor
pusa. 

Brigadni štab je izbral kandida .. 
te in med njimi sem se znašel tu
di jaz. Po kurirskih zvezah smo 
odšli v šebrelje, kjer je bilo po
veljstvo šole. Tam se nas je zbralo 
dvaintrideset, iz vseh brigad in 
odredov našega korpusa. 

Prvi nas je sprejel inštruktor 
Jože in za začetek šole dva dni ne
utrudno »ekserciral« z nami po 
šebreljskih tr'.wnikih. Spominjam 
se, kako obupno smo se trudili, da 
bi posnemali našega inštruktorja 
v brezhibnem »metanju v desno 
rame« naših vsakovrstnih pušk. 
Zaman! Z našimi dolgimi in krat
kimi italijanskimi puškami in 
brzostrelkami različnih tipov - to
variš Kemperle pa je imel celo sta
ro avstrijsko karabinko s predela
nim kopitom, ki je imela namesto 
jermena kar navadno vrvico - ni 
in ni šlo. 

Zato smo občutili veliko olajša
nje, ko nam je naslednjega dne 
podporočnik Darko Guzelj sporo. 
čil, naj se pripravimo, ker bomo 
pod noč odšli na ~eko akcijo. Po
tem je od nekod prinesel »lahko 
bredo« in mi jo izročil, obenem 
pa ukazal, naj jo čistim, namažem 
in usposobim za boj. Vsi smo se 
veselili, kar smo bi:li prepričani, da 
ne bomo več predmet dlOlgočasne
ga ekserciranja, ampak da se. bo
mo v boju poskusil:i ter pokazali, 
da smo zares sposobni za Titove 
oficirje. 

Moj mitraljez je bil zelo zane
marjen, cev je bila polna rje. Oči
sti:! sem jo na ta način, da. sem v 
kupu gnoja s palico izvrtal luk
njo, nato pa vanjo porinil cev mi
traljeza ter spustil kratek raf8il. 
Gnoj je zadušil pokanje, krogle pa 
so odnesle v gnoj tudi vso nesna
go iz cevi. Nato smo cev od zno
traj izgladili z mastnimi cunjami, 
da se je celo svetila. Zatem smo 
temeljito očistiU in namazali vsak 
del mitraljeza posebej ter končno 
v hram nalili strojnega olja. Med
tem ko nas je nekaj čistilo mi
traljez, so drugi mazali puške in 
naboje. Po večerji pa smo odšli 
na pot. 

šli smo iz Šebrelj v Stopnik in 
v Dolenjo Triibu:šo, nato pa čez Ko
bilico v čepovan, kjer smo poči
v~l_i. Naslednjega dne smo jo mah
mlI na Lokve in od tam po cesti 
proti T~novem. v vasi Nemci pri 
štroserJu smo se ustavili. Tam so 
menda že vedeli, da pridemo, ker 
so nam postregli z že kuhano hra
no. Po večerji smo polegli v seno 
:1a štroserjevem hlevu in pospali, 
se vedno v prepričanju, da nas bo
~ ponoči zbudili in povedali, kak
sna bo akcija, o kateri smo slišali. 
Toda nič takega ali podobnega se 
ni zgodilo. 

Zjutraj smo mirno vstali in po. 
zajtrkovali, nato pa smo nam dali 
sekire, žage, lopate in krampe. z 
!sem tem_ orodjem so nas peljali 
cez Turški klanec, kot se imenuje 
cesta med Nemci ln Malimi Lazna. 
mi, v gozd. Preden smo namreč 
prišli vrh klanca, smo zavili s ce
ste na desno in navkreber v gozd. 
~_!rmina je bila vedno bolj zara
scena, nato pa smo prišli na neko 
jaso, nekoliko bolj položno in 
manj zaraščeno. Tam so nas raz
delili v skupine. Prva je dobila 
krampe in lopate ter je takoj za. 
čela_ ravnati prostor. Nekaj jih je 
dobilo ukaz, naj gredo v kakih sto 
metrov oddaljeno ledeniško jamo 
ki nam jo je pokazal naš vodnik 
štroserjev Ivo. Iz nje bi v kotlih 
priz:i~sli sneg in led, da bi ga raz
topil! v vodo za kuhanje kosila. 
Razen kotlov pa so morali vzeti 
s seboj tudi vrvi. Privezani so se 
potem spuščali v nevarno globel in 
tam sekali ter kopali led in sneg. 
Vode namreč ni bilo daleč naoko
li. 

Jaz, Kemperle Kiooolarjev Darko 
in Jože Petejan 'pa smo dobili se
kire in žage ter ukaz, naj sem in 
tja po gozdu posekamo kako pri
pravno smreko ali jelko za tramo
ve. 

šele tedaj se nam je posvetilo, 
kakšna bo ta naša »akcija« - da 
bomo gradili barake za našo šolo. 

Potem smo tri dni delali, ne da 
bi se česa učili. Kuhar Karlo, mlad 
fant s tržaškega Krasa, nam je 
vsak dan skuhal tri obroke močni
ka. Opoldanski obrok je vseboval 
tudi koščke sesekljanega mesa. 
Toda naš tek je bil velikanski, saj 
smo naporno delali, poleg tega pa 
smo živeli in delali v gozdu, pre
cej visoko. Na sreoo smo imeli 
vsaj nekaj tobaka, da smo si te
šili lakoto s kajenjem. Vsak večer 
smo namreč dobili tudi po nekaj 
peres tobaka, ki so nam ga pri
maknili iz neznanih zalog. 

V teh treh dneh, ko smo ravnali 
zemljišče in sekali smreke za tra
move, nam je štroserjev Ivo na
vozil s konji v Turški klanec celo 
goro desk. Od tam smo jih ročno 
znosili na na:šo jaso, kjer smo iz 
tramov že postavili ogrodje za ba
rake. 

Najprej smo seveda žgradili · ba
rake za poveljstvo šole in za in
stmktorje, saj je tudi bog najprej 
sebi brado ustvaril, le da mi nismo 
bili med instruktorj,i in ne v po
veljstvu. Ta baraka je obenem slu
žila tudi za pisarno in za skladišče 
hrane in opreme. 

Za njo smo postavili precej več
jo barako in vanjo znesli na kupe 
stelje. Ob stenah smo zložili našo 
opremo in naša spalnica je bila 
nared. Nazadnje smo postavili še 
streho za kuhinjo, saj je bilo po
letje pred nami in stene niso bile 
potrebne. Pred barakami smo po. 
stavili še nekaj klopi in miz iz 
neoskoblanih desk in začel se je 
pouk. 

Naš tečaj je bil že četrti, obenem 
pa je bil tudi prvi tečaj minerske 
stroke. Komandant šole je bil La
zar Kilaxac, komisar pa Zivko 
Bernot. Instruktorja sta bila Ivan 
Simčič in Darko Guzelj, tehnični 
risar je bil Drago in administrator
ka Ančka. 

Ceprav smo zaradi gradnje ba
rak začeli pouk teden dni kasneje, 
kot bi bili morali, smo vendar hit
ro napredovali. Največ dela je imel 
z nami Guzelj, ki nas je učil mi
nerstva. 

Najprej nam je predaval, nato 
pa nam je vsako reč pokazal še z 
nazornimi sredstvi in praktičnimi 
poskusi. Zatem je odnesel tehnični 
risar Drago administralJorki Ančki 
njegovo predava,nje, pisa,no z :mko, 
da ga je prepisala na stroj. Drago 
je berilo opremil še z risbami in 
načrti. 

Popoldne so nam izroohli zavoj s 
bektogrl!Jfsko kožo. Nainjo smo na-

lepili Ančkin prepis in Dragove ris
be ter nekaj časa počakali, da se je 
barva vpila v želatino na koži. Po
tem smo original odlepili in na 
isto mesto nalepili čist papir. Tega 
smo nato pogladili z dlailljo, da se 
je bolje prijel in nato previdno od
lepili. Tako so se na papirju poja
vile v lepi modri barvi vse risbe, 
pa tudi besedilo. Vsak dan smo na
tisnili kakih 40 izvodov predava
nja. 

Vsak odtis smo morali tudi pre
brati in pregledati, če je dobro 
uspel. S tem smo bili po nekaj
krat prisiljeni ponoviti dopoldan
sko predavanje in smo si ga zato 
temeljito zapomnili. 

Predavanja smo zlagali v knjigo, 
ki je nazadnje imela 35 strani. Ko 
se je tečaj končal, je Drago vse li
ste povezal in naredil tudi platnice. 
Na njih je bil upodobljen partizan, 
ko minira železnico. Naslov knjige 
pa je bil »Miniranje in razminira
nje«. 

Tudi jaz sem obdržal en izvod, 
le škoda, da sem ga po vojni i:z. 
gubi!. V knjigi je bilo prav vse, 
kar je takrat miner moral vedeti: 
osnovno znanje o smodnikih in 
eksplozivih, vžigalnikih in vžigal
nih vrvicah, o miniranju in razmi
niranju, o minah, pehotnih, pro
titankovskih, magnetnih, sabo~h 
in drugih vseh držav, mvezniških 
in sovramikovih. Razen tega o spro
žilcih na poteg, na pritisk, na raz
bremenitev, kemičnih za »peklen
ske stroje« in drugih. Na koncu je 
bila še tablica za potrebno količino 
različnih eksplozivov za miniranje 
lesenih, jeklenih in betonskih 
konstrukcij raznih debelin. 

V se to in še marsikaj drugega 
je vsebovala naša knjižica. Ko smo 
jo imeli v rokah, smo bili ponos
ni, saj smo sodelovali pri sestav
ljanju in tudi tiskanju, se ob njej 
pripravljali na zaključne izpite in• 
naZadnje prejeli vsak po en izvod 
v dar. 

Potem ko smo vsi u,spešno opra
vili izpit, smo se poslovili od ko
mandanta in komisarja, obeh in
struktorjev in administratorke ter 
risarja. Pa tudi šole, ki je bila ne
kaj posebnega, saj smo jo sami 
zgradili, da je mogla zgraditi nas 
in za nami druge, željne znanja. 

Naš tečaj se je od šole ločil za 
vedno. Nekaj mesecev kasneje so 
namreč Nemci po naključju bara
ke odkrili in jih zažgali. Toda zna. 
nja, ·ki smo si ga tamkaj prido
bili in ga začeli uporabljati z ved
no večjim uspehom proti njim, ni
so mogli ne zažgati in ne uničiti. 

Slavko Bizjak 

Zavezniki so vedno -bolj stiskali 
obroč okoli Nemčije, vandar se je 
ta še krčevito upirala in do zad
njega ugonabljala človeška življe
nja po koncentracijskih taboriščih. 
Umirali so ljudje, katere so selili 
iz taborišča v taborišče in jih po 
poti pobijali, saJ jih je bilo toliko, 
da niso vedeli kam z njimi na svo• 
jem umiku. 

Tudi koncent. taborišče Flossen
burg, kjer je bilo prostora za okoli 
6000 zapornikov, je bilo proti kon
cu vojne tako natrpano, da so po, 
noči ležali po trije ali štirje na 
enem pogradu. Novodošle so stla
čili celo pod pograde. Zadnje dni 
je bilo tu tako okoli 25.000 ljudi 
vseh narodnosti Evrope. 

Ze nekaj dni pred 20. aprilom 
1945 so se širile govorice, da bodo 
tudi to taborišče evakuirali in nas 
spravili v Dachau ali kam drugam, 
ker se zavezniška vojska že bliža 
tem krajem. Seveda. smo se tega 
vsi bali, ker smo vedeli, da sestra
dani in oslabeli ne bomo zmogli 

težkega pohoda. Upali smo le, da 
bodo zavezniki prehite1L evakuaci
jo. 

Dne 20. aprila ob 4. uri popol
dne pa smo le morali na pot, ker 
so že od zjutraj odhajale skupine 
po 4000 do 5000 zapornikov. V zad• 
njem transportu se nas je zbralo 
večje število slovenskih rojakov. 
Bili smo prepričani, da si bomo v 
večji skupini laže pomagali. Pohod, 
ki je trajal 4 dni, je zahteval 
ogromne žrtve, saj so esesovci na 
poti postrelili vse, ki so omagali 
in opešali. Ze pred evakuacijo smo 
bili sestradani, pa tudi med potjo 
nismo dobili nobene hrane, in ta
ko ni čudno, če so ljudje padali in 
umirali. 

Med nami sta bila tudi pokojni 
štefan Vrhovec iz Zaklanca pri 
Horjulu in njegov sin Ivan. V Flos
senburg sta bila prišla s skupino 

Oktobra 1943. leta je odšla delegacija NOVJ na Sicilijo, decembra istega leta na Sardinijo, nekaj 
pozneje pa še v Afriko in v južno Francijo. Na sliki je oficir NOV v pogovoru s pripadniki kazenskih 
delovnih enot, verjetno slikan na Sardiniji. Prosimo, da nam pošljete podatke • objavljeni foto
crafiji na naslov: uredništvo »TV 15«, Ljubljana, Beethovnova 10. 

700 Slovencev. Pripeljali so jih iz 
Reniccija v Italiji, v prvih dnevih 
oktobra leta 1943 •. 0če štefan je bil 
bolj šibke postave, vtem ko je bil 
sin Ivan velik in močan, čeprav še
le 17 let star. Ves.čas bivanja v ta
borišču Flossenhurg, dobrih 18 me
secev, sta se skupaj prebijala sko
zi življenje in nemalokrat je Ivan 
za očeta opravil kakršno težko de
lo. Verjetno štefan ne bi bil zdržal 
do konca vojne, če mu ne bi bili 
stali ob strani sin Ivan in neka
teri dobri znanci, katerih je bilo 
iz okolice Horjuia več v taborišču. 

Ob evakuaciji taborišča je bil 
Stefan že zelo izčrpan in težko je 
hodil. Bi,li smo namreč slabo oble
čeni in lačni, med potjo nas je mo
čil dež in kasneje sneg, čeprav je 
bilo že zgodnja pomlad. Ker hrane 
ni bilo, so. bili ljudje apatični, za
to je bilo toliko žrtev. štefan je 
prvi dan še nekako hodil za silo s 
pomočjo sina Ivana, potem pa je 
začel pešati. Ivan in neki mlad 
rojak, menda Zdešar, sta ga vzela 
medse in ga držala pokonci, sicer 
bi bil padel in po njem bi bilo, 
ker Nemci niso poznali usmiljenja. 
Med mnogimi, ki so tega dne in 
dan prej izgubili svoja življenja, 
so.bili tudi naši rojaki: Franc Lu
znar, Viktor Drašler, Anton Horde
la, Anton Kavčič, Alojz Cotar in 
drugi. 

Zadnji da:n je bil Stefan že na 
tem, da obleži, ker so ga moči 
zapuščale. Tedaj si ga je Ivan nalo
žil na hrbet in ga prenašal dalje. 
Cudno je le to, da so esesovci to 
spregledali in da niso obeh ustre
lili, kot so to storili dan prej z dve
ma Francozoma. šla sta pred me
noj, odeta s slabo odejo, da sta se 
nekoliko obvarovala mraza m dež
ja. Močnejši je oslabelega podpi
ral, da ni padel, a pri zadnji hiši 
neke vasi mu je zdrknil na tla, 
in esesovec je ustrelil najprej 
oslabelega, riato pa še prijatelja, 
ki mu je hotel pomagati. Ivan se 
je trudil in prijatelj mu je poma
gal, da je oče dospel na kraj, ki je 
bil določen med potjo za počiteik 
in kjer smo naslednji dan poiska
li osvoboditev. Marsikdo izmed nas 
se spominja tistih težkih dni, ko 
so znanci pomagali drug drugemu, 
da so si ohranili voljo do življenja. 

Srečko šorti 

V eHka sredstva 
za potrebe 

udeležencev NOV 
V zakonu o zveznean proračunu 

za leto 1969, ki ga je zvezna skup.. 
ščina sprejela konec latlSikega le
ta, so predvidena tudi sredstva 
potrebna za udeležence NOB. Da 
bodo tudi naši bralci seznanjeni 
z višino teh sred',:;tev, jih J;)riob
oujemo: 

l. Za kritje obveznosti za v02JUe 
olajša.ve - 21,500.000 dinarjev; 2. 

. Invalidski prejemki vojašikih voj
nih invalidov - 319,840.000; 3. Za 
izplačilo borčevskega dodaitka -
35,000.000; 4. Urejanje partizanskih 
pokopališč v Italiji ln obnovitev 
vojaškega pokopališča v Tunisu 

1,000.000 - 5. Nadomestilo 
imetnikom »Partizanske spomeni
ce 1941 in drugih odlikovana -
98,375.000; 6. DopOtli!lflna sredSlbva 
ZZB NOV Jugoslavije za graditev 
stanovanj za udeležence NOV -
20,000.000; 7. Obveznosti do Sikla• 
dov !:!Ocialnega zarvarovanja v smi
slu 116. <llena temeljnega. zakona 
o organizaciji ln flnaincirrainju so
cialnega za.varovanja - 700,000.000 
8. Dopoli!li11lla sredstva. skla,dro,v po.. 
kojnii!liskega ln .inrvalirllskega zava
rovanja za valorizacijo najnižjih 
borčevskih pOtkojinln 76,000.000; 9. 
Za kritje obvemooti it/1 leta 1968 
do slkladOIV socia.Jnega mvarova
nja v smLslu člena 116 ~eme1jnega 
zakooa o organizaciji illl fin81Il.cixa
nuu socialnega zavaro;vanja -
119,330.000 dinarjev. Vse to maša 
skupno 1,326,028.000 dinarjev alil. 
11,6 odstotka sredstev 2'Ne2lllega 
prorllČUlll8. 

Ko,nec leta 1967 Je bfilo 212.167 
uživalcev borčevslklh :pokoj:nin. V 
letu 1968 se je njihovo število avi
~o za 12.936 na 225.103. 
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Kulturni ob§ornil. 
revolucije«, kot temu včasih pra
vimo, tudi svoje meje. Vseh poja
vov iz preteklosti še ni mogoče 
opisati in oceniti, za to je potre
ben časovni odmik. 

OB 10-LETENICI KNJIŽNIH IZDAJ ZAVODA »BOREC« Odgovornost za svoje delo nosi
jo pisci sami. Kot urednik jih lahko 
samo opozorim na drugačna, že 
znana stališča in na dodatne vire, 
ki bi jih kazalo upoštevati. Zadnjo 
besedo pa imajo seveda avtorji 
sami. 

Pogovor z urednikom 
Vladimirom Kaviiiem Ali se ti ne zdi, da je že nekje 

nevarnost, da bo založba samo z 
izdajanjem spominov, dokumen• 
tarnib del, zbornikov, pesniških 
zbirk in prevodov izgubila pri pri• 
vlačnosti. Marsikaj od tega je si• 
cer dobro, koristno ali celo nujno, 
ne moremo pa zahtevati od mno• 
žice bralcev, da bi na primer ka• 
ko dokumentarno delo prebrala v 
eni sami noči, ker bi jo tako pri
tegnilo. Skratka, kaj počneš, 
da bi založba dobila kako novo 
»Ukano?« 

Leta 1949 je pri Glavnem odboru Zveze borcev Slovenije začela 
izhajati revija »Borec«. Devet let kasneje se je iz revije razvila 
založba »Borec«, nato pa je iz nje nastal zavod »Borec«. »Prvi 
urednik založbe je bil pisatelj Tone Seliškar, nato pa je prišel 
za njegovega pomočnika pisatelj Vladimir Kavčič, ki je Seliškar
ju nasledil ko je šel v pokoj. 
Nekaj knjig je izšlo kar v založbi Glavnega odbora, leta 1959 pa 
so izšle prve knjige pri založbi »Borec«. Ob desetletnici teh 
izdaj' je na naša vprašanja o delu založbe v preteklosti, njenih 
načrtih za prihodnost, programskih načelih in stališčih glede vse
bine del odgovarjal urednik Vladimir Kavčič. 

Takrat, ko je bila ustanovljena 
založba »Borec«, je bilo stanje na 
tržišču za knjige s partizansko in 
revolucionarno tematiko precej 
drugačno, kot je zdaj. Predvsem 
so se založbe rokopisov s tega pod
ročja nekako otepale, češ da so 
bralci že siti vojne in podobno. · 
Kasneje se je izkazalQ, · da so imeli 
le delno prav. Zanimanje za vojno 
in revolucionarno tematiko je spet 
začelo naraščati, posebno med 
mladino. Ali se ti ne zdi, da smo 
bili nekoliko »trmasti«, ko smo 
pred 10 leti začeli tiskati knjige s 
tega področja v takšnih nakladah? 

Kot si že sam ugotovil, je bilo 
stanje takrat le na videz breziz
hodno. V zadnjem desetletju je iz. 
šlo v Sloveniji mnogo knjig s par
tizansko tematiko, kot pravimo te
mu. Izšlo jih je celo več kot v dru
gih republikah. Lahko trdimo, da 
smo Slovenci najbolj stvarno ob
ravnavali to prašanje in da smo 
naredili največ, da bi knjige, ki 
opisujejo II. svetJOvno vojno in re
volucijo, prišle tudi bralcem v ro
ke. Samo zavod »Borec« je razpe
čal več kot osemsto tisoč knjig. 

To pa ne pomeni, da je bilo do
bro vse, kar so kje tiskali. Gleda
no iz sedanjosti, lahko trdimo, da 
zahteve po kakovosti niso bile pre
tirane. Pri dokumentarnih delih si
cer opažamo rast kakovosti, kar 
pomeni, da smo se na napakah 
prejšnjih let precej naučili. Zato je 
marsikatera knjiga, ki je izšla, le 
še eden izmed virov za resnejše 
raziskave. Pri leposlovju pa takega 
napredka ni opaziti. Kolikor po
znam partizanske pisce, lahko tr
dim, da so vsi ostali na ravni, ki 
so jo dosegli s svojo prvo knjigo. 
Spremenil pa se je javni odnos do 
takega pisanja. Medtem ko je v 
preteklosti vsak pisec s svojim de
lom moral potrjevati revolucijo, 
zdaj od njega pričakujemo več 
resnice. 

pravega potrošnika, pa gre v pro
dajo tako, kot je treba. Težave pri 
prodaji nastajajo včasih zato, ker 
premalo poznamo potrebe bralcev 
ter njihovo pripravljenost dn uspo
'Šobljenost za razumevanje vpra
šanj, ki jih obravnava posamezna 
knjiga. 

V preteklosti so vsi, ki so pisali 
o partizanstvu, več ali manj poslu• 
šali očitke, da pišejo »črno-belo«. 
To se pravi, da slikajo naše ljudi 
v preveč lepih barvah, nasprotni
ke pa v temnih. Tudi časi so bili 
taki, da drugače naše knjige ne bi 
bile izšle. Ali se ti ne zdi, da so ti• 
sti časi zdaj že za nami in da bi 

lahko pisali vse "tako, kot je bilo. 
Saj nam nobena napaka, ki smo jo 
naredili, ne more odvzeti in izbri• 
sati tega, da smo zmagali in da je 
bila' velika večina Slovencev na 
strani revolucije? Ali nismo včasih 
še vse preveč mežnarski in se bo· 
jimo pisati o vsem, kar se je zgo• 
dilo in dogajalo med osvobodilno 
vojno, da se bojimo očitkov, kako 
bi naše pisanje koga navedlo v po
sploševanje napak, s tem pa v 
zmanjševanje ugleda posamezni• 
kov in zgodovinskih zaslug vsega 
gibanja? Kako kot urednik založ• 
be gledaš na vse to in kako svoja 
načela prilagajaš vsakdanjim po
trebam? 

Vprašanje zgodovinske in posa• 
mezne, osebne »resnice« o revolu
ciji je precej zapleteno. V pretek
losti je bila ta »resnica« precej za
postavljena, oziroma je bila resni• 
ca posebne vrste. Izražala jo je 
ideologizirano, bila je podrejena 
ideologiji. Zakaj je bilo tako in 
zakaj so se ideološke spone v zad
njih letih razrahljale, bi kazalo 
razpravljati posebej. Važno je, da 
je zdaj možnosti za iskanje resni
ce več, kot je je bilo prej. Seve
da pa ima »brskanje po gnojiščih 

če delo odkriva nove strani voj
ne in revolucije, če nekako bogati 
naše spoznanje o tem čas'.l in o 
človeku v njem, ni nevarnosti, da 
bi postalo nezanimivo, Tisto pa, 
kar se giblje v okviru znanega, bo 
treba v prihodnje bolj odločno od• 
klanjati. Prepričan sem, da kot 
urednik založbe ne morem kaj po
sebno vplivati na nastanek dobrih 
novih del. Znanstveno raziskoval
na dejavnost poteka v okviru in po 
programih znanstvenikov samih, . 
pisci leposlovnih del pa ustvarjajo 
iz notranje nuje. Kot urednik 
predvsem prebiram dela, ki mi jih 
po,šljejo pLSCi na V!l)Ogled. Med nji
mi iščem takšno, ki bi bilo vsaj 
tako dobro, kot je »Ukana«. Mi
slim pa tudi, da »Ukana« ni na 
zadnji· meji zmogljivosti sloven
skih pisateljev in da bodo nastala 
dela, ki bodo boljša od nje. 

1 

Ko si odgovoril, kako je bilo v 
preteklosti, bi prosil, če odgovoriš 
tudi to, kako misliš da bo v pri• 
hodnje. Se nam ne obeta spet 
»sedem suhih let«? Ali se ljudje ne 
bodo spet kmalu naveličali zgodb o 
trpljenju, smrti, lakoti in nasilju? 
Kako bo založba »Borec« kljubo• 
vala konkurenci, saj so tudi druge 
založbe začele tiskati več »parti
zanske literature«, ko so ugotovili, 
da gre dobro v denar. Kaj misliš, 
ali naj »Borec« izdaja tudi take 
knjige, ki gredo dobro v denar, pa 
nimajo uradne ocene o nadpo• 
vprečnosti? 

Eno izmed spominskih obeležij, ki so narejena z ustreznim čutom 11111 lepoto, in ki z vsem dolžnim 
spoštovanjem spominjajo na žrtve, je prav gotovo tudi partizanska grobnica v Mostarju, delo Bogdana• 
Bogdanoviča. 

Mislim, da zanimanje za pretek• 
lost ne upada, saj je preteklost del 
naše sedanjosti in prihodnosti. Po
večale so se le zahteve do piscev. 
To pa zato, ker je marsikaj iz naše 
preteklosti že postalo sestavni del 
naše splošne družbene zavesti in 
ker čas terja že bolj poglobljeno 
razčlenitev, dokumentarno ali 
umetniško. Okrepila se je tudi za
vest, da naše izkušnje in naša uso
da niso samo vprašanje nas samih, 
temveč so najtesneje povezane z 
usodo osta,Jega sveta. Vprašanja, ik.i 
tarejo ves· svet, vedno bolj vdirajo 
tudi v naše življenje. če bomo zna
li prisluhniti temu razvoju, za 
knjigo ni treba pričakovati »sedem 
suhih let«. 

Doslej so se dobre knjige tudi 
dobro prodajale. Zavod »Borec« ni 
nobene izdal samo zato, ker smo 
bili prepričani, da jo bomo dobro 
'J)rodajali. Vsaka naša knjiga je 
uresničevanje naših programskih 
načel. Seveda pa vsaka knjiga ni 
namenjena vsem, ki znajo brati. 
Knjigotržci ji morajo znati najti 

Parti§ansha ljudsl.a pese-.n 

Ana Gale: 

Zablodele,nu 
del.letu 

Cigava si zdaj? 
Naša nisi več! 
V svili ostani in zlatu! 
Tujcu visela na vratu 
si, za črne pijane oči 
izdala si kri -
kri našo! 

A brata prezrla si, 
vrata zaprla si, 
ko je kot jelen 
prišel z gore ..• 
Cigava si zdaj? 
Naša že ne! 
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Zani,nivosti 

Povej tovarišem, 
da je delavec 

E:oo leto po prihodu Josipa 
Brooa iz zapora je CK KPJ na 
svoji seji 18. januarja 1935 skle· 
ni!, dia ga pošljejo m nekaj časa 
v Kominterno, v sekretariat za 
balikiaiMke narode. Neposredno 
pred njegov,im prihodom v Ko• 
miirlltel'lllO lahko preberemo v 
pismu, ki ga je pi:s,a:l takratni . 
seiklretar partije Milan Gorkiič, 
tudi bole: 

»Strinjam se, da bo Tito prev
zel to delo. DokollČlnO odločitev 
prepuščarmo vam. Povej tova,ri
šem, da je to delavec, ki je pre
živel šest let po za,porih in mo• 
goče v začebku ne bo tako spre· 
ten kot :neika.tel'i. že lizurčeni 
iintelekbuialoi. Do njega naj se ne 
obnaša(jo kot do majhnega urad
nikla, rna.rveč kot do partijca, 1m 
bo v dogledni prihodnosti postal 
eden resničnih in upajmo, tudi 
dolbrmh voditeljev Partije!« 

Dokumentarna študija 
o delavskem Mariboru 

Imjiiievnik France Filipič, pi• 
sec mamenilte knj,ige o pohor
Sl}cem baitaljOtllll, pripravlja po
drobru> študijo q razvoju clelav
Slkega . giban;s in komunistične 
pa,rt;ije v del,a,vskem Mariboru. 
Avtor je izja,vil, da bo gradivo 
2ibiral in obdeloval približno dve 
leti. N1eg,ovo delo je spodbudil 
in podprl OK ZKS. 

Spominska plošča 
dr. Karlu Lavriču 

Pred kratkim so v Novi Gorici 
odlkl'il:i spominsko ploščo zna
nemu slovernsk.elmu rodoljubu 
Karlu Lavriču. Rojen 1818. leta 
PremU, umrl 1&'16. leta v Go
rici, je vse svoje živl;jenje po-

sveilil bujenju narodne kuLture 
in politiične mvesti primorskih 
S1,o,vencev. Na njegovo pobudo 
so bile od(Prte prve čitallnice v 
Slovenskem Prmiorju, v Tolmi' 
nu, Gorici, Ka111alu ob Soči in 
dirugod. 

Vojaški filmi za civiliste 

»Zastava-film«, edtni. produ
cent voj01Šiklo-strokovnih filmov 
pri mi.s, je svojo proizvodnjo 
tematsko pri:Ia,godil tudi novemu 
zalkoou o na,rodni obrambi, kli 
predvideva. poleg rednih vojaških 
enot tudi večmilijonsko armado 
dmaivljOOOIV, pripra'Vlje.no na ob· 
rambo domo\'i111e. Do sedaj so 
posneli šest filmov, v letoš
n;,em letu pa rui.meravajo s pro
:irzlvodrnjo le.teh na,ooljev61ti. 

Zanimiva uprizoritev 

Narodno gledališče 'V TliJtovem 
Užicu ibo upr1zorilo balado o 
»užiški republw«, ki je priprav
l;jajo pod de1o<vnim naslovom 
»Grmada«. To da:amsko delo je 
plod sklup:nega dela deset&h do 
petn,ajstiih zmaindlh književnilkov. 
Dramo so n!Wdihnili dogodki v 
>•1.10iški republilki« v letu 1941, 
kot 111a p11imer izkrvav1tev De1av· 
skega bataljona. na Kadiinjači, 
seži~g partil2lrunsikiih ko:maa::idootov 
na grnnadia, eksp,lomja v parti 
mnski tovoon1 orožja, usmrtitev 
treh deklet v šljw:ovici ... 

Premiera bo Z7. marca,. pred• 
staiva pa bo posvečena 50-letniei 
KomuniSltiične partije Jugoolavi
jel 
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Gretin 

»Brez organizacij, brez sestan
kov, brez skupnega družbene. 
ga življenja bi mi bilo dolg
čas. To je moj hobi,« pravi 66. 
letna Greta Ahačič v Tržiču. 
v Tržiču gotovo ni nikogar, ki bi 

je ne poonal. Zlasti med borci in 
invalidi pa tudi v javnem življenju 
tega med hribi stisnjenega me
steca je Greta znana javna in druž
bena delavka in med ljudmi kot 
taka tudi priljubljena. Domača je 
tudi med borci in invalidi v Kra
nju, v Ljubljani ... 
Tržičani njenih let, nekdanji so

koli, člani bralnega društva in dru-
i se je spominjajo še lmt energič

nega in resnega dekleta in pozneje 
žene in matere, kateri je lahko 
vsakdo vse zaupal kadar je šlo za 

delavsko stvar. In kot taka je tudi 
v osvobodilnem boju takoj našla 
svoje mesto. V Bistrici, tržiškem 
delavskem naselju je takoj ustan0-
vila organizacijo žena - AFž. »Ne 
veste, kako so bile pridne in drzne, 
kaj vse so si upale!« pravi še danes 
Greta vsa ponosna na delo njenih 
žena. Prav tak je bil tudi njen 
mož, nekaj časa celo sekretar par
tijske celice. Nemcem, seveda, to ni 
ostalo skrito dolgo časa. Mož je bil 
dvakrat pred zidom, zatem v Be
gunjah in . . . Greta ni govorila na
prej. 

»Kdaj ste bili v najtežjih trenut
kih, morda najbolj potrta., z naj
manj upanja na uspeh, na izhod 
ob vsem vašem takratnem ilegal
nem delu?« 

»Koliko je bilo tega! In tudi ne. 

ko sta dve njeni »afežejevki« nesli 
partizanom pošto, hrano in drugo 
in so jih Nemci prijeli. A doma 
sta imeli 5 majhnih otrok. »Tista 
noč je bila tudi huda za nas. Ni
smo vedeli kaj so iz njih izvlekli, 
kaj nas čaka. Najbolj pa nas je 
skrbelo za usodo otrok. :2:e čez noč 
smo žene vse določile, vsaka je 
prevzela nekaj, tako da bi otroci ne 
bili preveč prizadeti. Vendar sta 
se materi vrnili in takrat se je vse 
srečno končalo.« 

Ko je še in še pripovedovala sem 
jo prekinil: 

»Po tolikem delu, tveganju in 
odrekanju, zavzemanju za neko 
stvar skozi vse življenje, kaj lahko 
danes rečete? če bi se čas pre
maknil nazaj v vašo mladost, v ti
ste razmere, kaj bi vam koristile 
vse izkušnje? Bi se ravnala, ukre
pala in se odločala morda dru
gače?« 

»Ne vem. Menda ne bi mogla 
dosti drugače, vsaj ne po moji ve
sti, po značaju. Takrat je pač bilo 

·tako.« 
»In kakšno zadoščenje imate da

nes?« 
»Srečna sem, da smo dosegli ti

sto, kar smo toliko časa hrepeneli. 
In tudi osebno nam ni hudo. Kdor 
danes kritizira in godrnja ga samo 
vprašajte kaj je že prestal!« 

»Kakšno zadoščenje vam nudijo 
organizacije in sestanki na katere 
tako rada hodite?« 

»Res, to mi je v zadoščenje. To
da ne zaradi sestankov, če se nič 
konkretnega ne zmeni, ne naredi. 
Ampak lmnkreten dogovor, ugotav
ljanje kaj nam je uspelo, to mi 
vedno daje veselje. Kadar na pri
mer organiziramo lep izlet za naše 
invalide, kako srečanje ali pogosti
tev naših partizanskih mamic, ka
dar zvrtamo možnosti, da jim pri
pravimo kaka darila, da jih obi
ščemo, takrat se mi zdi, da je sa
mo ob dobrem razpoloženju, ob 
hvaležnih pogledih teh ljudi vse 
moje delo preplačano.« 

»Kaj vas trenutno najbolj ve
seli?« 

»Priprave za postavitev central
nega spomenika, ki ga Tržič še ni
ma. Postavili ga bomo ob cesti v 
gozdički blizu vhoda v Predilnico. 
Tam bo lep pa•Pk. Zbrati moramo 
24 milijonov. Kakih 20 jih že ima
mo. Sama sem zbrala nekaj več 
kot 200.000 dinarjev, seveda starih, 
po družinah v Bistrici.« 

Zaželeli smo ji še veliko uspeha 
in · zado~enja v organizacijskem 
delu in še več tako zdravih in za
dovoljnih let. 

K. Makuc· 
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Resnična zgodba o vencu 
Starejša ženica gre zadnje dni 

i!anskega leta v trgo'l'ino, med vra
ti pa jo pocuka znanka za ro
kav, rekoč: »Pridi malo k nam, 
imam ti nekaj važnega povedati.« 
:2:enica je šla po trgovini gor in 
dol ter kupila, kar je potrebo
vala. 

Le kaj mi ima povedati, se je 
spraševala in odšla v povabljeno 
hišo. 

»Preberi ta ogla~,« pravi znan
ka in ji potisne v roko osredI.ji 
slovenski časopis. S tresočo ro
ko je šla v žep in si nervozno na
taknila očale, nato je začela pol
glasno brati: »Sporočamo lalost
no vest, da je umrl naš l_iubi, 
dragi, zdravnik ... « 

ženica pogleda datum časopisa, 
med vrati pa potihoma reče: »To
rej včeraij je umrl.« 

Popoldne pride fant iz tov..rne, 
stara mama pa mu po kosilu po
ve naslednjo novico: »Oče ti je 
umrl. Leži tam ... 

V lepem kraju na Gorenj
skem se poleti 1941. leta mlad 
zdravnik zaljubi v preprosto va
ško dekle. V mestu se je učila 
obrti. Rada sta se imela to!iko 
časa, ~older mu ni ·zaupala, da je 
»na poti v Rim«. »Kako mu bo
va dala ime«, je vprašala, on pa 
je skrivnostno molčal. Novica ga 
ni razveselila illl ljubezen je šla 
v zaton. 

Tisto leto je vojna vihra z vso 
srditostjo besnela širom po Evro
pi in Aziji. V JugoslaviJi Je za
žarel upor delovnih ljudi. Dekle je 
sodelovalo s prvimi partizani; bi
la je najbo1j zaupljiva lrnri·rka 
voditeljev upora v svojem kraju. 
Ko pa so ji bili gestapovci na 
sledi, je zapustila leto dni stare
ga sina in odšla v partizane. 2e 

»Družba je bolj mačeha 
kot mati in obožuje svoje 
otroke, ki se dobrikajo nje. 
ni nečimrnosti.« 

Honore de Balzac 
francoski književnik 

čez mesec dni je v ogorčeni bor
bi padla, pred smrtjo pa je ma
teri poslala listek z naslednjo vse
bino: »Draga mama, mogoče me 
ne razumeš, ker sem odšla v par
tizane, doma pa sem zapustila de
set mesecev starega sina. Toda ve
di, da sem bila izdana. Ta boj ie 

tudi boj za mojega sina i.n za vse 
Slovence. Prosim te, ouvaj mi si
na, skrbi zanj ... « 

Nemci pa so bili dru.gač!lega 
mnenja. Mater so izselili, n)ene
ga vnuka pa poslali v nekakšen 
vrtec sredi Nemčije, kjer so vzga
jali otroke brez staršev. Le-ti naj 
bi bili nemška elita, janičarji fa
šizma. Sin partizanke naj bi slu
žil stroju morilcev lastne matere. 

Vojna je minila, prek Rdečega 
križa pa so stari mami vrnili pet
letnega vnuka. Toda kakšnega so 
ji vrnili! Skoraj je pozabil doma
čo govorico. Zdr.avniki so se de
set let trudili, da so mu vrnili 
zdravje. Mama je nešteto noči pre
bedela, oče pa ni nikdar prišel 
pogledat, kako živi njegov sin. 
Očetovstvo je priznal šele !la tcž
bo. Nekaj časa je oče plačeval 
po 600, zadnja leta pa po 200 di
narjev za sina (mesečno). Otrok 
pa je kljub bedni podpori boga
tega očeta rastel v okolici sorod
nikov in znancev svoje pokojne 
mame, pravzaprav pri stari ma
mi. 

Sin padle partizanke in zdrav
nika je star 27 let. Lep in p0~ta
ven fant. In kako lepo igra na ti
sti inštrument v dvorani, kjer je 
vsako soboto in nedeljo ples! (K>:1-
ko rad bi zapisal, kje je tisti kraj! 
Pa naj ostane ra,jši anonimno . .) 

»Zadnjič sem videl očeta, ko mi 
je bilo 12 let. Kolikokrat ,em se 
želel z njim kaj pogovoriti! Dol
ge večere sem gledal skozi ckno, 
kdaj bo prišel, pa ga ni bilo ... 
Doma so me tolažili, češ neke
ga dne se bo zagotovo oglasil in 
ti prinesel lepo darilo. Nisem ča
kal darila, ampak lepe besede. že
lel sem svojim vrstnikom pove
dati, da imam tudi jaz očeta,<, je 
pripovedoval ondan prijateljem v 
tovarni. · 

In zdaij, ko 15 let ni videl oče
ta, je iz časopisa zvedel, da je 
umrl. Nihče se ni potrudil, da bi 
mu poslal obvestilo. 

V tovarno je sporočil, da 6a ti
stega dne ne bo v službo. Sam je 
odšel v mesto. Kupil je najlepši 
venec, ki so ga imeli v cvetličar

ni. Zahtevail je, naj bodo črke na 
trakovih velike, kričeče 0pazne. 

Sam, brez prijateljev ali sorod
nikov, je z vencem v roki :1amlš
ljeno sto;pal po mestu in .1epoz• 
no šepetal: ,Le zakaj me ni ma
ral? Kaj sem mu storil? Raz:1-
mem da se je poročil, ne razu
mem pa, da je zaradi žene zapu
stil mene . . . Eh, koliko je bilo 
teh neprijetnih vprašanj . 

V sobi, kjer je ležal pokojnik, 
je nastala mučna tišina, kajti n'h-

če ni poznal fanta, ki je prinesal 
venec. 
Sprašujoče oči moških in žensk 

v črnem so zrle vanj: Kdo Je ta 
s tako lepim vencem? 

Sin ni omahoval, ni izguoJjal 
časa. Dobro je vedel, kaj hoče, za
to je tudi prišel v to sobo žalo
sti. Poklonil se je spominu očeta, 
nato pa brez vprašanja v-zel stol, 
stopil nanj in snel venec, ki je 
visel nad glavo pokojnika, ter ga 
obeshl na stranski zid. Nad gla
vo očeta je obesil svoj venec, naj• 
lepši od vseh v sobi. še enknt se 
je poklonil spominu pokojnika 
in mimo brez pozdrava odšel na 
ulico. 

V sobi so se med seboj začu

deno spogledovali, nato pa se za.
zrli v trakove novega venca. Na 
trakovih je pisalo »Dragemu oče• 
tu v slovo - žalujoči sin .. « 

Neka sorodnica v črnem se je 
obrnila do sosede na stolu JU ji 
zaupno zašepetala: »Do danes ni
sem vedela, da je imel sina«. V 
sobi so molčali, razmišljali o ven
cu in fantu, ki je vznemiril nji
hovo spokojno žalost. 

Prišel je čas pogreba. Sin je 
prišel v črnem na pokopališče. 
Toda pogreba ni bilo. Kaj se je 
zgodilo? Nekdo. mu je povedal, 
da so pokojnika odpeljali na ne
ko drugo pokopališče, kjer ima 
svojo grobnico ali pa odkuplje
no zemljišče. 

Jutri bo šel sin zopet po oko
liških pokopališčih, kjer bo po 
svežih grobovih iskal grob oče
ta. Spraševal bo grobarje, vse do
tlej, dokler ne bo zvedel, kje le
ži. Prižgal bo svečo in na sveži 
grob položil šopek rož; rekoč: 
»Oče, kako rad bi govoril s te
boj!« 

V kraju kjer se je to dogajalo, 
ljudje govorijo o vencu, ki je vsem 
oznanil, da ga je prinesel sin. Za
radi venca ro vsi zvedel, da je 
pokojnik imel sina. 

Resnica ne pozna milosti, mti 
do mrtvih ne. 

J0:2:E VIDIC 

Škofjeloška 
tehnika 
v malem 

Ne vem kako bi rekla. Morda sem 
bila najbolj iz sebe tisti večer, ko 
je odšel sin Karel v partizane. 
Komaj 15 let mu je bilo, bil je še 
otrok. Ponosna sem bila na njego
vo odločitev. Toda ob tem se ni
sem mogla otresti hudih slutenj. 
Kot da mi je nekaj reklo, da ga ne 
bo več nazaj. Bilo je to 11. janu
arja 1944. Dobro se spominjam. 
Nemci so pripravljali mobilizacijo 
takih fantov. Naši so to zvedeli. 
In tisti večer, bila je že tema, ok
rog sedme ure, je prišel k nam 
tovariš Planin in Pavle Krištofek. 
Povedala sta kaj nameravajo Nem
ci in sin se je hitro odločil ter šel 
z njima v temo. Nemci so takoj 
zvedeli, da so jih partizani prehi
teli. že tisto noč okrog 11 ure so 
prirobantili v hišo, spraševali o si
nu, ga iskali in premetavali, grozili 
vsem. Skoraj nisem več upala, da 
nas tisto noč puste žive. Sin pa je 
padel kot kurir Prešernove briga
de na Primorskem tik pred kon
cem vojne.« 

Imeli smo ljudi 

Koliko je po naših muzejih 
NOB tudi malih, lično izdelanih 
maket pomembnih zgodovinskih 
stavb iz narodnoosvobodilne bor
be! Toda vsaka zase nam pove 
svojo zgodbo. V oddelku NOB 
Muzeja v škofji Loki najdemo lič
no izdelano maketo prve loške 
tehnike na Primoževi žagi. To so 
tudi v resnici restavrirali, tako kot 
je bila leta 1941 in kakršno pred
stavlja maketa. :2:e novembra leta 
1941 je prvoborec Jože Kavčič s 
svojimi tovariši Justinom Dolinar. 
jem - Adamom in Gašperjem Do . 
linarjem - Mihajlom ter Francem 
Potočnikom - Perunom ustanovil 
prvo loško tehniko v lopi ob Pri
moževi žagi. Toda vsi ti so odšli 
že leta 1941 v partizane, kjer je 
Jože Kavčič tudi padeL Njegovo 
delo za tehniko pa je nadaljeval 
Miloš Ziherl. Dne 13. marca 194;3 
sta tehniko zgradila pod Primože
vo 2ago Primož Prezelj in njegov 
nečak Lojze, v njej pa j-e stalno 
delal Miloš Ziherl. Opremljena je 
bila s tiskalnim strojem, razmno
ževalcem in radijskim aparatom. 
Imela je celo električno luč. Vse 
je bilo v njej, le zraka silno malo. 
Miloš Ziherl pa je delal v njej 
noč in dan, le redko je prišel na 
svetlo. Tehnika je delovala do kon
ca septembra leta 1943, ko je v 
njej omagal Miioš Ziherl. Odšel je 
na zdravljenje v Bari v Italiji, 
kjer pa je podlegel bolezni. Tehni
ka se je pozneje preselila v Ve
strski mlin pri Stari Loki. u~ta
novil jo je Pavle Gosar, toda Nem
ci so jo februarja leta 1944 napadli 
in zažgali. Tudi lastnika mlina Vid
mar spodaj: zunanji 1,7 m, notra
tnikovo žago. 

Pripovedovala je še o dogodku, 

Popravek 
V članek »z Malgajem na Koroškem«, 

ki je bil objavljen v 3. št. TV 15, 22. 
1. 1969, na 10. strani, so se vrinile 'ne
katere tiskovne napake, ki m<}tijo pra
vi smisel. Tako je v 19. vrsti tretjega 
sto>lpca treba besedo »četo« popraviti v 
»čelo«. V 28. vrsti istega stolpca je 
treba besedo ))našega« nadomestiti s 
»svojega«. Za mednaslovom »Na odse
ku zahodno od Velikovca« v 4. stolpcu 
je treba v 19. vrsti priimek »Ješ« po
praviti v »Ješe«, v predzadnji vrsti be
sedila pod istim mednaslovom pa »ooen
zive 20.« v »ofem,ive 29«. Na koncu 
članka v šestem stolpcu na 11. strani 
lista pa je treba zametirano 10. vrsto 
t>d spodaj črtati in jo nadomestiti s 
pr'l.vilno se glasečo: »ob medsebojnem 
preverjanju in«. 

Martin Papež 

. ;,,.,,, 

:{~4.·.•·· 
Bil je mrzel poz. 
ni jesenski dan 
12. decembra 1968, 
lro so se zbrali 
ljudje iz doline 
Kolpe in Kočev
ske, v Vasi pri 
Fari, da se pos
lednjič poslovijo 
od zvestega sina 
Kolpske doline Ti
neta Papeža. Pri
šli so njegovi zna

nci in bojni tovariši iz občine Kočevje, 
gasilci iz Broda na Kolpi, Kočevja in 
Vasi, ter veliko število njegovih pri
jatelje·,. 

Bilo je kot bi zajokala tiho tekoča 
Kolpa, za svojim sinom, ko se je og
lasila gasilska sirena v Vasi, Tinetu 
Papežu v zadnji pozdrav. Srca vseh 
prisotnih, so se stisnila v nemi bole6i
ni, v očeh pa so se lesketale solze, 
ki so bile izraz, iskrenega tovarištva, 
do mrtvega tovariša Tineta. 

Pokojni Tine je bil rojen v Vasi 
pred 64. Jeti. V mladosti se je izučil 
za čevljarja. Pred 38 let: se je poro
čil, v zakonu sta se mu rocHJi dve 
hčerki. V letu 1924 je bfi me& sousta
novitelji gasilskega društva v Vasi.. ka
terega član in predsednik je bil do 
svoje smrti 

V letih NOB se je takoj priključil 
OF in postal njen aktivist in borec. 
Italijani so ga prijeli in zaprli. Ko je 
postal spet svoboden je stopil v parti
zane in vodil čevljarsko delavnico XVIII. 
divizije. V letu 1944 so ga Nemc,i in 
domobranci pri Zužemberku ujeli in 
odvedli v nemška taborišča smrti. Pre
živel je vse strahote nemških taborišč 
in se po osvoboditvi bo1.an in izč.rpan 
vrnil na svoj dom. 

Po osvoboditvi si je v Vasi uredil 
dom i:n odprl gostinski obrat, ki je po-

stal zbirališče prijateljskega kramljan
ja Ij ucli iz doline Kolpe in potujočih 
ljudi čez to dolino. Postrežba v njego
vem obratu je bila odlična. On sam pa 
je znal s svojo dobro voljo in humor
jem, ki mu ga ni zmanjkalo nikoli, 
spraviti goste v dobro voljo, čeprav 
jih je življenje težilo. Vsi, ki so pozna
li Tineta Papeža, ga bodo ohranili v 
trajnem spominu. 

Avguštin Skok 

Meseca decembra 
1968 je prenehalo 
biti srce Avgušti
na Skoka iz Ko
stela v dolini Kol
pe. Njegovo živ
i ienje je bilo tr
do, kakor zmrz
njene grude zem• 
lje, ki so ga po
krile na pokopali
šču v Banjiloki. 

Pokojni Avguš-
tin je bil rojen leta 1889, v Gornji Tri• 
buši na Primorskem, v re,vni delavski 
družini. Star sedem let, je moral že 
od doma v službo za pastirja. Ko je 
bil star 12. let mu je umrl oče. Slu
žil je do 19. leta starosti. in nato od
šel v avstrijsko vojsko. Ko je odslu
žil vojaški rok, je nastala prva sve
tovna vojna. Spet je oblekel vojaško 
suknjo in v njej preživel vsa štiri le
ta prve svetovne vojne. Iz vojne se je 
vrnil bolan in izčrpan. 

Primorsk0 so zasedli Italijani, proti 
katerim se je boril tako, kakor vsi 
zavedni primorski Slovenci. Delal je po 
gozdovih. V letu 1929 se je poročil. V 
zakonu se mu je rodilo devet otrok. 
Leta 1941 so ga ItaHjani internirali. Po 
vrnitvi iz internacije, se je povezal z 
OF in začel v njej aktivno sodelovati. 
Dne 13. aprila 1943, so ga Italijani 
skupno z ženo aret-irali in odvedli v 

zapore. Mladoletni ot,roci so ostali sa
mi. V letu 1944 se je rešil zaporov m 
odšel v partizane. Bil je bolničar v 
brigadi Srečka Kosovela. V bojih je 
l>il ranjen, Nemci pa so mu doma po
žgali skromni .dom. Za svoje delo je 
prejel odlikovanje, medaljo za hrab• 
rost in medaljo zaslug za narod. 

Po osvoboditvi je odšel z družino v 
Apaško dolino. Od tam pa se je v letu 
1949 preselil na Kočevsko, kjer je de
lal po gozdovih vse do leta 1960, ko je 
bil upokojen. V Kostelu, kjer je živel 
zadnjih 15. let, se je vživel on in vsa 
njegova drui'.ina. Ljudje so ;,a renili 
kot zhvednega Slovenca in dobrega de· 
lavca, ki ni klonil nikoli v ž,ivljenju. 

Anton Medved 
Konec leta so poko. 
pali v šen Lla1nber· 
tu nad Zagorjem 
ob Savi Medvedo
vega očeta, vojaš
kega vojnega in
valida iz I. sve· 
lovne vojne. Star 
je bil 88 let živel 
pa je na Vodicah. 
še mlad je moral 
z ženo vred iskati 
dela v nemških ru. 

dnikih. V I. svetovni vojni je morwl 
na rusko fronto, kjer je bil. ranjen in 
ujet, zmrznili so mu in odpadli palci 
na nogah. Ko se je vrnil, je našel sa
mo še svoje tri otroke, ker mu je že
na medtem wnrla. Vrnil se je v doma
če kraje in se drugič oženil, se zaposli] 
v rudniku in dočakal pokoj. Nato je 
kupi,] v Bližini šentlamberta majhno sa
motno posestvo. Takoj po nemški za• 
sedl>i Je začel podpirati prve partiza
ne. Sin je bil partizan in je skrbel 
zanj, ko je zbolel Potem ko mu je 
umrla tucti druga ,že;na, ie 7,auuc:Hl DO

sestvo in se preselil k slnu na Vodice. 

Tehnika v Primoževi žagi je ti
skala radijskega poročila, razno 
literaturo, letake in podobno. Iz 
nje so partizanski kurirji nosili 
material na vse strani Gorenjske. 
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e Ariški bivol se močno povalja 
v ola,tu ilil si tako 2l!llgOOOV\i, k:o se 
blago na njegovi kooi osuši, čvrst -
in zanesljiv oklep zoper ugriz 
slehernega zajedavca. 

e žuželke so najštevilnejša sku
pina živalskega sveta. Na,ravo
slovci so opilsal:i doslej pribldmo 
1,200.000 živalskih vrst, od kate
rih je kar 800.000 žuželk. Poleg 
tega, da so žuželke naj-številnejše, 
so hkrati tudi naj razoo,vrstnejše 
zastopnice živalskega sveta. V 
t,ropskiih in subtropskih kJra.jili 
- zlasti v wl'J.! - nenehno od
krivajo nove vrste žuželk. Ti 
kraji niso namreč še kdove kako 
entomološko raziskani.. Taiko se 
število nanovo opisanih žuželik iz 
dneva v dan veča. 2uže1ke imajo 
v človeškem življenju velik po
men, najlvečkrat negativen. Naj
več je takih žuželk, ki so izredno 
škodljive ter povzroča.jo v polje
delstvu veliko škodo. Neki am"l• 
r±ški entomolog je izračunal, da 
požrejo žuželke na leto samo v 
ZDA »delo« milijon ljudi. števil
ne žuželke so zajedavke na ži
valih in ljudeh. Vendar so tudi 
.žuželke, ki človeku zelo koristi
jo. Večina žuželk lahko leti; one 
so edini nevcretenčarji, ki letijo. 
Del wologi,je (živaloslovja), ki 
se ukvarja izključno s proučeva
njem žuželk, se imenuje - ento
mologija, znanstveniki pa, ki žu. 
želke proučujejo - entomologi. 
• žensko (materino) in kravje 
mleko se precej razlikujeta po 
vsebini ka.licor po kakO!VOsti redil
nih ECnovi. Kravje mleko je sko
raj trikrat bogatejše z l:>elja:kovi
nami in trikrat do štiir1kirat z 
rudninskimi solmi. Poleg tega 
prevladuje v beljakovini kravje
ga mleka teže prebavljivi kaze
in (pribl.ilžno 85 %), medtem ko 
je v ženskem mleku S0illlO 40 % 
kazeina, a 60 % albumina, ki se 
lahko prebavlja. Be1jallrovine ma
terinega mleka se v dojenčkovem 
želodcu strderrajo v drobcene, 
mehke koom:iče, ki se lahko vse
savajo. V že..'1.Skem mleku je 50 % 
več sladkorja, glede maščob pa 
ni bistvene razlike. Materino mle
ko je dojenčku v prvih mesecih 
izključna hrana. 6e mati nima 
dovoLj mleka, uživa lahko do· 
jenček kravje mleko, ki pa se 
mora razredčitii s primerno koli
čino vode in oStlad:kati z manjšo 
količino sladkorja. 
e Iznajdljive čebele. Neka čebel
ja družina si je izbrala kaj nena
rndno bwališče. Njdhova matica 
jih je popeljala pod pod v kuhi
njo Petra Majurca, poljedelca v 
vasi šmlljanice pri Virovitici. 
Bučno šumenje je opozor&lo Pe
tim na samozvanskega podnajem
nika. No, dobričina Peter je slde
nil, da ne bo ničesar ukrenH zo. 

' per nove sosede, če se bodo ve
dli kakor se spodobi. In res: če
bele upoštevajo tihi sporazum, 
priletavajo skozi neko zidno luk
njico v »panj«, se vedBjo na moč 
spodobno in ne vznemi,rj.ajo svo
jega »sta..'1odajalca«. 
e Messina in Reggio cli Calabria, 
ttalijanStk,i meStti ob Mess.inski 
morski ožini, ki ločuje Apeninski 
polotok od otoka Sicillde, sta bild 
pred 60. leti od potresa stra
hovito prizadeti. 28. decembra 
1908 se je ob petih 21 minut, ko 
je večina prebivalcev še spaJa, 
začela zemlja tresti ter je drge
tala 10 minut. Po dveminutnem 
presledku je strahotni udarec si
lovito stresel zemljo ter porušil 
več tisoč hiš. Potres je tedaj po
kopal v razvalinaJi in pomoiril 
84.000 ljudi. 
e V davnih časih so uporablj,ali 
zlato tudi kot čudežni »življenj
sl'..i napoj«. Taka upo,raba zlata 
je bila z.'1anstveno neutemeljena 
ter so jo sčasoma opustili. Danes 
pa se preparati iz zlata uporab• 
ljajo za zdracvljenje nekaterih 
ponavljajočih se obolenj, npr. za 
zdravljenje revmatoidnega artriti
sa (revmatičnega vnetja sklepov). 
Ti preparati iz zlata se, za ta 
namen, vbrizgavajo v mišičje, s 
č:imer se v bolnikovem telesu iz
ziva precejšnja reakcija (draž
ljaj), po kateri se zdravje pre
cej zboljfa. 

JanPalach 
» V njegovem skrajnem dejanju odseva tragedija vsega 

našega časa. Vemo, da obup ni program. Toda zakaj 
državljan Ceškoslovaške stori dejanje, ki mu v Evropi ni 
primere? Zato, ker smo mi vsi, vsa Ceškoslovaška, v polo
žaju, ki mu ni primere. Nenehno zahtevajo od nas zau
panje, potrpežljivost, konkretno delo. Toda kako naj ver
jamemo, kako naj bomo potrpežljivi, kako mirno delamo, 
ko pa ne moremo vplivati na to, kdo in kako nam vlada? 
Nimamo novega centralnega komiteja partije, za katerega 
volitve smo pred nedavnim določili delegate. V čeških 
krajih nimamo niti enega organa oblasti, ki bi izviral iz 
naše svobodne volje. Milijone čeških ljudi napadajo kot 
desničarske skupine, ki naj bi opravljale pritisk, ti ljudje 
pa se ne morejo braniti.« 

(Razglas znanstvenega sveta filpzofske fakultete v 
Pragi). 

Smuiarsko tekmovanje !!!!Po 
stezah partizanske Jelovi~e·· 
na Lan~ovem pri Hadovlji~i 

Ob zaključnih svečanih zimsko 
športnih prireditvah v počastitev 
27. obletnice Dražgoške bitke, ki so 
se vrstile na Gorenjskem pod 
skupnim nazivom »Po stezah parti
zanske Jelovice«, so se v soboto, 
19. januarja, pomeriU v teikiu in 
in veleslalomu še učenci skoraj 
vseh gorenjskih osnovnih šol. To, 
že tradicionalno tekmovanje, ki ga 
vsako leto prirejajo v podnožju 
Jelovice na Lancovem pod pokro
viteljstcvom občinskega ZZB in ob
činske konference SZDL Radovlji
ca, je ob vzorni organizaciji radov
ljiškega smučarskega kluba, priva
bilo tokrat nad 300 mladih smučar
jev in veliko število predstavnikov 
družbenopolitičnih organizacij, de
lovnih kolektivov in vnetih gle
dalcev. 

Ob otvoritveni slovesnosti pred 
zadružnirQ domom na Lancovem 
je tekmovalce in vse navzoče po. 
zdravil narodni heroj Anton Dež
man - Tonček, udeleženec draž
goških bojev. V kratkem nagovoru 
o pomenu takšnih spominskih 
športnih tekmovanj, kjer se sre
čuje mladina, je med drugim po
sebno opozoril na vzgojno plat sre
čanja, na katerih se mladi rod se
znanja s junaško preteklostjo na
šega ljudstcva, z izkušnjami parti
zanskih borcev in, kar je posebno 
pomembno, z vlogo in učinkovi
tostjo vseljudskega odpora proti 
nadmočnemu sovražniku, po zgle
dih borcev Cankarjevega bataljo
na in prebivalcev jelovških naselij. 

V lepem sončnem vremenu, ki 
je bilo kot nalašč za tako svečan 
dan, se je na startu zvrstilo nad 
270 pionirjev in pionirk iz vseh šol, 
ki so tega dne poslale svoje dokaj 
številne ekipe. Zal med njimi ni 
bilo sicer zelo dobrih tekmoval
cev z Bleda. Najprej so se pome
rile pionirke. Na progi, dolgi 2 km, 
je dosegla najboljši čas Helena 

Bešter iz osnovne šole Lipnica. Pi
onirji so, kot se spodobi, tekli en 
kilometer daljšo progo. Najhitrej
ši je bil tokrat učenec osnovne 
šole iz 2:irovnice. V zahtevnejši 
disciplini - veleslalomu so se ena
ko najbolje odrezali predstavnici 
radovljške osnovne šole »A. T. Lin
hart« Barbara Pikon in Barbara 
Mikež v istem času. Med fanti je 
bil najhitrejši učenec tržiške 
osnovne šole »Heroja Bračiča« 
Jože Meglič, ki je bil le za sekun
do hitrejši od sošolca Aleša Bor
liga. 

Ekiipno so se v skupni zasedbi 
najbolj izkazali mladi smučarji iz 
osnovne šole »Heroj Bračič« Tržič, 
osnovna šola »A. T. Linhart« Ra
dovljica ter osnovna šola iz Križ 
pri Tržiču. 

Na sklepni slovesnosti na kateri 
je izrekel priznanje tov. Tonček 
vsem tekmovalcem, so podelili tu
di prehodne pokale trojicam prvo
plasiranih posameznikov in trem 
ekipnim zmagovalcem. Poleg tega 
pa so bili najboljši deležni tudi le
pih praktičnih daril, ki so jih v ta 
namen prispevala podjetja: Elan 
Begunje, Murka Lesce, Almira Ra
dovljica, :2:eleznina Radovljica, 
Merkur Kranj in Posebno še smu
čarski klub iz Radovljice. 

V imenu pokrovitelja je tovariš 
Tonček pohvalil poleg vseh tekmo
valcev posebno prizadevnost čla
nov SK Radovljica in občinsko 
zvaw za telesno kulturo, ki vs01ko 
leto z vso zavzetostjo skrbita za 
to kcvalitetno in lepo srečanje šol
ske mladine. Velja omeniti, da so 
delovne organizacije, ki so prispe
vale darila, tudi sicer zelo zainte
resirane ilil polne rooumevanja za 
takšno in podobno družbeno de
javnost, zato zaslužijo priznanje ne 
le neposrednih udeležencev, mar
več vse jacvnosti. 

JR 
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e NUDI PO SVETOVNIH KONKURENčNIH CENAH 
NAJVEčJO IZBIRO ZLATEGA NAKITA V EVROPI 
iz 14, 18 in 22-karatnega uradno ,KONTROLIRANEGA 
zlata. 

G PRODAJA S POSEBNO GARANCIJO! 

., • NA ZALOGI VEDNO PREKO 600 MODELOV UR 1 

l
i ur::::::: :a:;~:nT:~etta lahko nabavite tudi v specia- 1 

liziranih trgovinah in veleblagovnicah v Jugoslaviji. 

SERVISI za vzdrževanje so organizirani v vseh večjih i 
ne;,ctih v Jugoslaviji. • 
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Opazovalci in razčlenjevalci političnega življenja v Zdru
ženih državah Amerike in Sovjetski zvezi opozarjajo na če
dalje močnejši glas vojakov v svetovnih super silah. Gre za 
razvoj, ki je vse prej kot dobro znamenje za razorožitev in 
svetovni mir. V Washingtonu in Moskvi počasi zmaguje mi
selnost, da se je bolje pripravljati na spopad kot na mir. 

Pravijo, da tolikšne povezanosti med Pentagonom in ame
riško oboroževalno industrijo, kakršna bo pod Nixonom, v 
ZDA še ni bilo. Nixon je za državnega podsekretarja v zuna
njem ministrstvu imenoval Davida Packarda, človeka, ki sploh 
ni politik, marveč eden najpomembnejših voditeljev ameriške 
industrije. Njegova firma »Hewlett Packard« ( elektronska in
dustrija) je lani prodala Pentagonu za 34 milijonov dolarjev 
opreme, podjetjem, ki so odvisna od Pentagona, pa še za 60 
milijonov. Toda David Packard sedi tudi v upravnih odborih 
nekaterih drugih firm. Na primer pri »General Dynamics«, 
največjem dobavitelju Pentagona (lani so sklenili pogodb za 
2.239 milijonov dolarjev), izdelovalcu podmornic, letal F-111, 
raket itd. Ali pa pri drugih pomembnih firmah in tudi pri 
najmogočnejšem proizvajalcu jekla na svetu »U. S. Steel«. Za 
to svojo pisano dejavnost je Packard dobival letno milijon 
dolarjev, od 20. januarja pa bo kot pomočnik obrambnega mi
nistra dobival na leto le 30.000 dolarjev. 

Za Ameriko ni nenavadno, da se ljudje iz industrije ali 
pravništva (gre za bogate pravnike, kakršen je Johnsonov 
drugi obrambni minister Clark Clifford), ki imajo milijonske 
dohodke, za nekaj časa odločijo sluibovati v Washingtonu. 
Takšna investicija je daljnosežna in se bogato obrestuje čez 
leta. Primer Davida Packarda je tipičen za tako imenovano 
»sveto alianso« med civilnimi in vojaškimi tehnokrati v Pen
tagonu ter industrijo, ki dela za obrambo in vesolje. 

V Richardu Nixonu vidijo ti ljudje dobrega zaveznika in 
predsedniki velikih industrijskih družb so zelo pohvalili nje
gove izjave med volilno kampanjo in po izvolitvi. Pri vsem 
tem je zanimivo, da se velike industrijske družbe po navadi 
ne odločajo za eno politiko ali eno stranko ali enega kandi
data, marveč da podpirajo vse tekmece za Belo hišo. Tako 
na primer je Charles Thornton, predsednik družbe Litton 
(elektronske naprave za letala, ladje in rakete), veljal za 
dobrega prijatelja Lyndona Johnsona in nekateri so temu pri
jateljstvu pripisovali uspeh firme, ki je zaradi pogodb i Pen
tagonom petkrat povečala svoj promet od leta 1960 dalje. 
Toda pred nedavnim je prišlo v javnost, da je ravno Jolmso
nov »dobri prijatelj« nakazal Nixonovi volilni blagajni kot 
osebni prispevek 17.500 dolarjev (David Packard jih je dal 
le dvanajst tisoč). 
.. Za časa demokratskih predsednikov Kennedyja in John• 
sona so bili predstavniki »svete alianse« zaskrbljeni: vod
stvo države si je želelo boljših odnosov s SZ in ravnotežje v 
strateških silah. Zato so bili veseli odhoda obrambnega mi• 

Orožje in 
politika 

nistra McNamare in spet jezni na njegovega naslednika Clar
ka Clifforda. ki je govoril, naj bi industrija, ki si je nabrala, 
velikanske izkušnje z izdelovanjem orožja in elektronskih na
prav, delala tudi za civile, se pravi za razvoj mest, šol in pod
jetij. Novi obrambni minister Melvin Laird pa meni da po
litika ravnovesja ne more zagotoviti varnosti ZDA:' »Ce se 
hočemo izogniti jedrski vojni, potem je edina rešitev v vojaški 
premoči. Velika napaka je, da je baza našega obrambnega 
sistema na .domnevni dobri volji našega potencialnega na
sprotnika.« Tako je govoril Nixon in spodbudil je industrijo, 
ki dela za Pentagon, da je še razvila svoje sodelovanje z vo
jaki. Samuel Downer, ki je podpredsednik družbe »L. T. V. 
Aerospace« (lani je dobavila Pentagonu za 530 milijonov do
larjev izdelkov), je izjavil v »Washington Postu«: » ••• dokler 
bodo ti sovjetski pankrti močnejši od nas, bomo večali ob
rambni proračun ..• Ameriško ljudstvo to dobro razume ... « 

Predstavniki »svete alianse« gledajo v prihodnost in zanje 
vietnamska vojna, ki stane 25 milijard dolarjev na leto, ni 
tako zelo pomembna. Zlasti za tiste ne, ki delajo za jedrsko 
strategijo in balistiko. Leta 1967 je Združenje elektronske 
industrije naročilo strokovnjakom študijo o »tržišču obram
be in vesolja po_ vietnamski vojni«. Njihov sklep je bil opti
mističen: »V prihodnjem desetletju je kaj malo verjetno, da 
bi bil sklenjen sporazum o nadzorstvu nad oboroževanjem ..• 
Nevarnost omejene vojne bo čedalje večja... Navzlic Viet
namu so perspektive za elektronsko industrijo zelo dobre.« 

Na drugi strani, v Sovjetski zvezi, se dogaja nekaj po
dobnega. Gre za čedalje večje nasprotje med Rdečo armado 
in centralnim partijskim vodstvom. Spor ni nov. Pred dvema 
letoma je general Nikolaj Talenski, ki je govoril v imenu ci
vilistov, zapisal: »Najbolj nevarna iluzija bi bila, če bi termo
nuklearno vojno imeli za sredstvo. Nobena oblika jedrske 
vojne ni sprejemljiva.« Toda dobil je hud odgovor. Polkovnik 
Jevgenij Ribkin je izjavil, da takšno stališče vodi samo v pa
sivnost, fatalizem in »moralno razorožitev«. Zavračal je misli 
tistih, ki v atomskem spopadu ne vidijo zmagovalca, marveč 
samo ruševine na obeh straneh, ter zatrjeval, da je ,jedrska 
zmaga mogoča, če bi hitro ukrepali. 

Torej naj bi vojska imela vsa pooblastila za pritisk na 
gumb, ko bi bilo že tako pozno, da bi bilo premalo časa za 
posvet s politično oblastjo. Polkovnik Bondarenko je pred 
dnevi zapisal, da je »politični subjektivizem v vojaških za-

. devah nevaren pojav«, ker nujno vodi v neravnovesje med 
orožji. Glasilo Rdeče armade »Rdeča zvezda« je sprva zatrje
valo, da mora v vojaških zadevah odločati partija, zadn,je 
čase pa dopušča tudi drugačna mnenja, se pravi pisanje ofi• 
cirjev, ki napadajo »golobe«, češ da so se spajdašili z »ano
nimnimi zahodnimi strategi« in ne verjamejo Clausewitzevi 
misli, da je »vojna nadaljevanje politike z drugimi sredstvi«. 
Zanimivo in presenetljivo je, da so kritiki polkovnika Bon
darenka, ki odločno zagovarja Jedrsko vojno, zelo medli. 
General major Sulimov je zatrdil, da mora partija odločati o 
vojaških zadevah, kadar je mir. Ni pa povedal, kako naj bo 
v vojni. 

Napake političnega vodstva in invazija na čSSR so opo
gumile vojake. Vendar še ne toliko, da bi se upali spopasti 
s partijo. 

STANE IVANC 



12. STRAN 

• vsaj ena svetla stran obrOČ• 
nega odplačevanja! Komentator 
londOII1Skega rada takole svetu
je p,otrošniik.om: »Ce želite we
deti, kaiko čas hitro teče, ku
pujte stvari na obročno odpla
čevanje!« 

• Družabni spremljevalec ... 
Franooskii pis81te]d de Montreau 
je napisal v svojdh Spominih: 
»Nikdar nisem imel spremlje
va1oo., ki bi bil tako družaben, 
kakor ;,e - samota.« 

• Odvečna parodija O~ 
sloma stvaritev, kd prevrača v 
smešno, posnemajoč obliko in 
ton kalkega reSl!lega leposlO'Vllle
ga dela). Nemškli pa.roclist Ro
bert Neumann je napisal v neki 
kooeriji (duhovitem, šalJivem 
članlku): »Nekaterdih ljudi m tre. 
ba parod,iraroi, zadiootuje, da do
besedno ponoviš nJihove bese
de!« 

• čudež. clankar časn1ka 
»BC« je takole označil nekega 
politika: »On je spremenM svoj 
naizor, čeprav ga - ni imel.« 

• Kljub vsemu - iluzije! Ne
ki amerd.ški člai!JJkar je ugotovil: 
»Je tudi nekaj takšnih ljudi, l!Ji 
i!J~vijo v iluziji (čutni pre=i), 
da ne gojijo iluzij (praznih u
Po<v) .« 

• Težko breme nežnega spo
ta . . . Neka feministka (bojev
nica za 0011Sko enakopravnost) 
je oo.Jlllsa]a v nekem anglešikem 
femin'stičnem listu: »B1ti žen. 
ska je neznanslro težka naloga, 
saj se mora ženska vse iiJivljen:,e 
borirtd z mc\Šikdmi!«. 

• Lahkovernost in nejeverni 
Tomaž . . . Fra,noo,sikJi pisatelj 
Marcel Pa,gnol je napisal: »Ljud. 
je so zame velika uganka. čJo
veku lahko rečeš, da je v ve
solju 836.570.321.025 mezd, pa ti 
bo verjel, ko pa vidi v parku 
tablo z opooordlom: »Sveže po
barvano«, se bo slromj vedino o 
tem prepričal s svoj,im prs
tOlm ••. « 

e Dobiček in zguba .•• Znam 
anali!tilk cl.roobeinih odnosov prof. 
Norbkot Park!son je dejal v ne
kem predavan~ill: »2ene so si 
priborile volim praviioo ii!l so 
se osvobodile nadzorstva mož 
nad seboj, iczgubile pa so nad
zorstvo nad svojimi otroki.« 

• Izgubili so vero vase ... 
Neki angle\Šikd : •rd je dejal o 
žOlčnd britanski propagandi pro
ti tujcem: »Mi Angleži smo za
čeli sovražiti tujce v trenutku, 
ko smo i2igubiili vero vase.« 

• V Angliji je možno zavaro
vanje zoper razdrte zaroke, v 
ZDA pa zoper nesrečno ljube
zen. V Angliji se je doslej za
va::c>vaiLo zOll)er razdrtje zaroke 
200 moških, katterith zaročenke 

so odpotovale na poo:itnice v ~IUŽ

noevropske dežele. Ko pride po 
vrndtvi zaročenik do razdrtja za
roke, izplačajo zavarovali!le druž
be zapuščenim in razočaranim 
zaročencem zaivarovalndno. V 
ZDA se plačuje za zavarova.nje 
2iO!per nesrečno ljubezen teden
sko 60 centov zavarovalnega pri. 
spevka, vendar je moč dobiti 
2laivarovalnino šele po tnimeseč
nem plačevanju prispevkorv. 

• Značilni odgovor. Neka an
gleškia družba za preučevanje 
tržišča je poslala vpraševalno 
po1o ,mnogim ZIOOJlim osebam, 
med njimi tudi nekemu miili\jo
narju. V vprašan poli je bilo 
tudi vprašanje: »Gmotno sta
n;,e?« Mi1ijonar je odgovoril: 
»Ziarvid1jiV'O .« 

•Nespremenljivi. . . V članku 
velikega francoskega časn~ka 
»Figaroja« o s1laltšču franooske
ga predsedmka de GaU:la v zive
zi s ftnančno kirizo je naptsano 
tudi tole: »Ljudje in stvari se 
laJ:Jko spreminjajo, de Gaulle pa 
ne - on je vedno isti ... « 

• Samozavestni morilec. V 
BombaJu (Indija) so nedavno 
ujeli morilca Ranam Ragava, ki 
so g,a osumili dvanajstih umo
rov. Ragav je bil na preisko
valnem sodišou u,žal.}en in o
gorčen. Kaiko? Dvanajst ljudd da 
sem ubil? To ni točno. Ubil sem 
j.ilh 37!« 
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Mihailo Maric: Za kulisami emigra.--ije 

Dosje Mihajlov . 
Ratko Pareža:nin, vojni zločinec, 

tako imenovani »glavni prosvetar« 
izobraževalno-propagandnega od
delka v ljoticevsikem »Pros<tovo;Jd
skem korpusu« in ges.ta.povski 
a,gent, je spregovoril le neikaij be
sed o nekem oprllMiillu, potem pa 
naglo odšel brez po,zd:ra,va. 

»Viddš, Nenad,« je potem rekel 
Obradovic, >ibrž k;o sli:ši, da zmer
jamo Caito, umolkne. TeŽl!ro nas 
pos'1uša, čeprarv ve, kakšna bara
ba je Cata. On ga je spraivi,l tako 
visoko, pa se mu je takole zahva
lil . . . čata "$ploh nima značaja! 
Nor je na denar, poleg tega pa ne
wmen. Samemu ne bi niikoli pri
šlo na misel, da bi ustanovil stran
ko. Prodal se je Aime,ričanom za 
dolarje in ustanova,! tisto Jude. 
so ... « 

Nenad Petrovic je seveda vse ne
sel Cati še toplo na uiho. Stai!JJko
vic se je tresel od jeze, vendar 
pa je bil zadovoljen s svojim »in
formatorjem«. Nenadu je še sve
toval, kako naj ;;e vede v družbi 
z ljoticevci. Naročiq mu je, naj 
s,praJŠuje o stvareh. ki so ga za
ninliaile. 

»Turista« iz Frankfurta 
Jugoslavijo obišče vsako leto ze. 

Jo veliko turistov iz Zahodne Nem
či,je in poleti 1966 sta pripoto<vala 

· v Zadar zakonca iz Frankfurta. S 
seboj s•ta imela zahodinonem.šika 
potna lista, vendar pa Nemca ni
sta bila. Kaj sta počela pri nas? 

»Gle~e na to, ker si je Stanko• 
vic mtsltl, da ne znam angleško,« 
mi je kasneje prtpovedoval ,Ne;nad 
Petrovic, >>mii je zaupal vse tekste, 
ki jih je pripravljal za predstojni
ke v Radiu Svobodna Evropa. Ta· 
ko je bilo tudi z informacijo o Mi
haj1u Mihajlovu, ki mi jo je dal 
pretipkati.« 
Petrovič je dal v stroj en 1i1st 

več in dobil kopijo, ki mu je bila 
nagrada za udin(ianje pri caitd. Ko
pijo, kakor tudi origina1ne bHtene 
RFE, interne memorandiuime itd. 
je poslal meni v Beograd. Kmalu 
sem dobiJ že toliko materiala, da 
sem mu pisal, ooj neha. Odg,ovol"il 
mu je, da poštnino plača RFE, jaz 
pa :naj počnem s paipirji, kar se 
mi zdi. 

Toda tista kopija je bila zani
mtva šlo je za sporočilo Mihajla 
Mihajlova, namenjeno Slobodanu 
Stanikovi6u, posrednika pa sta bi
la že omeinjena za.konca iz Frai!JJk
furta. BHa sta ruska emigranta in 
člana NTS, organiw.cije, ki pod 
okriljem najboLj reaikcioioornih 
krogov v svetu dela zoper. SZ. Pri 
tem dob1va tUJdi podporo CIA, kar 
ni nobena skrirvnost. 

Kaj je Stankovicu sporočil Mi
ha,jlo Mihaj,1ov, asistent na zadar
slci univerzi? 

še pred tem - bilo je 21. juni-
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ja. 1966 - je Sbankovic prav pre
šerno potrepljal svojega marljive
ga in prostovoljnega emigraintsike
ga sodelaivca ter rekel: 

»Vesela novica! Ve!sela noivica, 
Nenad! Toda naj ostane med na
ma . . . Dobil sem brzojmko iz 
Washingtona. V Ameriki so obja
vili Memora,n_dum Mthajla Mihaj
lova!« 

Potem je na dolgo ii!l široko go. 
voril o >1pomenu« tega >~podviga« 
za »razgaljanje kom=rstičnega to
totalitarizma v Jugoslavijii«. 

»Dragi moj Nenad, ce[ih osem 
let sem čakal česa podobnllga!« 

Sledili so uikrepi: hii!Jro ii!l te
meljito spremljati svetovni ti.sik, 
od;preti »Dooje Mihajtlov«, z V1Semi 
in z vsa,kim se pogovarjaJti o za. 
devi ... 

Eden izmed ukrepov je bilo tu
dd stopiiti v stik z Mihajlovom. To 
sta storila člana NTS (NaciOillalni 
trudiovoj sojuz), organizacije, ki 
zbira okoli sebe nekidooje be1oga:r
dejce in ki je tesn:o pove,1a,na z 
jugoslorvanskimi emigrantsk.imi o 
ganizacijami 

Sodelavec v Zadru 
Se preden so v RFE odprli Do

sje Miihajlov, je pri nas že ob!:,ta
jal, za,kaj Mihajlov je b11! že po
gojno obsojen. Potem je vzpostav
ljal zveze in vzdrževa:l sttke z emi· 
grantsktmi organizacijami, za ka
tere pa je bil čisto na,vadna in ne
pomembna figura. Taiko je vsaj 
govoril Stank<Wic: 

»Tale Mihajlo je garjav ... Laht 
ko bi · bil osebnost v novd jugoslo
vanski opol'lic1ji, pa je navad!na 
figurica ... « 

V sporoqilu, ki ga je Nenad pre
tipkal ii!l mi poslal v Beograd, je 
Mihajlov pisail, naj ga za nekaj ča
;;a še ne zapišejo v nobeino emi· 
grantsko organizacijo. To naj bi 
OOŽ/i,lQnjegovo politično platformo, 
ki ji želi, dati kar najrvečjo ši,ri
no . . . Glede JDS je pisal, da je 
njen program zelo demokratičen, 
vendar pa da potrebuje podporo 
ne ene marveč" vseh organizaci3 
zunaj dežele, češ da se bo opre
delil kasneje. Seveda je zaradi. te
ga še primerneje, da je njegov 
memorandum čimprej objavljen v 
glasiliih Jugoslovanskega demokrat
skega saveza. 

Takoj po ti',;tem so »glasi,la«JDS 
nahisnila Miihajlov memoraindum 
v nadaljevanjih, obenem s hvalni· 
cami av,torju. 

Totalno vohunstvo 
v začetku avgusta 1966 se je 

stankovic odpravljal na dopust 
in tedaj je rekel· Petrovicu, da bi 
ga utegmil zapos.Iiti v RFE. Naro
čil mu je tudi, naj se ne poleni 
med tem. ko njega ne bo, pred-

Teleprinterski oddelek v Radiu Svobodna Evropa, kjer delu.jejo tudi 
naši emigranti. 

vsem pa naj poizveduje, sprašu
je vsakega Jugoslovana, ki ga sre
ča v Miinohnu. 

»O čem pa na,j gororim?« 
»O vsem! Zapiši si vsako po

drobnost.« 
Nato je imel Stanlrovic lekcijo 

o vohunjenju: od vsakogar je mo
goče kaj zivedeti, vsakdo je imor 
informacij, vsakdo lahko zbira , 
obvestila.~ Cloveku pridejo na mi
sel načela nacističnega »totalillega 
vohunstva«, ki jih je razglasil 
Himmler: 

»VS0/kdo je lahko vohun. Vsa:k
d,o mora biti vohun .za rajh. Vsa
lroo je izvor vohunskih podat
kov ... « 

Stankovic je naročil Nenadu, naj 
sodeluje z glavnim tajnikom JDS 
Rokom Kailebom, zakaj ra,wio to 
je bUo njegovo področje: 

»Roko se ukvarja s pro,pagand• 
no-aikcijskim delOlffi, jaz pa bolj z 
ideološkim,« je govoril predsed
nik JDS. 

Ko je Stankovic odpotoval na 
dopust, je bil Petrovic spet vsak 
dan v samS!l{i sobi Roka Ka:leba. 

Glavni tajntk JDS ni nikjer za
posi!en. Kot funkcionar organizaci
je, ki je legalizirana in· registrira
na pri nemških oblasteh, dobiva 
na mesec konmj 500 mark. Ven-

dar ima dosti v1sJe dohodke. Del 
svojega zasebnega kapttala, ki ba
je izvira še irl: ljoticevske blagaij
ne, je vložil v ka<varno »Mrija«, 
kjer je glavni partlller. Zelo do
ber je tudi z blagajnikom stran
ke Kačicem, pri katerem preživ
lja vikende. Denar mu priteka 
tudi od drugod, zakaj kako bi si
cer imel na hranililli • knjižici kar 
50.000 mark? 

Nekateri govorijo, da dobiva Ka
leh mesečno subvencijo celo od 
miinchenske policije, vendar so to 
le govorice, ki zanje ni dokaizov. 

(Nadaljevanje prihodnjič) 

»TV 15« Izhaja vsak teden - IzctaJa 
ga Predsedstvo Zveze borcev NOV 
Slovenije - ZavOd •>Borec«, Ljub• 
ljana, Beethovnova 10 - Tisk in 
klišeji čGP •DELO«. Ljubljana, -
Tomšičeva J - List ureja uredm• 
ški odbor - Letna naročnina 1800 
dinarjev oziroma 18 N-din - Posa• 
mezna številka stane 40 din ozira. 
ma 40 N • par Za inozemstvo stane 
»TV 15cc 30 N-din - Naročnino PO· 
šljite na naslov: Uprava »TV 15«. 
Ljubljana, Beethovnova 10, pritlič· 
Je, p. predal 598-XI, ali na čekovm 
račun pri Narodni banki 501-8-29 
- Telefonske številke: Glavm in 
odgovorni urednik 21-901, tajništvo 
in novinarji 22-313. uprava 22-607 

- Rokopisov ne vračamo 
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73. Dan po malem šmarnu so Brezarjevi 
poželi proso in snope pripeljali na Matičkov 
pod. Okrog enajste ure je prisopihala Ana, 
ki je bila v Strmcu po opravkih. že od 
daleč je vpila: »Kapitulacija. Italijani so 
ponoči zapustili vojašnico.« Sla~o in Mirče 
sta tekla prav do t,ja ~. se kmalu vrnila 
z isto novico. Med tem je prišla v vas 
skupina partizanov. Poslali so kurirja 
v štab odreda. že prej sestavljeni rajonski 
odbor pa se je z vozom odpeljal proti 
sedežu občine, kajti treba je bilo prevzeti 
oblast. Nace je bil sekretar rajona. 

74. Belčki so ostali sami brez pokroviteljev 
iz vojašnice. Postojanka je bila obdana 
z žično ograjo. Partizani so najprej pozvali 
posadko, naj odloži orožje in se pridruži 
narodnoosvobodilni vojski. Ošabni poveljnik 
je odgovoril, da se ne bodo predali, ker ča
kajo novega gospodarja. Po cesti pa je že 
prihajala brigada in belogardisti so čez ne
kaj časa klavrno stali ob velikem kupu 
pušk, ki so bile dolge kot fižolovke, in 
manjšem kupu baretk. Komandant brigade 
jim je povedal nekaj krepkih, nato pa so 
jih partizanski borci odvedli v vojašnico. 

75. Tiste dni so imeli partizani v~Iiko dela, 
pomagali pa so jim terenci. Po glavni cesti 
so se pomikale dolge kolone italijanskih vo• 
jakov z Dolenjskega in se pomikale proti 
nekdanji državni meji. Partizani so jim od
vzeli orožje. kamione, konje in mule. Seveda 
so imeli tudi pionirji svoje delo. četa se je 
bila povečala, saj so se ji pridružili še tisti, 
ki so bili prej v zaščiti. Hiteli so nositi 
orožje v varna skrivališča. Pri tem so upo• 
rahljali konje in mule. Komandant Jokl jih 
je vzpodbujal: »Le hitite, vse naokrog so 
naše brigade in divizije!« 


